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DANES OD 21. URE DALJE

Vsedržavna stavka železnic 
in prekinitev voženj za 24 ur
Potrjena stavka uslužbencev mestnih prevoznih podjetij - Ponoven oster 
spor v vladni koaliciji glede načina plačevanja prispevkov k ceni olja

RIM, 16. — Vsedržavna sindikalna tajništva uslužbencev že
leznic so potrdila 24-umo stavko potujočega osebja železnic, 
kar pomeni, da bo danes od 21. ure do nedelje do iste ure u- 
stavljen ves železniški promet v Italiji. Pred stavko so bili raz
govori z ministrom za delo, ven
dar niso mogli rešiti osnovnih

Kljub podpisu nove delovne po
godbe med kovinarji zasebnih pod
jetij in delodajalci je na sindikal
nem področju še vedno razburkano 
ozračje. To prihaja še zlasti do 
izraza v današnji stavki železničar
jev, ker bodo od 21. ure do iste ure 
jutrišnjega dne vsi vlaki v Italiji 
ustavljeni in bodo nastale resne 
zamude izrednih vlakov s katerimi 
se bodo pripeljali emigranti na bo
žične počitnice v domovino. Sindi
kalne organizacije so potrdile že 
napovedano stavko uslužbencev 
hiestnih prevoznih podjetij ter av
tobusnih podjetij s koncesijami, ta
ko da lahko 21. in 22. decembra 
Pričakujemo paralizacijo mestnega 
ter medkrajevnega prometa.

V vladnem političnem življenju 
Pa so še vedno znaki krize, čeprav 
kaže, da je po posredovanju tajni
ka PSU Tanassija, ali točneje biv
šega tajnika PSDI, prišlo do ponov
nega kompromisa in vsaj za sedaj 
lladna formula ni v nevarnosti.

Po vsem svetu se dvigajo ostri 
Protesti proti zadnjemu ameriške- 
hiu zločinskemu bombardiranju Ila- 
noja. Tudi skupina laburističnih 
Poslancev je predsedniku Johnso
nu poslala protest, v katerem se 
zahteva konec bombnih napadov in 
tudi daljše božično premirje. S tem 
se strinjajo na splošno vsi laburi
stični poslanci. Izraža pa se tudi 
Upanje, da bo predsednik \Vilson 
Pojutrišnjem v spodnji zbornici po
novil obsodbo bombardiranja in po
udaril, da ločuje svojo odgovornost 
od take ameriške politike tako kot 
ie storil že v juniju mesecu. Poleg 
novinarjev so si bombardirani Ha
noj ogledali tudi načelniki delega
cij mednarodne komisije za nad
zorstvo nad premirjem, kar se je 
zgodilo prvič, odkar komisija obsta
la. Predsednik severnovietnamske- 
ga vrhovnega sodišča pa je na po
sebni tiskovni konferenci opisal ob
seg žrtev in škode. Hanojska vla
da je v posebni izjavi poudarila, da 
ameriški napad nalaga vsem socia
lističnim revolucionarnim in miro
ljubnim silam, da sprejmejo ukrepe 
za konec vojne in pomoč vietnam
skemu ljudstvu. V izjavi kitajskega 
^unanjega ministrstva se poleg pro
testa proti napadom na Hanoj, go
vori še o sodelovanju «renegatov 
sovjetske revizionistične skupine». 
Izjava napada U Tanta in papeža, 
češ da zagovarjata potrebo mirov- 
hih pogajanj, ki bi pripeljala viet
namsko ljudstvo do kapitulacije*. 
Hkrati pa je Johnson pred prižiga
njem božičnega drevesca pred Belo 
hišo izjavil, da misli vojno v Viet
namu nadaljevati ter da bo pote
klo mnogo časa, preden bo moč 
skleniti mir. Bivši poslanik v Viet
namu Taylor pa je izjavil, da se 
bombardiranje Severnega Vietna- 
nia mora nadaljevati. V Parizu so 
Ustanovili skupino «civilnih -prosto
voljcev za Vietnam*, medtem ko so 
bile tudi na Poljskem in v Italiji 
Protiameriške demonstracije.

Ob zaključku sestanka NATO v 
Parizu se je zvedelo, da se bo atlant
ski svet s 1. oktobrom prihodnjega 
leta preselil v Belgijo, predvčerajš
njim pa so uradno izročili predstav, 
niku vrhovnega poveljnika NATO 
Prvo poslopje novega sedeža SHAPE 
v Belgiji.

Objavljeni so bili tudi sklepi se
stanka. Vojaški: ustanavlja se sku
pina za načrtovanje jedrske politi
ke NATO ter skupina za izrazito 
jedrsko načrtovanje — v prvi so 
vse države NATO, v drugi pa samo 
sedem, med katerimi sta Zahodna 
Nemčija in Italija; uvedli so sistem 
komunikacij; ugotovili so, da so 
bili dosedanji vojaški ukrepi v 
skladu s predvidevanji ter sklepali 
tudi o perspektivah vojaškega sta
nja do leta 1979. Politični sklepi: 
iskanje mirne rešitve nemškega 
vprašanja; zboljšanje odnosov SZ 
in državami vzhodne Evrope; ugo
tovili so napredek v OZN glede mi 
foljubnc uporabe vesolja; potrebno 
je nadaljevanje posvetovanja o raz
orožitvi in prepovedi širjenja jedr 
skega orožja; pomoč razvitih držav 
nerazvitim; pristanek na italijan 
sko pobudo za tehnični razvoj.

KP Vzhodne Nemčije je sprejela 
Llhrichtov minimalni program: pre
poved odstopa jedrskega orožja; 
konferenca za evropsko varnost in 
navezava «normalnih in korektnili 
odnosov med obema Nemčijama; 
Ronn mora priznati tudi pravni ob
stoj Vzhodne Nemčije.

Novi zunanji minister bonske 
vlade Brandt je po razgovorih 
de Gaullom v Bundestagu izjavil, 
da njegova vlada ne bo sprejela 
nobene pobude glede vprašanja so
lastništva jedrskega orožja, pač pa 
Se zanima za jedrsko strategijo 
NATO a za normalizacijo odnosov 
s Poljsko se ne sme čakati na zdru 
žitev Nemčije. Kancler Klesinger 
je v polemiki z razburjenimi libe
ralci izjavil, da večinski volilni za
kon ne bo dopustil, da bi bila no
bena stranka v Bundestagu več toč
no to, kar je bila do sedaj.

vprašanj, ki se nanašajo na u- 
reditev položaja in predvsem na 
modernizacijo odnosov v držav
nem železniškem podjetju ter 
zlasti na vprašanje neodvisnosti 
sindikalnih organizacij.

Potrjena je tudi stavka uslužben
cev mestnih prevoznih podjetij ter 
uslužbencev avtobusnih podjetij, ki 
bo 21. in 22. decembra in ki so jo 
napovedali, ker ni možnosti za ob
novitev delovne pogodbe, saj je ve
čina teh podjetij v krizi, in vsedr
žavna zveza občinskih prevoznih 
podjetij ugotavlja, da imajo v njih 
včlanjena podjetja v celoti okoli 120 
milijard lir izgube.

V poslanski zbornici se je danes 
nadaljevala razprava o integraciji 
cene oljčnega olja, pri čemer je 
prišlo ponovno v ospredje vpraša
nje, kateri organizem bo to integra
cijo izplačeval. Na seji komisije za 
kmetijstvo poslanske zbornice se je 
namreč KD povezala z misini, mo
narhisti in liberalci in je z 21 gla
sovi proti 20 sprejela popravek za
konskega predloga, ki ga je že odo
bril senat, in tako dosegla, da se 
ponovno govori o dodelovanju 
sredstev preko Federconzorzi in ne 
več preko javne ustanove, kot je 
AIMA, za kar so se predvsem za
vzemali socialisti. Tudi v tem pri
meru gre očitno za ponoven oster 
spor med socialisti in demokristja
ni, katere pogojuje skrajna eko
nomska desnica njih stranke.

Tudi v senatu so nastali zaplet- 
Ijaji, ko so sprejeli popravek iz
rednega zakona, ki predvideva za 
10 milijard lir višje izdatke, kot jih 
predvideva vladni zakonski odlok. 
Težave so nastale zlasti, ko bi mo
rali za ta višji izdatek najti ustrez
no kritje, kar jim med današnjo 
sejo ni uspelo.

20-letnica gospodarske 
fakultete v Ljubljani

lika Britanija, Švica, Avstrija, Dan
ska švedska, Norveška, Portugalska 
in Finska) se ne tiče kmetijskih 
pridelkov, ker je omejena samo na 
industrijske proizvode s številnimi 
Izjemami. Teh ugodnosti namreč 
ne uživajo mineralna olja, bencin, 
whdsky in gin, filmi, lahki tovor
njaki in še dalje bodo veljale za
ščitne carine za pivo, kavne izvleč
ke, tobak in turistične avtomobile. 
Področje držav EFTA šteje skupno 
sto milijonov prebivalcev.

Izgnani iz Pekinga 
trije sovjetski dopisniki

PEKING, 16. — Kitajska vlada je 
ukazala trem od šestih sovjetskih 
dopisnikov na Kitajskem, naj za
pustijo državo do 25. decembra. A- 
gencija Nova Kitajska javlja, da so 
jih obtožili «širjenja protikitajskih 
informacij«, ter da so pošiljali «laž. 
na poročila o veliki kitajski revo
luciji«, poleg tega utemeljujejo iz
gon «z načelom vzajemnosti, ker i- 
ma Kitajska samo tri dopisnike v 
Sovjetski zvezi«.

Agencija Tass javlja, da so iz Ki
tajske izgnali tudi tri sovjetske 
znanstvenike, ki so obiskali Kitaj
sko v študijske namene. Izgnali so 
jih na zahtevo ministrstva za šol
stvo. Onemogočili so jim nadalje
vanje znanstvenega raziskovanja.

Iraški petrolej
DAMASK, 16. — Spor med sirsko 

vlado in iraško petrolejsko družbo 
še traja. Sirija je včeraj zavrnila 
predlog družbe, naj bi zadevo pred
ložili nevtralnemu razsodišču. Sir
ska vlada je v četrtek prejšnjega 
tedna zaplenila imetje naftovoda 
družbe na svojem ozemlju. Ta te>

den so prekinili dotok surovega 
petroleja po sirskem ozemlju. Spor 
se tiče sirskih zahtev, naj se povi
šajo pristojbine za prevažanje pe
troleja iz Iraka po sirskem ozem
lju. X

Predlog petrolejske družbe, naj 
se spor predloži nevtralnemu raz
sodišču, Je včeraj sirska vlada zavr
nila ter poudarila, da bo moč za
htevo petrolejske družbe proučiti 
šele potem, ko bo družba položila 
znesek približno štirih milijonov 
šterlingov, ki ga sirska vlada za
hteva kot tranzitne pristojbine za 
prvih devet mesecev tega leta.

Predložen parlamentu 
načrt zakona 
proti narodnostni 
mržnji

RIM, 16. — V poslanski zbor
nici je bil danes predložen in 
razdeljen tisku predlog zakona 
na pobudo dežele Furlanije-Julij 
ske krajine, ki se nanaša na 
»Kazenske odredbe za zaščito 
narodnih in jezikovnih manj 
šin». Gre za znani zakonski pred
log o kaznovanju narodnostne 
mržnje, glede katerega je bilo 
že govora, da je bil predložen 
parlamentu, kar pa se je zgodilo 
šele sedaj.

Predlog se glasi: «Členom 291 
in 415 kazenskega zakonika, u- 
veljavljenega s kraljevim odlo
kom 19. oktobra 1930 št. 1398 se 
dodajajo naslednji členi: 291 bis
— se kaznuje s kaznijo, ki jo 
predvideva čl. 291, vsakdo, ki 
javno žali tradicije, jezik in kul
turo narodnih manjšin; 415 bis
— se kaznuje s kaznijo, ki jo 
predvideva čl. 415, vsakdo, ki 
javno hujska na nestrpnost ah 
na mržnjo med raznimi narod
nostmi.

NARAŠČA OGORČENJE MIROLJUBNIH SIL

Po vsem svetu se nadaljujejo protesti 
proti ameriškemu bombardiranju Hanoja

V sredo so ameriška letala izvršila 60 napadov na mesto - Bombardirane kraje so si 
ogledali tudi načelniki delegacij mednarodne komisije za nadzorstvo - Protest la
burističnih poslancev - Johnson ponavlja, da misli še dolgo nadaljevati vojno

HANOJ, 16. — Predsednik sevemovietnamskega vrhovnega so 
dišča Fam Van Bah je izjavil na tiskovni konferenci, da so a- 
meriški bombniki izvršili v sredo 60 napadov na področje Ha
noja ter povzročili nove izgube človeških življenj in material
ne izgube, število mrtvih in ranjenih je bilo nad sto v dveh 
dneh napadov.

V torek, je izjavil, so ameri
ška letala odvrgla 40 bomb na 
skupino stanovanj v predmest
jih prestolnice. Na nekem dru
gem sektorju so ameriška letala 
uničila ali zažgala nad 300 hiš 
in ubila ali ranila 14 oseb. Vče
raj sta bili med drugim zadeti 
poslaništvi Kitajske in Romuni
je. Med porušenimi poslopji je
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URADNO SPOROČILO 0 ZASEDANJU MINISTROV NATO

Izvedli bodo analizo sprememb 
ki so nastale po letu 1949

Sporočilo govori o prizadevanjih za izboljšanje odnosov s SZ in z državami 
vzhodne Evrope ■ Proučevanje italijanskega predloga o tehnološkem razvoju

PARIZ, 16. — Danes se je zaklju
čilo delo sveta ministrov atlantske
ga zavezništva z objavo uradnega 
sporočila, ki se deli na trinajst 
točk.

Prve točke so posvečene pono
vitvi smotrov in načel zavezništva. 
Zatem se svet ministrov sklicuje 
na izjave od 16. decembra 1958 o 
Berlinu in ponavlja njih veljavnost. 
Svet ministrov se strinja o nujno
sti iskanja mirne ureditve nemške
ga vprašanja.

Zatem pravi svet ministrov, da 
napredovanje Evrope po poti miru 
narekuje ozračje vzajemnega zaupa
nja, ki se bo lahko razvilo samo 
postopoma s politiko sodelovanja 
in večjega razumevanja na eni in 
drugi strani. Poudarja se priprav
ljenost nadaljevanja naporov za iz
boljšanje odnosov s Sovjetsko zve
zo in z državami vzhodne Evrope
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PO OSTAVKI IZVRŠNEGA SVETA SLOVENIJELJUBLJANA, 16. — Gospodarska 
fakulteta v Ljubljani, na kateri je 
doslej diplomiralo 1143 študentov, 
je proslavila danes svojo 20-letnico 
delovanja. Proslave so se med dru
gimi udeležili predsednik zvezne 
skupščine Edvard Kardelj, rektor 
univerze prof. dr. Albert Struna, 
številni zastopniki političnega, kul
turnega in javnega življenja Slove
nije. Po govoru dekana prof. dr..
Mare Bešterjeve, ki se je na krat-

SrTSt^odi^iS^! Tokrat predlaga znižanje prispevka odbor za delo
je potrebe slovenskega gospodar-

Ponovno glasovanje 
o zavrnjenem predlogu

stva, je kolektivu fakultete čestital 
med drugimi tudi predsednik zvez
ne skupščine Edvard Kardelj. V 
svojem govoru je posebno poudaril 
pomen znanstvenega raziskovalnega 
dela v ekonomiji v pogojih družbe
ne reforme.

Carine EFTA
ŽENEVA, 16. — Z 31. decembrom 

bodo države evropskega področja 
za svobodno izmenjavo (EFTA) u- 
kinile, tri leta prej, kakor je bilo 
določeno, vse carine na izmenja
vo v notranjosti področja. S tem 
v zvezi je švicarski zvezni svet dal 
navodila za uveljavitev tega ukre
pa. Popolna liberalizacija trgovine 
med osmimi državami EFTA (Ve-

zdravstvenega sveta. V zanimivi 
razpravi pa so se člani odbora 
pritožili, da je bila javnost eno
stransko obveščena o poteku 
«zgodovinske seje« socialno- 
zdravstvenega sveta, na kateri 
je »padla prva vlada v Jugosla
viji« in trdili, da poslanci niso 
imeli možnosti, da prek tiska 
prikažejo svoje stališče in da 
pobijejo trditve, da so oni proti 
reformi. Po njihovem mnenju 
zakonski predlog ni bil zavrnjen 
zato, ker je predlagal zmanjša
nje mere za zdravstveno zava
rovanje od 7 pa 6 odst., temveč 
zato, ker ni kompleksno reševal 
vprašanj na socialno-zdravstve- 
nem področju, temveč je, na
sprotno, bistvena vprašanja pu
ščal nerešena.
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LJUBLJANA, 16. — Republi
ški in sccialno-zdravstveni svet 
bosta v kratkem ponovno raz
pravljala o zakonskem predlogu 
o najvišji meri prispevka za 
zdravstveno zavarovanje. Tokrat 
predloga, ki je nedavno povzročil 
ostavko republiškega izvršnega 
sveta, ne postavlja republiški iz
vršni svet, temveč odbor za de
lo in socialno zavarovanje repu
bliškega sveta skupščine. Zakon
ski predlog o zmanjšanju naj
višje mere prispevka za zdrav
stveno zavarovanje s prihodnjim 
letom od 7 na 6 odst., ki ga je 
socialno zdravstveni svet pred 
kratkim zavrnil, je bil danes 
sprejet v odboru za proučevanje 
zakonskih predlogov socialno-

NOVA RESOLUCIJA VARNOSTNEGA SVETA OZN

Varnostni svet odredil prepoved 
dobavljanja petroleja Rodeziji

Zavrnjene so bile vse zahteve afriških držav za 
ukrepe, ki bi zagotovili večjo učinkovitost sankcij

NEW YORK, 16. — Varnostni 
svet OZN je nocoj pozval vse drža
ve članice, naj ukinejo pošiljanje 
petroleja in njegovih derivatov Ro
deziji. Zavrnil je predlog afriških 
držav, naj se ukaže britanski v'aoi, 
da z vsemi sredstvi prepreči dobav
ljanje petroleja Rodeziji in da iz
recno izjavi, da ne bo priznala ne
odvisnosti Rodezije, dokler ne bo 
v tej deželi prišla na oblast vlada, 
ki bo izraz večine. Zavrnil je tudi 
afriško zahtevo, naj se obsodi Ve
lika Britanija, ker noče uporabiti 
sila proti rasistu Smithu, in prav 
tako naj se obsodijo nekatere drža
ve, zlasti Portugalska in Južna A- 
frika, ki so odklonile sodelovanje 
pri prostovoljnih sankcijah proti Ro
deziji.

Sprejet pa je bil afriški dodatek, 
ki ugotavlja, da sedanje stanje v 
Rodeziji pomeni ogrožanje miru in 
mednarodne varnosti.

Zavrnjen je bil dodatek, ki zahte

va od . elike Britanije, naj umak
ne vse prejšnje ponudbe nezakoni
temu Smithovemu režimu. Varnost
ni svet je poleg tega prepovedal dr
žavam članicam uvažanje glavnih 
rodezijskih izvoznih artiklov.

V glavnem političnem odboru 
OZN je skupina 37 držav, med ka
terimi ZDA, SZ, Velika Britanija in 
Francija, predložila načrt pogodbe 
o načelih, ki urejajo raziskovanje 
vesolja.

Načrt pogodbe določa med dru
gim, da bodo države proučile na 
podlagi enakosti vsako zahtevo dru
gih držav podpisnic pogodbe, da se 
dovoli možnost opazovanja letenja 
vesoljskih teles, ki bi jih izstrelile 
te države. Vse postaje, naprave, o- 
prema i.i vesoljska vozila na Luni 
in na drugi,, nebesnih teles;h bodo 
dostopna pre. ‘svnikom držav pod
pisnic pogodbe na podlrji vzajem 
nosti.

Glavna skupščina je odobrila da
nes tudi resolucijo, ki določa obvez
ne gospodarske sankcije proti Juž- 
r.i Afriki kot edino sredstvo za od
pravo apartheida. Resolucija poziva 
varnostni svet, naj sprejme na zna
nje, da je važno izvajati sankcije 
na univerzalni podlagi, ter kritizira 
Veliko Britanijo, ZDA, Francijo in 
druge zahodne države, ker so spod
bujale rasno politiko v Južni Afri
ki s svojo trgovino z njo.

NEW YORK, 16. — Glavna skup
ščina je odobrila nakazilo 14 mili
jonov dolarjev za delovanje izred
nih sil miru OZN na Srednjem vzho
du v prihodnjem letu. Komunistič
ne države so glasovale proti in po
udarile, da je to silo ustanovila 
glavna skupščina namesto varnost
ni svet, ki je edini pristojni organ.

Varnostni svet pa je soglasno skle
nil znova podaljšati mandat var
nostnih sil OZN na Cipru za drugih 
šest mesecev.

na političnem, gospodarskem, so
cialnem, znanstvenem in kulturnem 
sektorju.

Svet ministrov jemlje na znanje 
poročilo o odnosih med Vzhodom 
in Zahodom in poudarja odločenost 
iskanja sredstev za tesnejše sode
lovanje z vladami Sovjetske zveze 
in držav vzhodne Evrope. V ta na
men je ugotovil, da so se stiki, 
razgovori in sporazumi nedavno po
množili in da je na sektorju odno
sov Vzhod-Zahod mogoče uporabiti 
celo vrsto sporazumov med državo 
in državo v mednarodnem okviru.

Ministri z zadovoljstvom ugotav
ljajo napredovanje v okviru Zdru
ženih narodov glede načrtov za po
godbo o miroljubni uporabi veso
lja. Te spodbudne perspektive po
trjujejo, da je potrebno nadaljeva
li posvetovanja o razorožitvi in 
redno proučevati razvoj mednarod
nih posvetovanj o ukrepih za pre
poved širjenja jedrskega orožja in 
za iskanje sporazuma o takih do
ločbah, ki naj omogočajo zadovo
ljivo nadzorstvo oborožitve.

Ministri upajo, da se bodo s tem 
ustvarili ugodni pogoji za postop
no in uravnovešeno revizijo sil na 
eni in drugi strani in poudarjajo 
prepričanje, da ni mogoča nobena 
sprejemljiva in trajna rešitev glede 
evropske varnosti brez sporazuma 
o najbolj perečih političnih vpra
šanjih.

Glede gospodarskih vprašanj ugo
tavljajo ministri prepad, ki se je 
še bolj povečal med razvitimi in 
manj razvitimi deželami in poudar
jajo dolžnost, ki jo ne glede na 
svoj gospodarski ustroj imajo vse 
visoko razvite države, da pomaga
jo državam v razvoju. V sporočilu 
se izraža upanje, da bodo pogaja
nja o tako imenovani Kennedyjevi 
rundi pripeljala do takih rezultatov, 
ki bodo omogočili razmah trgovine 
v interesu vseh.

V deseti točki resolucije se svet 
ministrov še posebej sklicuje na 
italijansko pobudo za tehnološki 
razvoj. Med drugim je rečeno, da 
so si na pobudo italijanske vlade 
izmenjali poglede o vprašanjih, ki 
nastajajo zaradi prepada v tehno
loškem razvoju med posameznimi 
državami. Ministri so ugotovili važ
nost in tudi zapletenost tega vpraša
nja ter so dali nalogo stalnim pred
stavnikom, naj proučijo postopek, 
na podlagi katerega bi italijanski 
predlog lahko še dalje proučevali 
in ga začeli izvajati, ter naj pred
ložijo poročilo o svojih zaključkih 
ministrskemu zasedanju spomladi.

Zatem omenja sporočilo sklep o 
pomoči Grčiji in Turčiji in spreje
ma na znanje izmenjavo pogledov 
med obema državama glede Cipra.

V svojem zaključnem delu se spo. 
ročilo sklicuje na predlog belgijske 
vlade ter sporoča, da so sklenili 
izvesti temeljito analizo sprememb, 
ki so nastale po letu 1949, ko je 
bila podpisana atlantska pogodba, 
da ugotovijo vpliv teh mednarod
nih sprememb zavezništvo ter da 
določijo naloge, ki jih bo moralo 
prevzeti, da se okrepi kot element 
trajnega miru.

Drugi m zadnji del sporočila se 
tiče sklepov «odbora za načrtovanje 
obrambe«, t. j. štirinajstih obramb
nih ministrov. Naštevajo se sklepi 
o ustanovitvi dveh odborov obramb
nih ministrov. Odbora sta: skupi 
na za načrtovanje jedrske poliiike 
NATO, v kateri bodo lahko vse dr
žave zavezništva, ter skupine za iz
razito jedrsko načrtovanje, v ka 
teri bo sedem držav, med katerimi 
Zahodna Nemčija in Italija.

Poleg tega so ministri odobrili 
uvedbo sistema komunikacij v okvi
ru vse organizacije NATO na pri
poročilo vojaškega odbora. Pregle
dali so tudi sedanje stanje oboro
žitve NATO ter so ugotovili, da so 
vsi sprejeti ukrepi v skladu s pred
videvanji. Govorili so tudi o per
spektivah vojaškega stanja za raz
dobje, ki gre do leta 1975, ter so 
dali navodila raznim poveljstvom, 
naj nadaljujejo proučevanja na tem 
sektorju.

Zvedelo se Je, da je svet mini
strov sprejel tudi ukrepe glede pre
nosa političnega sedeža zvezništva 
iz Francije. S 1. oktobrom 1967 se 
bo atlantski svet preselil v Belgijo, 
toda zgraditev dokončnega sedeža 
bo končana leta 1969. Novo poslop
je bo v Heyzelu v bližini zgradb 
mednarodne razstave, ki je bila le
ta 1958.

Včeraj so uradno predali pred
stavniku vrhovnega poveljnika NA

TO generala Lemnitzerja prvo po
slopje novega sedeža SHAPE v Bel
giji, in sicer v kraju Casteau. Pre
selitev SHAPE iz Francije v Ca
steau se mora zaključiti do aprila 
prihodnjega leta General Lemnit- 
zer je danes zanikal govorice, da 
namerava odstopiti in je izjavil, da 
so te govorice neutemeljene.

MOSKVA, 16. — Obe zbornici vr
hovnega sovjeta SZ sta nadaljevali 
danes delo. Zvezni sovjet je nada
ljeval proučevanje načrta in prora
čuna za leto 1967, ki sta ga predlo
žila včeraj predsednik gosplana Ni
kolaj Bajbakov in finančni minister 
Garbuzov.

Dvajseti filmski festival v Can
nesu bo od 27. aprila do 12. ma
ja 1967, so sporočili v nacional
nem kinematografskem centru. 
Kakor poročajo, bo selekcijska ko
misija začela delati že januarja, 
da bi zagotovila za jubilejni fe 

stival kar najboljši program.

tudi šola vietnamsko-poljskega 
prijateljstva v predmestju pre
stolnice.

Včeraj so si tuji časnikarji v Ha
noju ogledali dele mesta, ki so jih 
ameriška letala bombardirala v to
rek. Gre za tri predele, kjer so le
tala povzročila številne žrtve in 
mnogo škode. Tudi trije načelniki 
delegacij mednarodne komisije za 
nadzorstvo nad premirjem so si o- 
gledali bombardirane kraje. To je 
prvikrat, da si vojaški predstavniki 
Indije, Kanade in Poljske ogledajo 
bombardirane kraje. Ogledali so si 
tudi romunsko poslaništvo, med
tem ko niso imeli vstopa v kitajsko 
poslaništvo.

Danes so se v vseh hanojskib 
ulicah pojavili barvni lepaki, ki po. 
ročajo o sestrelitvi 1600. ameriške
ga letala. Do srede je bilo sestre
ljenih 1599 ameriških letal nad Se
vernim Vietnamom, v sredo pa so 
jih sestrelili drugih osem.

Po vsem svetu se dvigajo ostri 
protesti proti novemu ameriškemu 
zločinskemu bombardiranju Hano
ja. Preteklo noč je skupina angle
ških laburističnih poslancev posla
la protest predsedniku Johnsonu. V 
svoji brzojavki izražajo laburistični 
poslanci veliko skrb zaradi smrti 
civilistov v Hanoju ter zahtevajo 
konec bombnih napadov in tudi 
daljše božično premirje.

Poslanec Mendelson je izjavil, da 
se z veliko zaskrbljenostjo, ki jo 
izražajo v brzojavki, na splošno 
strinjajo vsi laburistični poslanci 
Izrazil je upanje, da bo predsed
nik vlade Wilson ponovil v ponede
ljek v spodnji zbornici, da britan
ska vlada obsoja to bombardiranje 
in da ločuje svojo odgovornost od 
take ameriške politike, kakor je to 
storil letos junija, ko so ameriška 
letala bombardirala predmestja Ha
noja.

Severnokorejska vlada je z obsod
bo ameriškega bombardiranja Hano. 
ja poudarila, da ameriški napad na
laga vsem socialističnim, revolucio
narnim in miroljubnim silam, da 
sprejmejo ukrepe za konec nedo
pustnih spletk imperialistov in za 
večjo pomoč vietnamskemu ljud
stvu. Sevemovietnamsko poslaništvo 
v Moskvi je sporočilo, da je dovo
lilo vstopni vizum štirim ameriškim 
državljankam, ki jih je povabilo v 
Hanoj združenje vietnamskih žensk.
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RAZPRAVA V BUNDESTAGU

Brandt o važnosti pomiritve 
med Vzhodom in Zahodom

Ulbricht obrazložil ^minimalni programa 
za skupno akcijo med obema Nemčijama

BONN, 16. — Zvezni kancler 
Georg Klesinger je izjavil danes v 
Bundestagu, da so «zelo spodbudni« 
rezultati prvega stika, ki ga je 
Imel zunanji minister Brandt v Pa
rizu s predsednikom de Gaullom. 
«Nekateri, je dodal kancler, trdijo, 
da je sedaj prepozno za okrepitev 
fraincosko-nemšklh odnosov. Ne vi
dim razloga, da b. tako mislil. Naši 
dve državi sta preveč odvisni dru
ga od druge, da bi kdaj lahko bilo 
prepozno.«

Zunanji minister Brandt, ki je 
podal v poslanski zbornici poročilo 
o pariških pogovorih, Je izjavil, da 
sporazum, ki so ga te dni sklenili 
v francoski prestolnici med Fran
cijo In Zahodno Nemčijo, »zagotav- 
lja sodelovanje med oboroženimi si
lami obeh drža/v in urejuje bivanje 
francoskih čet na zveznem ozem
lju, pri čemer varuje nemško suve
renost«. Brandt je tudi sporočil, da 
se bo svet ministrov zahodnoevrop
ske zveze sestal 19. in 20. decem
bra v Bonnu.

Dalje je Brandt izjavil, da so 
možnosti izboljšanja francosko- 
nemških odnosov. De Gaulle ga je 
pooblastil, da izjavi, da se bodo od
nosi med Parizom in Bonnom lahko 
poglobili in zavzeli večji politični 
pomen. V novem okviru francosko- 
nemšklh odnosov bo vprašanje po
miritve med vzhodom in zahodom 
zavzelo funkcijo posebne važnosti. 
Zatem je Brandt izjavil, da je »iz
ključno teoretično« vprašanje so
lastništva jedrskega orožja, in je 
poudaril, da Zahodna Nemčija ne 
bo sprejela nobene pobude na tem 
sektorju. Dodal pa Je, da Zahodno 
Nemčijo zanima soudeležba pri prt 
pravljanju splošne strategije a- 
tlantskega zavezništva, kar se Uče 
jedrskega orožja.

Glede odnosov z evropskim vzho
dom je Brandt poudaril, da je tre
ba iti še dlje od navadne navezave 
diplomatskih odnosov in voditi po
litiko pomlrjenja in sporazumeva
nja. Dodal je, da se ne sme čakati 
na združitev Nemčije za normali
zacijo odnosov s Poljsko.

Kancler Kiesinger je v svojem 
govoru izjavil, da bo nova vlada 
skušala z naj večjo odločnostjo iz
vesti naloge, ki jih je določila. Izja
vil je zatem, da je dal v svoji vlad
ni izjavi prednost gospodarskim in 
finančnim vprašanjem pred zuna
njepolitičnimi, ker «ne bi mogli vo
diti učinkovite zunanje politike, če 
ne napravimo reda v državnem 
proračunu in v naših financah.«

Odgovoril je nato na obtožbo li

beralcev in poudaril, da napoveda
na volilna reforma «ni spletka« za 
likvidacijo liberalne stranke. «Ne 
gre za to, da se iznebimo neke 
stranke, je izjavil kancler, in da 
eliminiramo neko strujo idej. če se 
bo dejansko uveljavil večinski vo
lilni zakon, ne bo nobena od strank, 
zastopanih v Bundestagu, več točno 
to, kar je bila do sedaj.« Med pro
testi liberalnih poslancev je K.esin, 
ger dodal: «Dve stranki bosta lahko 
vsrkali Uste sile, ki ne bodo imele 
več možnosU biti zastopane v majh
ni stranki. Prispevek liberalnih sil 
bi lahko samo dobro del obema ve
likima strankama.« Dodal Je, da bo 
zvezna vlada v prihodnjih mesecih 
dokazala, da ima resen namen u- 
resničlti, kar je obljubila glede po
litike združitve. Nasproti bivšemu 
ministru za vsenemške zadeve, li
beralcu Mendeju, je izjavil: »Navdi
hoval nas bo realizem in ne vse- 
nemški romanticizem.«

Voditelj liberalne opozicije Mon
de je poudaril, da mora zvezna vla
da poglobiti svoje odnose ne samo 
z zahodnimi zavezniki, temveč tu
di z Moskvo. Dodal Je, da trditev, 
da je ključ nemškega vprašanja v 
Moskvi, ni več veljavna, ker je že 
zdavnaj drugi ključ v vzhodnem 
Berlinu. Vprašal se je, kako je mo
goče, da predstavniki demokrist- 
janske stranke, ki še vedno trdijo, 
da samo Sovjetska zveza lahko reši 
nemško vprašanje, niso nikoli Sli 
v Sovjetsko zvezo po letu 1955. Gle
de politike združitve je Mende od
govoril kanclerju, da je prav de- 
mokristjanska stranka v preteklih 
letih uporabljala formule, ki jih je 
navdihoval «vsenemški romantici
zem«.

Na 14. zasedanju centralnega ko
miteja vzhodnonemške komunistič
ne stranke je AValter Ulbricht ob
razložil minimalni program za skup
no akcijo med obema Nemčijama. 
Program vsebuje: Sklenitev med
narodne pogodbe za prepoved je
drskega orožja v kakršni koli obli
ki. Sklicanje konference za varnost 
vseh evropskih držav. Navezava 
«normalnih in korektnih odnosov« 
med obema Nemčijama. Obe Nem
čiji naj zmanjšata za petdeset od
stotkov vojaške izdatke. Sporazum 
o nevtralnosti obeh delov Nemčije, 
ki naj jo jamčijo velike države.

Ulbricht je ponovil, da mora 
Bonn priznati pravni obstoj Vzhod- 
ne Nemčije, če bonska vlada tr
masto vztraja pri zatrjevanju, da 
sama zastopa vso Nemčijo, je ne
mogoče doseči sporazum o odnosih 
med Nemci tu ln onstran meje.

Imena štirih Američank niso zna
na, toda pripadajo pacifističnim gi
banjem. Dobiti pa morajo še kitaj
ski tranzitni vizum.

Agencija Nova Kitajska je obja
vila izjavo kitajskega zunanjega mi
nistrstva, s katero to protestira pro
ti ameriškim napadom na Hanoj. 
Ista agencija dodaja, da nedavno 
bombardiranje postavlja na laž ame. 
riške predloge o mirovnih pogaja
njih in onerriogoča vsako morebitno 
podaljšanje trajanja premirja. A* 
gencija dodaja, da so letalski na
padi razgalili do kraja ameriški im
perializem in »sodelovanje renega- 
tov sovjetske revizionistične skupi
ne«. Kakor vsakikrat izkorišča Pe
king priložnost za napade na So
vjetsko zvezo. Toda še več. To not 
napada tudi glavnega tajnika OZN 
U Tanta in papeža Pavla VI. Ime
nuje ju »reakcionarja«, ki zagovar
jata potrebo mirovnih pogajanj 
«pod vado, da bi pripeljali vietnam
sko ljudstvo do kapitulacije«.

Nadškof iz Detroita v ZDA John 
Dearden je pripravil pastirsko pis
mo, ki ga bodo prebrali v nedeljo 
v vseh cerkvah področja Detroit. 
Nedavno je bil Dearden izvoljen za 
predsednika vsedržavne konference 
katoliških škofov. V svojem pastir
skem pismu omenja, da Je papež 
Pavel VI. izrazil upanje, naj bi 
premirje postalo dokončno in naj 
bi temu sledila iskrena mirovna 
pogajanja. Zato poziva katoličane, 
naj odločno in pozitivno podpirajo 
tiste, ki so na oblasti, da bi upošte
vali papežev poziv.

O protestnih demonstracijah proti 
ameriškemu zaostrovanju vojne v 
Vietnamu poročajo tudi iz Varšave. 
Danes je pred ameriškim posla
ništvom demonstrirala večja skupi
na mladih ljudi. Tudi v Italiji so 
bila včeraj v raznih mestih protest
na zborovanja proti ameriški voinl 
v Vietnamu. V Rimu so bile demon, 
stracije pred ameriškim poslani
štvom.

Bivši ameriški poslanik v Viet
namu Tay!or pa je izjavil, da se 
mora bombardiranje Severnega 
Vietnama nadaljevati. Pripomnil Je, 
da tudi v primeru mirovnih poga
janj ne bi smele ZDA »ponoviti na
pake«, ki so jo storile na Koreji, 
ko so odredile ustavitev ognja, »ki 
ga sovražnik ni spoštoval«. Sicer 
pa je sam predsednik Johnson iz
javil,. da misli nadaljevati vojno y 
Vietnamu. To Je Izjavil na spreje
mu v Bell hiši, ki jo je priredil ne
katerim ran lenim vojakom v Viet
namu. Izjavil je, da bo poteklo še 
mnogo časa. preden bo moč skle
niti mir v Vietnamu. Dodal Je, da 
čakajo Američane še dolgi tn težav
ni dnevi v tej volni. Sooročil Je, da 
se bo sestal z ameriškim poslani
kom v Sajgonu Lodgeom. ki je na 
počitnicah v ZDA, s tajnikom za 
obrambo McNamaro in s stalnim 
ameriškim delegatom v OZN Gold- 
bergom.

Pozneje je Johnson med prižiga- 
niem božJčneva drevesca pred Belo 
hišo izjavil, da se za sedaj ne more 
reči, koliko časa bo še trajala voj
na v Vietnamu.

V Parizu so ustanovili skupino 
«clvilnih prostovoljcev za Vietnam«, 
ki bo sestavi ial «rezervo na razpo
lago vietnamskim oblasten* in na
rodnoosvobodilni fronti«. Poz'vu na 
ustanovitev organizacije se ie od
zvalo 67 Hudi iz Pariza in 36 iz dru
gih kraiev. Med stiki s predstavni
ki Severnega Vietnama so ti iz ra ri
li zadovoljstvo nad to pobudo, toda 
so izjavili, da se za sedal ne mn. 
rejo sprejeti drugih prostovoljcev.

Nocoj so bile v Parizu velike de
monstracije proti ZDA. Demnnstrt- 

.ciie so organizirale komunistična in 
enotna socialistična stranka, narod
na zveza študentov in čTru^e mla
dinske organizacije, da protestiral 
proti bombardiranju Hanota. Obla
sti so demonstracije prepovedal«, 
toda demonstranti so se kljub te
mu zbrali v velikem številu na O- 
nernem trni. Ko le zsfoja poUc"a 
demonstrante razganiatl, so sled'11 
snnpadl, med katerimi *e Nlo v°č 
notolčer'h in ranienlh. Policiia 
je pridržala tristo demonstrantov.

Ameriški časonls «Newsweek» te 
napovedal, da bodo vodstvo tako 
imenovanega »pacifikaci iškega pro
grama« v Južnem Vietnamu ver
jetno odvzeli civilistom in ga nod- 
redili povelistvu generala Willla- 
ma AVestmorelanda.

časopis piše, da Bela hiša ni za
dovoljna s počasnim tempom pro
grama. katerega namen je očrniti 
narodnoosvobodilno fronto pri kme
tih in jih pridobiti za saigonski re
žim. Najvišji ameriški funkcionar, 
ji so «siti» neoiganizi ranih opera
cij na terenu. Operacije vodijo a- 
meriška informativna služba (US 
IA), agencija za mednarodni raz
voj in CIA. če civilno vodstvo pro
grama po preosnovl na vojaških 
načelih v šestih mesecih ne bo 
moglo doseči kaj otipljivega, bo 
vodstvo programa prevzel general 
AVestmoreland, poveljnik ameriških 
sil v Južnem Vietnamu.

Republikanski član kongresa La- 
ird, ki Je letos javno podvomil o 
podatkih administracije glede stro
škov za vietnamsko vojno, je ponov
no poudaril, da ne verjame niti no
vim proračunom administracije. Ti 
niso v nobeni zvezi z resničnim sta
njem, je pristavil in omenil izjavo 
predsednika Johnsona, ki Je dejal, 
da bo v začetku januarja zahteval 
od kongresa dodatnih 10 milijard 
dolarjev za vietnamsko vojno.

Lalrd meni, dn so dolgoročne po
godbe obrambnega ministrstva s to- 
varnami orožja in vojaške opreme 
vredne veliko več in da lahko Mc 
Namera vsak hip zahteva od kon
gresa nova finančna sredstva.
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Delež umetnosti pri miru, humanosti
prijateljstvu med narodi

V Slovenjem Gradcu je bil na 
Dan človeških pravic velik praz
nik. V soboto zvečer so odprli 
mednarodno slikarsko razstavo, ka
tere se je udeležilo veliko število 
umetnikov iz številnih držav vse
ga sveta. Slovesnosti se je udeležil 
tudi posebni odposlanec general
nega sekretarja OZN U Tanta Alg 
Khalil. Pisateljica Mira Mihelič pa 
je imela ob tej priložnosti govor, 
ki ga objavljamo.

Pred osemnajstimi leti je Gene
ralna skupščina Združenih naro
dov sprejela in razglasila Splošno 
deklaracijo človekovih pravic.

Osemnajst let je veliko in malo. 
Ali je v tem času deklaracija kot 
skupen ideal, ki naj ga dosežejo 
vsa ljudstva in narodi, ta dekla
racija, ki Jo oznanjamo, ponavlja
mo, beremo, razlagamo svojim o- 
trokom v Soli, vsaj enkrat na leto, 
na Dan človekovih pravic, na da
našnji dan, mogla zgladiti vsaj 
malo naše notranje in zunanje raz
prtije, nas pripeljati vsaj za nekaj 
korakov bliže cilju, ki smo si ga 
postavili, da bodi človek zavarovan 
z močjo prava, tako da se mu v 
skrajni stiski ne bo treba zatekati 
k uporu zoper nasilje in nesvobodo 
— ali nas je pripeljala k miru in 
pravičnosti v mednarodnih odno
sih? Po sprejetju deklaradjem za
znamujejo človeški letopisi neštete 
upore in krvave prevrate, kruta 
obračunavanja zaradi rasnih pred
sodkov, lakoto in zatiranje. V teh 
osemnajstih letih, ki naj bi po
menili obdobje miru in razumeva
nja med narodi, skoraj neposredno 
po veliki vojni, med katero smo 
doživljali takšna grozodejstva, da 
so bila sramota ne samo za zlo
čince, ki so jih počenjali, ampak 
za vse človeštvo, za ves naš super- 
civlliziranl dvajseti vek, v teh o- 
semnajstih letih, pravim, so sko
raj nepretrgano plamenele na na
šem tragičnem planetu vojna za 
vojno z vsemi krutostmi in barbar
stvom, ki vojno spremljajo in naši 
otroci so se rojevali v zrak, za
strupljen z grožnjo atomske smrti 
vsemu živemu. Trideset členov ima 
Deklaracija človekovih pravic in 
kako daleč smo še od prvega čle
na, ki pravi: «Vsi ljudje se rodijo 
prosti in imajo enako dostojan
stvo in enake pravice. Obdarjeni 
so s pametjo in bi morali ravnati 
drug z drugim kakor bratje.« Ka
ko daleč Je od tega mati z otroki 
v zastrupljenem močvirju Vietna
ma, medtem ko Jo zasipajo bombe, 
izdelane po vseh izsledkih sodob
ne znanosti, kako daleč Indijec, ki 
pod milim nebom umira od lakote, 
kako daleč pisatelj, za katerega 
je danes marsikje na svetu svobo
da misli in izraza nedosegljiva 
utvara, kako daleč Afričan, ki so 
mu njegovi beli gospodje na videz 
izročili vlado nad lastno deželo, 
a Jo trgajo njihove najemniške 
vojske, kako daleč črnec, ki mu za
kon daje pravice, a mu Jih jem
ljejo njihovi beli bratje z umori 
in nasiljem? Toda ali smo res tako 
daleč od svojega cilja, kakor nam 
kaže neusmiljena zunanja podoba 
sveta, ali pa prameni težnja po 
pravičnosti in enakosti, po razu
mevanju med ljudmi in narodi 
sveta, ta težnja, ki Je sad tisoč
letnega trpljenja in razvoja, danes 
že tako veliko duhovno in moralno 
silo, da smo bliže uresničenju člo
vekovih pravic, kakor se zaveda
mo? Zlasti, ker vidimo pred seboj 
ognjen opomin: ali Jih bomo ures
ničili ali pa nas ne bo več in bo 
mrtva zemlja kot velikansko po
kopališče človeškega rodu plavala 
v mrtvem vesolju.

Ugotavljajoč veliko moralno silo 
ln obveznost, ki jo predstavlja de
klaracija o pravicah človeka, konč
no skupni Jezik, ki ga je tisoč je
zikov govoreče človeštvo našlo vsaj 
v nekem zgodovinskem trenutku, 
vemo hkrati, da je vsak korak, ki 
drži k višji stopnji osveščenosti, 
povezan z neverjetnimi ovirami, s 
težkim notranjim in zunanjim bo
jem. Znanost, ki raziskuje zako
ne zunanje resničnosti, rabi v tem 
boju človeštvu kot orodje, žal pa 
tudi kot orožje in danes ni samo 
sredstvo, s katerim ustvarjamo 
človeštvu novo blaginjo in zdrav
je, temveč tudi sredstvo, ki nam 
omogoča, da sami sebe uničujemo. 
Ponosna na svoje dosežke je zna
nost res da v marsičem preobrazi
la naš zunanji svet, toda videli 
smo, da pri vseh dobrotah, ki iz 
tega potekajo, človek ni dorasel 
pogojem, ki jih Je tako ustvaril, vi
deli smo, da ni dovolj spremeniti 
družbeni red, rešiti ekonomska in 
politična vprašanja, ker so vse te 
rešitve samo navidezne, dokler ni
smo osvobodili človeka v njego
vem notranjem svetu, dokler ga 
nismo tam obogatili, ga rešili stra
hu, nevednosti in duhovne revšči
ne, ki kot strašna bolezen lahko 
osiromaši in razkroji tudi najboga
tejše narodne sveta. To pa lahko 
prineseta človeku samo umetnost 
in izobrazba in zato Je bila kultu
ra zmeraj ena vodilnih sil v ne
nehnem, tisočletja trajajočim bo
ju za osvoboditev človeka.

Prav danes in tukaj, ko smo se 
zbrali, da proslavimo pomemben 
umetniški dogodek, mednarodno li
kovno razstavo na Dan človekovih 
pravic v okviru Združenih naro 
dov, dogodek, ki Je narisal Slovenj 
Gradec v kulturni zemljevid sveta, 
Je čas in kraj, da znova spregovo
rimo o tem, kako je umetnost veli
ki materinski, skupni jezik člo
veštva, ki nas že danes kljub vsem 
razlikam povezuje in druži, velike 
in majhne, revne in bogate, pri
padnike vseh ras in narodov, na
zorov in verovanj, žive ln mrtve — 
zakaj razpenja se kot mavrica čez 
generacije in vekove, tako mlada 
še danes kakor tedaj, ko Je še okor
na roka predzgodovinskega člove
ka prvič segla po glini, da Je iz 
nje oblikovala kipec, simbol njego
ve človečnosti.

Kakor je v temnih časih, ko je 
bila misel na svobodo sužnjem le 
rahel žarek upanja, vlivala sužnju 
tolažbo ln obljubo, tako more u- 
metnost danes, ko pod pritiskom 
tehnizadje, industrializacije, avto
matizacije, ki Je mnogokje razvred
notila človeka v številko, v kolesce 
v velikanskem brezdušnem stroju, 
človek obupuje nad smislom svo
jega Individualnega življenja, osmi
sliti nesmisel s svojim poslanstvom 
o veliki solidarnosti človeškega trp
ljenja in prizadevanja — solidar
nosti, raztezajoči se od prvih ča
sov, ko Je naš daljni prednik začel 
rabiti svoje najboljše orodje, roko 
in razum, da bi zavladal ne samo 
nad zemljo, ampak tudi nad živa
ljo v sebi, do časa prihodnosti, za 
katero upamo, da se bodo v nji 
uresničila načela Deklaracije o člo
vekovih pravicah. Zakaj ne ene
ga člena ni v Deklaraciji, ki ga ne 
bi Mia že umetnost oznanjala s 
svojo resnico, včasih s krvjo umet
nika iztrgano iz srca resničnosti, 
z neposredno angažiranostjo pri 
dogodkih, da je postala v neki 
skupnosti njena pobuda za akcije 
ne več vizija enega samega umet
nika, temveč aktiven odsev njego
ve zavesti v ogledalu neke družbe, 
ki se je odražal tudi v material
nih pogojih njene resničnosti. Pot, 
ki jo iščemo, nam je umetnik raz
svetlil s svetlobo srca, duha ln ra
zuma.

Toda vrnimo se k Deklaraciji: 
eden njenih členov govori tudi o 
tem, da ima vsak človek pravico, 
prosto se udeleževati kulturnega 
življenja svoje skupnosti in uživati 
umetnost. Ob tej pravici vsakega 
človeka pa sl moramo spet posta
viti vprašanje: ali ima vsak člo
vek tudi možnost, da je deležen 
kulture in dobrot, ki iz nje izvira
jo? Ali Je njegova skupnost, nje
gova družba z vsemi sredstvi, ki 
so sodobni človeški družbi na vo
ljo, resnično poskrbela za to, da 
bi postale te vrednote dosegljive 
ne samo ozkemu krogu izbrancev, 
temveč tistim širokim plastem v 
vsakem narodu, ki se morda niti 
ne zavedo te svoje pravice in svo
je velike potrebe po umetnosti, 
njeni lepoti ln resnici? Na to vpra
šanje bi ob tako pomembnem u- 
metniškem dogodku, kot je današ
nja otvoritev razstave v Slovenjem 
Gradcu ne hoteli odgovoriti z brid
kim ne. Naj torej ostane odprto, 
v razmišljanju tistim, ki te mož
nosti in sredstva imajo.

2e od zdavnaj preganja člove
ka strah pred smrtjo, muči ga hre
penenje po neumrljivosti, toda ne
izprosen je zakon narave, rodiš se, 
da prekmalu umrješ. Vendar je 
neka luč pred nami, umetnost je

I trajnejša od človeka. Duhovne 
vrednote življenja in spoznanje ge
neracij posreduje zanamcem in 
njen večni mir se napaja iz vsa
kega izmed nas in nam podaljšuje 
življenje v neskončnost, človek 
ustvarjalec, ne človek uničevalec, 
si podaja v umetnosti, v kulturi, 
večno plamenico iz roka v rod, od 
pesnika do pesnika, od slikarja do 
slikarja, od misleca do misleca, od 
naroda do naroda, iz stoletja v sto
letje. V mraku, ki lega na svet, je 
kompas, ki nam kaže pot, ko nas 
navdaja z razumevanjem, spozna
nji in nagibi tako v naših osebnih 
kot v družbenih in mednarodnih 
odnosih, da, kakor je nujno če ho
čemo doživeti boljši, srečnejši svet, 
spreminjamo sebe in družbo. To 
je veliko in odgovorno poslanstvo, 
'ki je danes na vsej zemlji nalo
ženo umetnosti, kulturi.

Dovolite mi, da končam z bese
dami velikega slovenskega slikar
ja Riharda Jakopiča. Zapisal je: 
((človek Je toliko vreden, kolikor 
je v njem ljubezni.« Tako je z dru
gimi besedami že zdavnaj povedal 
naše današnje geslo: «Mir, huma
nost in prijateljstvo med narodi!

M. MIHELIČ

Podjetja iz raznih držav prevzemajo v manj razvitih deželah v Afriki 
in drugod razna dela. Gornji posnetek je iz vzhodne pokrajine Konga, 
kjer Italija gradi neko cesto. (Slika je iz revije Vita Italiana. Docu- 

menti e informazioni)

ZA ZAKLJUČEK PRVE POLOVICE OPERNE SEZONE

Krasna predstava «Jannhauserja» 
s skupino nemških pevcev gostov

Včerajšnja predstava Wagnerje- 
vega Tannhauserja, s katero se 
zaključuje prvi del letošnje oper
ne sezone, sodi med izredne do
sežke v našem opernem gledali
šču. Opero je pela skupina samih 
gostov, med katerimi je zares ble
stel Ernst Kozub kot Tannhau- 
ser. To je zares pevec ivagnerjan- 
skega tipa. Z izredno močnim 
glasom obvlada vse zahteve svoje 
težke partiture z neverjetno lah
koto. Pri tem pa je njegov glas 
tudi dovolj lepo obarvan, tako da 
je treba imeti njegovo predvaja
nje za redek užitek. V/olfram von 
Eschenbach je bil Hugh Beres- 
ford, ki ga pa odlikuje še zlasti 
lepota glasu. Odličen je tudi ba
sist Thomas O’ Learg kot turinski 
mejni grof Hermann. Hermann 
V/inkler (Walter von der Vogel- 
weide), Heinz Boršt (Biterolf), 
Georg Koch (Henrik), Walter 
Hagner (Reinmare) so se prav 
tako nadvse uspešno vključili v 
celotno skupino. Zahtevam svojih 
vlog so sijajno zadostile tudi vse 
tri pevke: Ditha Sommer (Eliza
beta), Herta Fischer (Venera) in 
Liane Dubin (z majhno vlogo pa- 
stička).
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PRED ZANIMIVIM PROCESOM

Jacqueline Kennedy noče dovoliti 
objave knjige «Smrt predsednika»

Kennedyjeva vdova skuša doseči najprej začasno pre
poved, ki bi potem avtomatično postala trajna

NEW YORK, 16. — Po svojih 
pravnih zastopnikih se Je Jacqueli- 
ne Kennedy obrnila na sodišče v 
Manhattanu, da bi preprečila obja
vo knjige «Smrt nekega predsedni
ka«. Po predpisanem postopku bo
do morali avtor Manchester, založ
niki «Harpers and Row» in založ
niki revije «Look» (ki namerava 
knjigo objaviti v nadaljevanjih) na
stopiti pred sodnikom in pojasniti 
razloge, zaradi katerih naj ne bi 
bil izdan proti njim ukaz, da knji
ge ne smejo izdati.

Gospa Kennedy verjetno na raz
pravi ne bo prisotna. Najprej bo 
skušala doseči od sodišča ukaz, ki 
bo začasno prepovedal objavo knji
ge ali objavo v nadaljevanjih v re
viji. Če ji uspe doseči ta ukaz in
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BEGI NA TEKOČEM TRAKU

Ko iščejo Mitchella 
sta zbežala Reardona

Ubežnika imata komaj 16 in 22 let
LIVERPOOL, 16. — Medtem ko 

vse policije Združenega kraljestva 
mrzlično iščejo Franka Mitchella, 
ki je v ponedeljek pobegnil iz za
pora v Dartmooru, pa sta dva bra
ta, ki ju je policija aretirala v Du
blinu ter ju po morju pripeljala v 
Liverpool, uspela na čudovit način 
pobegniti. Patrick ln Anthony Rear- 
don, stara 22 in 16 let, sta bila z 
zvezanimi rokami v kabini poštne 
ladje Dublin - Liverpool. Ko pa je 
ladja prispela danes zgodaj zjutraj 
v pristanišče, bratov ni bilo več. V

kabini, katere vrata so bila nasilno 
odprta, pa so našli lisice, ki sta 
Jih imela brata na rokah in sta 
jih pustila tam, preden sta po
begnila.

TOKIO, 16. — V prometni nesre. 
či v mestu Sanage na Japonskem 
je umrlo devet otrok, od katerih 
nobeden ni imel več kot pet let. 
Do nesreče je prišlo, ko se je v 
otroke, ki so v skupini prečkali 
cesto, zaletel avtobus.

če ga bo potrdilo tudi višje sodi
šče, bo začasna prepoved postala 
skoraj avtomatično stalna.

Medtem pa je založba «DELL» 
ponudila založnikom «Harpers and 
Row» vsoto milijon dolarjev — do- 
sedaj najvišjo vsoto v zgodovini za
ložništva — za pravico objave knji
ge «Smrt nekega predsednika« v 
ceneni izdaji.

«To bo bitka velikanov,« je dejal 
v zvezi z omenjenim procesom ne
ki prijatelj družine Kennedy. Pred 
skupino kakih desetih časnikarjev 
je Jacqueline Kennedy dejala, da je

silno potrta spričo dejstva, da ho
če avtor Manchester izkoristiti nje
no težko stanje, ko mu je pripo
vedovala, kar se je spominjala v 
zvezi s smrtjo svojega moža. Prav 
tako jo žali, da hoče ugledna založ
ba trgovsko izkoristiti dejstvo, da 
Manchester i)i držal besede.

Zdi se, da so v pripovedi Jaque- 
line Kennedy tudi kake besede, ki 
niso preveč obzirne do drugih oseb, 
zlasti menda do predsednika John
sona. Ni pa znano, če so te bese
de ostale v rokopisu, ki ga name
ravajo založniki izdati.

Cigansko «miss» 
bodo volili 
v Novem Sadu

NOVI SAD, 16. — Miss Ciganov 
Balkana in srednje Evrope bo iz
voljena konec februarja v Novem 
Sadu, glavnem mestu Vojvodine, 
med veliko prireditvijo, ki se je 
bodo udeležile kandidatke iz raznih 
držav. Najlepša ciganka bo prejela 
krono iz čistega zlata.

Prometna nesreča 
na Poljskem

VARŠAVA, 16. — V bližini Kra
kova sta se zaletela drug v druge
ga dva avtobusa. Pri tem je osem 
oseb zgubilo življenje, ranjenih pa 
je bilo 24. Žrtve so pripadale neki 
gledališki skupini, ki se je peljala 
v zimsko-športno središče Zakopa
ne. V drugem avtobusu pa so bili 
otroci, ki so se vračali iz neke ko
lonije; devet je bilo ranjenih.

Philipsova založba plošč izdaja lepo revijo «Philips Musič Herald«, katere glavni namen je seveda 
propagiranje pri založbi izdanih plošč. Revija ima poleg člankov v vsaki številki mnogo krasnih ilu
stracij ter raznih fotografij dirigentov, solistov in sploh sodelavcev pri snemanju plošč. Tudi gornja 
slika je iz omenjene revije. (Godbenik Willlam Lang se je lotil te'avne pasaže v Handlovcm Messia- 

su, ki jo igra na Bachovo trombento; kot vidimo mora gledati na note precej dale
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Razne knjige s knjižne police
Štiri nove knjige v zbirki Kiosk

Ljubitelji krajših del v cenenih, 
preprostejših, a vendar privlačnih 
opremah, bodo v novih knjigah 
zbirke Kiosk (izdaja jo Državna
založba Slovenije) našli dovolj bra
nja po okusu vsakogar. Pa če
prav ta zbirka, kot smo že ugo
tovili, ne predstavlja več tiste 
prave, sodobne žepne knjige s 
pretežno modernimi in aktualnimi 
deli. V njej je zadnji čas izšlo 
vse preveč klasičnega repertoar
ja in malo sodobno vznemirljive 
in privlačne literature. Zato pa
vse več ponatisov del, ki so izšla 
tudi v drugih izdajah in standard
nih del že zdavnaj umrlih klasi
kov. Skratka, dobro zastavljena 
zbirka je zadnji čas spremenila 
svoj značaj. Ostala je sicer še
vedno zbirka kratkih del, zbirka 
cenenih knjig, toda nekam neza
nimiva in okostenela. Zato tudi 
zadnje štiri knjige te zbirke ne 
bodo posebno navdušile bralcev, 
pa čeprav gre za dela, ki so sa
ma po sebi kvalitetna. Toda ker 
si pod tovrstnimi izdajami pred
stavljamo vse kaj drugega kot 
pa izdaje klasikov, in taka je
zbirka Kiosk v začetku tudi bi
la, lahko ob zadnjih štirih knji
gah tudi na kratko ugotovimo: 
nič posebnega za branje širokega 
kroga bralcev.

Krajši roman Miroslava Krleže 
tVrnitev Filipa Latinovicza» sodi 
res med najbolj znane pripovedne 
tekste tega izredno plodovitega in 
tudi sicer nenavadnega pisatelja, 
ki v zadnjem času prek prevodov 
prodira tudi v tuje literature. To 
da če je bil roman leta 1932, ko 
je prvikrat izšel, resnično odkrit
je, je danes kaj takega težko re-

Res pa, da je to svojstven in 
umetniško dognan tekst, ki

či.
tudi ________ .
pripoveduje o znani Krleževi te
mi, propadu avstroogrskega _ me
ščanstva na hrvatskem podeželju. 
Toda današnjim bralcem bo tekst 
najbrž nezanimiv, še manj aktua- 
le„, saj prinaša na dan muzejske 
figure, ki smo jih že zdavnaj po
kopali in ki se jim danes bolj 
nasmihamo, kakor pa da bi iz 
njih delali probleme. Osrednja o- 
sebnost je umetnik Filip Latino- 
vicz, ki se po dvajsetletni odsot
nosti vrne v domači kraj, k svoji 
materi, vdovi in trafikantki in v 
njej ter njenem okolju spozna vso 
tragiko okolja in ljudi v njem, ki 
jih je življenje že pometlo ali pa 
so na tem, da z njimi obračuna. 
Kakor so ti liki zanimivi, kakor 
so nenavadne, pestre in slikovite 
te podobe ljudi in minulih časov, 
tako nas danes tekst vendarle pu
šča hladne.

Kaj naj rečemo o Cankarjevih 
«Podobah iz sanjd? (59. zvezek 
zbirke Kiosk). Cankarja nikoli ni 
preveč in če so te znane Cankar
jeve črtice izšle, je vsekakor prav, 
čeprav v koncept te zbirke naj
brž ne sodijo.

Kak. r so te črtice, med kateri
mi so na primer Gospod stotnik, 
Vrzdenec, Kadet Milavec, Velika 
maša znane umetnine, pa je vpra 
šanje, ali je ta zbirka, v kateri 
je Cankarjev simbolizem dosegel 
svoj vrh, najbolj primerna za po 
ljudno zbirko za najširši krog bral 
cev, za zbirko, ki naj bralce pri 
teguje in navaja k branju. (In 
čemu je treba ponavljati program 
Kondorja? Op. ur.)

Naslednji zvezek Kioska nam 
predstavlja roman ekspresionislič

nega pisatelja Mirana Jarca *No- 
vo mesto»; to je roman o življe
nju novomeških dijakov v času 
prve svetovne vojne. Prvikrat je 
izšel leta 1930, najprej v reviji, 
čez dve leti pa v knjigi, in je se
danja izdaja ponatis. Obenem pa 
posmrtna izdaja tega dela, ki pa 
je morda le čakala preveč časa, 
saj je Miran Jarc padel kot par
tizan že v roški ofenzivi avgusta 
leta 1942 (če izvzamemo objavo v 
spominski izdaji pesmi in proze 
Človek in noč). Jarčev roman, ki 
je deloma avtobiografski, je zani
miv tekst in vreden branja, pa 
čeprav je kritika ob izidu točno 
označila, da je to bolj roman blo
denj in razkolov pisatelja same
ga, kot pa izrazito prozno delo. 
Zato je Jarčev roman tudi še da
nes bolj dokument o določenem 
obdobju v slovenski literaturi kot 
pa dognano pripovedno delo, ki bi 
nas prevzelo z umetniško močjo 
svoje pripovedi.

*Tri povesti» Gustava Flauberta 
so zadnja Flaubertova knjiga; ob
sega troje krajših del: Preprosto 
srce, Legenda o usmiljenem bra
tu svetem Julijami in Herodiada, 
ki razodevajo vse pisateljeve odli
ke, vsebinsko in oblikovno dogna
nost. Prva je povest o služkinji, 
ki vse svoje sile razdaja drugim. 
Drugo je zgodba o plemiču Juli
jana, ki ga strast zapelje v sle 
poto, tretja pa je zgodovinska po
vest, zajeta iz stare Palestine. 
Nedvomno sta prvi dve zgodbi za 
nimivejA in boljši. V njih se nam 
pisatelj kaže kot odličen pripoved
nik, epik, ki pripoveduje svoje 
zgodbe brez vsakega moralizira
nja in kot odličen stilist. Zato je 
ta knjiga od vseh štirih zadnjih 
knjig Kioska mo.\Oi še najbolj

knjiga za branje, tako branje, kot 
si ga žele številni povprečni bral
ci, ki najbrž niti s Krležo niti z 
Jarcem ne bodo preveč zadovolj
ni. Tako torej prihajamo do pa
radoksa: zbirka, ki ima morda 
drugačen namen, prinaša dela, ki 
: • bodo zanimala tistih bralcev, 
katerim je namenjena. Izpolnjuje 
pa pri tem vendarle kulturno po
slanstvo in daje med naše ljudi 
Krležo, Cankarja in Jarca.

Se ena knjiga o Angeliki

Angelika, junakinja z dvora 
francoskega kralja Ludvika XIV., 
lepotica, dvorna dama, zapeljivka 
in razvratnica je postala iz žen
ske, ustvarjene za ljubezen, naj
prej neukročena, zdaj pa celo u- 
porniča. Tako lahko zasledujemo 
razvoj lepe Angelike v knjigah o 
Angeliki, ki sta jih napisala fran
coska avtorja Serge in Anne Go- 
lon in ki jih slovenskim bralcem 
posreduje založba hipa v Kopru. 
Potem ko smo dobili v obširnih 
samostojnih knjigah romane: An
gelika (dva dela s 1250 stranmi), 
Angelika in kralj. Neukročena An
gelika, je založba Lipa v Kopru 
zdaj izdala peto knjigo z naslo
vom «Angelika upornica■». (Ange
lika upornica, napisala Anne in 
Serge Golon, prevedel Boris Ver
bič, opremil Mitja Race, izdala 
založba Lipa v zbirki Zabavni ro
man). Seveda pa bi bilo zmotno 
misliti, da bo s tem že konec te 
serije romanov o zapeljivi in 
strastni Angeliki, kajti prav toli
ko knjig, kot smo jih že dobili v 
slovenščini, jih bo lahko še izšlo. 
Ciklus romanov o tej ženski obse
ga namreč nič manj kot deset

knjig. Bralci tovrstne zabavne li
terature bodo lahko torej še ne
kaj let uživali ob zanimivih in 
pestrih zgodbah, opisanih na sto 
in sto straneh, kajti zgovornost 
avtorjev je neizčrpna. Zanimivost 
njunih zgodb pa tudi tolikšna, da 
so to delo kot bestseller ponati- 
skovali pred leti po vsej Evropi. 
In tudi slovenski izdaji ni bilo 
treba dosti propagande.

Ob izdaji slovenskih prevodov 
o lepi Angeliki je padlo precej 
kritičnih besed na račun založbe. 
Seveda se je treba zavedati, da 
gre za zabavno čtivo, torej za de
la, ki nimajo niti idejne niti estet
ske vrednosti in ki imajo pred
vsem namen bralce zabavati. Ne 
gre torej za neke literarne umet
nine, temveč za prijetno in zani
mivo, bolj ali manj napeto pripo
vedovane zgodbe, ki naj širokemu 
krogu bralcev nudijo privlačno 
branje, sprostitev in razvedrilo. 
Seveda si želimo, če že prevaja
mo tuja dela, predvsem estetsko 
in idejno dozorelih del, del umet
niške vrednosti, ki nas tudi no
tranje oplajajo in plemenitijo. To
da po vsem svetu poznajo tudi 
podobna dela zabavne literature, 
ki imajo izključni zabavni namen. 
In če romane o lepi Angeliki uvr
stimo v to zvrst, potem jih mora
mo kot take tudi updštevati in 
bralce izrecno opozoriti, da so to 
dela brez umetniške vrednosti, ne 
pa se slepo zaganjati vanje. Ni 
namreč razloga, da ne bi poleg 
neštetih del dvomljive kvalitete, 
a z visoko donečimi atributi, ki 
jih tudi izdajamo, priznali tudi 
taka in podobna dela zabavne li
terature. Seveda pa je treba pri 
tem odkrito povedati, za kaj gre.

Sl. Ru.

Dirigent Hans Wallat je prese
netljivo mlad, toda že po uver
turi je občinstvo njemu in god
benikom navdušeno ploskalo in 
vzklikalo. Tudi med nadaljeva
njem je dirigent potrdil svojo 
odlično sposobnost in pripravlje
nost. Krasne pesmi zbora je na
študiral domači zborovodja Aldo 
Danieli. Opero je zrežiral Hans 
Neugebauer, osnutke za scene pa 
je napravila Monika von Thurn. 
Za plesalke, ki nastopijo v prvem 
dejanju je poskrbela Ria Teresa 
Legnani, ki je opravila tudi ko
reografijo.

Prepričani smo, da bodo na
daljnje tri predstave te opere de
ležne velikega obiska, kot ga u- 
prizoritev tudi zasluži.

SIAE na čast 
avtorjem enodejank 
RIM, 16. — V gledališki knjiž

nici Burcardo je SIAE priredila 
danes sprejem — katerega se je 
udeležil tudi minister Corona — 
na čast avtorjev in igralcev ita
lijanskih dramskih del, ki jih je

uprizorilo Gledališče novosti. Slo 
je za enodejanke, ki so jih napi
sali Ambrogi, Campanile, Monta- 
nelli, Bertoli, De Benedetti, De 
Flippo, De Stefani, Nicolai, Perri- 
ni, Bajini, Buzzati, Campana, Lu- 
nari, Marchesi, Pensa, Riettmann, 
Terron in Trabucco. Poleg avtor
jev so se sprejema udeležile še 
mnoge druge osebe iz kulturnega 
življenja. Spregovoril je tudi mi
nister Corona.

* * *

Na XII. nagradnem natečaju 
zveze židovskih občin Jugoslavije 
je dobil prvo nagrado za roman 
beograjski pisatelj dr. Zak Konfi- 
no za delo «Ko je razapeo Hri- 
sta». Med nagrajenimi znanstve
nimi deli je prvo nagrado dobi
la ing. arh. Divna Djurič Zamolo 
za delo «Stara jevrejska četvrt i 
Jevrejska ulica u Beogradu». le 
sklada Romana Smucera so pode
lili več nagrad za novele z ži
dovsko tematiko; prvo nagrado 
je dobil ing. Momčilo Tomič zd 
delo «Hajim Davičon.
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SVETOVALEC DR. J. ŠKERK V DEŽELNEM SVETU

Slovonsh narodna manjšina
je subjekt in ne le objekt

Na letošnji proračunski raz
pravi v deželnem svetu je pred
včerajšnjim spregovoril tudi 
svetovalec Slovenske skupnosti 
dr. J. Skerk, ki je o problemih 
stovenske manjšine rekel:

Kar zadeva Tržaško ozemlje, me
nim, da oi v samem interesu me
sta ne bilo treba posvečati toliko 
pozornosti vlaganjem dvomljivega 
ekonomskega značaja, še posebej, 
Ce se za temi krijejo drugačni smo
tri Kot na primer razlaščanje in pa 
raziiarooovanje Slovencev, ll Gor 
riere delia sera je 00. avgusta lUbii 
v nekem svojem daljšem članku 
pisal, da so za Trst potrebni •ma- 
crti in programi, ki so gospodar
sko upravičeni ne pa taki, da jih 
vsiljuje politika* in da je zaveljsKO 
inuusuijsKo področje »načrtovano 
na temelju političnih formul*, da 
bi se »zapolnil prostor proti vzho
du* ter da bi se »postavila gospo
darska zapora proti slovenskemu 
vuoru*, kar pa ne more pritegniti 
naiožb.

in a tak način smo na eni strani 
zaoeležui skromen gospodarski u- 
speh, na urugi pa težnjo po raz
laščanju /.tniije, ki je last Sloven
cev. in res, po sedemnajstih letih 
svuje dejavnosti je na področju 
tržaškega industrijskega pristani
šča zaposlenih okon boUO delovnih 
moči, medtem ko samo ladjedelni
ca Sv. Marka, ki jo nameravajo 
likvidirati, zagotavlja delo približ
no ožji) delovnim močem, od ka 
torih je žobU zaposlenih pri iadje- 
oemici sami, 290U oseb pa pri 72 
zunanjih podjetjih. In če industrij
sko pristanišče beleži danes pre
bitek ene milijarde, je to zasluga
— itar je povedal sam njegov biv
ši predsednik ing. Visintin — špe
kulacij na zemljiščih

V dokumentih in posegih pred
stavnikov deželnega odpora je bilo 
govora o vseh plateh, včasih tudi 
o manj pomembnih plateh življe
nja v oezeli. Pri tem pa ni nihče 
izrecno namignil na probleme, ki 
se nanašajo na slovensko narodno 
manjšino. Zares mi je žal, da mo
ram to ugotoviti, posebno ker je 
kazalo, da smo na poti k bolj od
bitemu in demokratičnemu obrav
navanju, poti k novi politiki, ki naj 
dokončno prekine s preteklimi ne
gotovostmi, z nepravičnimi in ne
opravičljivimi odlaganji, in to za
to, da bi se temu pomembnemu 
delu prebivalstva dežele nudili bolj 
ustrezni življenjski pogoji, ki bi 
bolj ustrezali načelom svobode in 
medsebojnega spoštovanja, ki jih 
končno v splošnem sprejema de
mokratični svet, ki jih vsebuje re
publiška ustava in ki jih zasledi
mo tudi v deželnem statutu. Zavi
ralni politiki je prebivalstvo slo
venskega jezika Tržaškega ozemlja 
na zadnjih upravnih volitvah, ki 
pa so imele izrazit politični značaj, 
dalo negativen odgovor, ki je oči
ten vsakomur, ki zna ocenjevati 
glasove posameznih strank. Dr
žavljani slovenskega jezika upravi
čeno smatrajo, da so končno do
zoreli predolgo let pričakovani po
goji, da se sprejmejo njihove za
hteve, katerim se ne morejo od
reči in ki so jih uveljavili v vseh 
dobah in povsod. Zato sem pre
pričan, da bo tudi dežela začela 
novo politiko in to v najkrajšem 
času. Pohiteti moramo, če hočemo 
popraviti stare in manj stare po
manjkljivosti, če hočemo uresničiti 
tisto medsebojno zaupanje, h ka
teremu vsi težimo, če hočemo za
vreti množično izseljevanje, ki sem 
ga omenil in ki ne more predstav
ljati načina ali sredstva za reše
vanje narodnostnih in ekonomskih 
problemov državljanov slovenske
ga jezika.

Na tem mestu moram priznati 
deželi, da je v prvih mesecih svo
jega delovanja pokazala določeno 
razumevanje za vprašanja manjši
no in da je tudi praktično izvedla 
nekatere ukrepe, ki so bili primer
no upoštevani. S časom pa se raz
mere niso ustrezno razvijale na 
boljše, pa čeprav smo med raz
pravljanjem o parlamentarnem za
konskem predlogu glede raztegnit
ve kazenskih predpisov proti vsa
komur, ki bi javno žalil tradicije, 
jezik in kulturo manjšin in ki bi 
s ;uval k nestrpnosti ter k sovra
štvu med različnimi narodnostmi
— ugotovili številne in pozitivne 
načelne izjave, ki so bile na ši
lo ko in primerno sprejete. Izmed 
številnih pozitivnih posegov bi ho
tel omeniti poseg poročevalca sve
tovalca Ginaldija, ki je rekel, da 
»v primeru, ki se obravnava, ne 
gre za bolj ali manj posebno za- 
s ito posameznih italijanskih dr
žavljanov tuje narodnosti, pač pa 
za zaščito nacionalnosti kot takš
ne, kot priročnega dejstva posa
meznikov, ki jih povezujejo iste 
tradicije, jezik in navade*, s či
mer je bilo priznano, da je slo
venska nacionalna manjšina kot 
takšna subjekt in ne le objekt do
ločenih pravic.

Ponovno rad poudarjam še drugo 
zelo pomembno dejstvo. Komisija 
za pravilnik se je pozitivno izrekla, 
kar zadeva rabo slovenskega jezi
ka na sejah deželnega sveta. Ta 
norma je bila sprejeta brez proti- 
usiug ali omejitev in sicer kot pra
vica, ne pa kot mešetarjenje. Za
to je očiten njen poseben pomen. 
In ta ukrep je zelo upoštevalo 
prebivalstvo slovenskega jezika.

Večkrat sem s tega mesta pri
kazal številna nerešena vprašanja, 
ki še vedno tarejo slovensko na
rodno manjšino. Ko te zahteve po
novno pregledujemo, se mi zdi, 
da je bilo kaj malo storjenega. 
Zato upam, da se bo dežela mogla 
in hotela v bližnji bodočnosti lotiti 
tudi teh, in da bo pri tem skušala 
najti konkretne, primerne in pra
vične rešitve. Večkrat sem deželni 
odbor posebej opozoril, da je pri
merno in nujno, da paritetska ko
misija med obravnavanjem določb 
o izvajanju deželnega statuta, vza
me v poštev tudi zahteve držav 
ljanov slovenskega jezika, da bi 
se našle zakonske ureditve sproti, 
kot se izdajajo določila za posa

mezna področja. Smatram za pri
merno ponovno opozoriti n.pr. na 
resolucijo štev. 52 od 11. maja 1965, 
ki pravi:

«Deželni svet, ki se zaveda, ka
ka nujno je objaviti zakonske pred
pise, ki naj urejajo zaščito slo
venske narodnostne skupine v de
želi Furlani ji-Julijski krajini, pozi
va deželni odbor, naj pri paritet- 
ski komisiji ter pri vladi republike 
posreduje, da se s primerno vne
mo določijo zakonska določila gle
de 3., 4., 5., 6. in drugih členov 
posebnega statuta, za zadeve pa, 
ki bi morebiti spadale v pristoj
nost drugia, poupre ustrezne za 
konske predloge pri ustreznih pri
stojnih orgamn.* Na to presolucijo 
mi je predsednik deželnega odbora 
dal sledeči odgovor: «Berzanti,
predseunik deželnega odbora, ivar 
zadeva vse, kar je v zvezi s členi 
4, 5, 6 Statuta, se resoiucija vse
kakor sprejme, kav pa zadeva to, 
kar se nanaša na člen 3, velja to, 
kar sem odgovoril na resolucijo 
štev. 8 svetovalca Jarca.*

Ko sedaj razčlenjujem izdane do
ločbe za izvajanje statuta, žal ne 
najdem niti enega zakonskega pra- 
viiniKa glede tega, kar sem, kot 
sem rekel, večkrat predocii in ki 
bi mogel tudi brez velikih težav 
najti ustrezno rešitev

ln tako moram ze tretje leto po
navljali iste zanteve. Pred nedav
nim so bile n.pr. izdane nove iz 
vrsilne določbe glede krajevnih 
imen. Že v svojem prvem pro
gramskem posegu sem zahteval 
«priznanje izvirnih slovenskih Kra
jevnih imen za kraje, koder žive 
Slovenci, z ustrezno postavitvijo 
dvojezičnih napisov s krajevnimi 
imeni ob vhodin v naselja*.

Toda ugotoviti moram, da seda
nje določbe ne predvidevajo glede 
tega ničesar! Kaj namerava de
želni odbor storiti, da se to neza
dovoljivo stanje reši? Iz poročila 
predsednika deželnega odbora iz
haja, da so v fazi priprave pra
vila za izvajanje statuta za ne
katere predmete. Izražam željo, 
da bi pri tem primerno upoštevali 
zanteve Slovencev.

Z zakonom štev. 1012 od 19. ju 
lija 1961 je bilo pravno urejeno 
slovensko solstvo v goriški pokra
jini in na Tržaškem ozemlju, toda 
vse od tedaj čakamo na objavo 
posameznih dekretov, da bi se o- 
mogočilo praktično izvajanje ome
njenega zakona, pa čeprav je bilo 
za nekatere teh dekretov določe
no, da morajo biti objavljeni v 
roku šestih mesecev od dneva odo
britve zakona. Ali bi ne bilo mor
da primerno, da bi deželna upra
va -— v smislu drugega odstavka 
člena 118 ustave, ki pravi: »Dr
žava sme z zakonom poveriti de
želi izvajanje drugih upravnih 
funkcij,* ki se praktično ponavlja 
v členu 10 deželnega statuta — 
zahtevala zakonsko pooblastilo, da 
sme dopolniti, kar je potrebno za 
popolno izvajanje tega zakona?

Zdi se mi, da bi sedanja vlada, 
vlada leve sredine — upoštevajoč, 
da se ta zakon mora izvajati iz
ključno na ozemlju naše dežele — 
ne smela postavljati glede tega 
posebnih ovir.

In tako bi tudi to vprašanje, ki 
je vzbujalo in še vedno vzbuja 
toliko pritožb, moglo biti končno 
rešeno

Večkrat sem deželne organe opo
zoril na to, da naj se državljanom 
slovenskega jezika zagotovi enako
pravnost pri sprejemanju v službo 
pri deželni ustanovi ter pri usta
novah, ki so od nje odvisne. Gle
de tega sem pripomnil, da so za
radi dolgoletne zelo hude diskrimi
nacije v dobi fašizma državni in 
krajevni uradi mogli dati na raz
polago zelo malo slovenskih urad
nikov in da se zato jasno kaže 
nujnost večje neposredne zaposlit
ve uradnikov, da bi se s tem za
gotovila pravična udeležba držav
ljanov slovenskega jezika. Tudi v 
sami sejni dvorani so bila glede 
tega večkrat dana kvalificirana za
gotovila. Dejansko stanje pa je da
nes še vedno hudo: na približno 
tisoč nameščencev so samo štirje 
Slovenci. Zato se nujno postavlja 
vprašanje, kaj namerava deželni 
odbor storiti, da bi zagotovil dr
žavljanom slovenskega jezika tisto 
enakopravnost, ki jo potrjuje člen 
3 našega statuta in to državlja
nom, ki predstavljajo skoraj 10 
odst. vsega prebivalstva dežele?

Kar zadeva prispevke posamez
nim ustanovam, kulturnim, šport
nim, dobrodelnim in drugim slo
venskim združenjem, je očitno, da 
je tudi glede tega potrebna večja 
zavzetost.

V primerjavi z letom 1965 so se 
v tekočem letu razmere izboljšale. 
Ugotavljamo večjo občutljivost de
želnih organov.

Vsekakor pa izražam upanje, da 
se bo v bodoče napravil še nov 
pomembnejši korak. V okviru ko
misije sem — s točnimi podatki — 
prikazal intenzivno dejavnost Slo
venskega gledališča in poudaril, 
da je bilo od 220 milijonov lir, ko
likor je bilo v letu 1966 razdelje
nih za podpore gledališkim in dru
gim dejavnostim. Slovenskemu gle
dališču dodeljena skromna vsota 
enega milijona lir.

Gospodje svetovalci, v členu 204 
beremo, da je 40 milijonov lir na
menjenih za podpore ustanovam, 
združenjem in odborom, katerih na
men je ohraniti in propagirati tra
dicije, kulturo in običaje v Fur
lani ji-Julijski Benečiji in za po
moč Furlanom in državljanom iz 
Julijske krajine, ki žive v drugih 
deželah ali v tujini, če je to ta
ko, če deželna uprava kaže hvale 
vredno in konkretno zanimanje za 
tradicije Furlanov in drugih držav 
ljanov dežele, si dovoljujem vpra
šati, koliko namerava deželni od 
bor nameniti za enake potrebe 
slovenski narodni manjšini? Sma
tram, da bi si' deželni odbor mo
ral šteti v čast, da lahko tudi z 
ustreznimi finančnimi sredstvi — 
in razpoložljiva sredstva, ki jih 
predvideva zakon 23, sr zares ve
lika — pripomore k ohranitvi in

propagiranju tradicij, kulture in 
narodnih običajev državljanov slo
venskega jezika na Tržaškem, Go
riškem, v Nadiških dolinah in na 
splošno na severovzhodnem pod
ročju videmske pokrajine.

In ker predstavlja prebivalstvo 
slovenskega jezika skoraj 10 odst. 
vsega prebivalstva dežele, ali me
ni deželni odbor, da lahko dodeli 
vsote v tem razmerju?

Ko prehajam na področje ama
terskega športa, si dovoljujem po
udariti, da deluje na Tržaškem e- 
najst, na Goriškem pa delujejo štiri 
slovenska športna združenja, ki 
zbirajo v svojih vrstah pretežni 
del slovenske mladine in kažejo 
očitne pozitivne rezultate, tako kar 
zadeva športne kot tudi kar za
deva moralno-vzgojne uspehe.

Deželna uprava je letos dala ne
kaj prispevkov. Ce pa upoštevamo 
vedno večje potrebe, upam, da bo
do v bodoče ti finančni prispevni 
večji.

Se nekaj o deželnem zakonu gle
de postopKa pri razlaščanju, ki ni 
v breme državi. V razpravi o pro
računu za leto 1966 sem predložil 
resolucijo, ki jo je deželni odbor 
sprejel in hkrati zagotovil, da bo 
še v letošnjem letu predložil za
konski osnutek. Besedno resolucije 
štev. 42 se je glasilo takole: «Ko 
deželni svet ugotavlja, da pravilnik 
o razlastitvah za javne potrebe 
ne ustreza vedno sedanjemu nagle
mu razvoju in gospodarskim ter 
pravnim odnosom, posebno na pod
ročju dežele, obvezuje deželni od
bor, da pripravi in predloži v teku 
leta 1956 zakonski osnutek o raz
lastitvah za javne koristi, ki se 
nc nanašajo na dela v breme dr
žave in ki naj se izvedejo na pod
ročju dežele b urlanija-Julijska kra
jina.* Glede tega zahtevam ustrez
na zagotovila

Zatem je dr. Skerk obravnaval 
vprašanja jusarskih pravic in dru
go proolematiko, ki smo jo ome
nili že v včerajšnjem poročilu o 
seji deželnega sveta. Omenil je na
dalje potreoo po ustanovitvi sto
lice za slovenščino na tržaškem 
vseučilišču. Glede tega je rekei:

V zvezi s tem sem že 29. okto
bra 1964 na dolgo in podrobno go
voril deželnemu svetu in deza.ie- 
mu odboru. Ko sem tedaj govoril o 
mednarodni vlogi naše univerze, 
sem zahteval, naj se pokaže pot k 
rešitvi tega problema, ki predstav
lja povsem določeno zahtevo slo
venskega prebivalstva. Rekel sem 
tudi, da so druga italijanska vse
učilišča smatrala za primerno, da 
so ustanovila tečaje in katedre za 
slovenščino. Med Jjmp, so milansko, 
florentinsko, rimski ir» kot zadnje 
padovsko, vseučilišče, ki je usta
novilo katedro za slovenščino 14. 
marca 1963. Poudaril sem, da se 
je o tem razpravljalo v komisiji 
za ■ zunanje zadeve pri državni 
zbornici na seji od 19. oktobra 1961 
in da je bilo tedaj sprejeto pripo
ročilo v tem smislu. Rad bi vedel, 
kaj je deželni odbor glede tega do
slej storil in kaj se obeta glede 
tega vprašanja, ki je bilo postav
ljeno že leta 1964,* — je zaključil 
dr. Škerk.

k
Sledovi stare Indije

VESTI 
IZ REZIJE

Nekaj novega 
v Čenebolah in Mažerolah

Mažerole in Cenebole sta dve 
največji slovenski vasi v zahodni 
Beneški Sloveniji: Mažerole ležijo 
v tavorjanski občini malo pod 
700 m. a Cenebole v občini Fojda, 
približno na isti višini. Seveda sta 
obe vasi zaradi emigriranja v Fur
lansko ravnino ali pa v tujino iz
gubili precej ljudi. O njima se 
še največ piše. Po navadi je vsa
ka vest o teh slovenskih hribov
cih uglašena na senzacionalne u- 
činke. O Mažerolah so pred tedni 
pisali, da se ljudje puntajo in da 
pripravljajo nekak pohod na Če
dad, če jim ne dajo težko priča
kovane redne avtobusne zveze s 
Tavorjano. Nekaj zaradi povod
nji a nekaj zaradi birokratskega 
zavlačevanja so občinske oblasti 
končno po nekaj tednih skupaj z 
drugimi faktorji le dosegle, da je 
neka videmska avtobusna družba 
pristala, da bo vpeljala redno 
avtobusno zvezo s Tavorjano in 
odtod naprej seveda v Čedad in 
Videm. Avtobusna zveza je za sle
herno vas izredne važnosti. Ce je 
avtobus, potem lahko otroci ob

iskujejo tudi druge šole in ne sa
mo osnovno.

V Čenebolah je pa bila nekoliko 
drugačna situacija kot v Mažero
lah. Imeli so že redno avtobusno 
zvezo kakšnih sedem mesecev, ker 
so jo dobili na podlagi interven
cij parlamentarcev, vladne stran
ke in še pritiska občinske uprave, 
ker so se vsi zavedali političnega 
pomena velike vasi kot so rayno 
Cenebole. Avtobus je začel voziti, 
toda počasi se je izkazalo, da je 
proga za Cenebole deficitna. Vas 
je sicer velika, toda dnevno se 
pa ne vozi toliko ljudi v sedež ob
čine Fojdo, da bi se vožnja iz
plačala. Zdaj so rentabilne le ti
ste proge, po kateri se vozijo štu
denti v šole s finančno podporo 
dežele ali pa delavci v kako pod
jetje. Ne enega ne drugega niso 
Cenebole imele in zato je pretila 
nevarnost, da podjetje te dni usta
vi delo na tej avtobusni progi. Se
veda se občani razburjajo in že
lijo, da bi Uste oblasti, ki so de
lale za postavitev redne proge, ne
kaj napravile, da bi proga obsta-
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ZANIMIV POJAV V RAZVOJNEM PROCESU KATOLIŠKE CERKVE

Ali je v redu Jezusove družbe 
res prišlo do upora?
Papežev nastop, ki je bil povod za številna ugibanja - Jezuitski 
red in njegova vloga - Razlogi spora med njegovimi pripadniki 
in vatikansko kurijo - Nadaljevalci misli papeža Janeza XXIII.

Ali so se jezuti zares preveč 
osamosvojili in s tem postali za 
cerkev tako nevarni, da jih je 
moral papež na osnovi zahteve 
rimske kurije nedolgo tega posva
riti? Ali pa gre morda samo za 
taktično papeževo potezo, da bi 
nekoliko ublažil spor v sami Je
zusovi družbi, ki je razklana na 
dva dela, napredne in konserva
tivce? Mnogo se danes o tem 
ugiba, povod za to pa je dal pa
pežev govor pred zbranimi jezui
ti, v katerem je rekel tudi na
slednje: «Ali boste vi, Ignacijevi 
sinovi, še naprej, danes, jutri in 
vedno ostali to, kar ste za sveto 
katoliško cerkev in to apostolsko 
stolico bili ves čas, odkar je bil 
ustanovljen vaš red? Ali bo lah
ko cerkev, ali bo lahko Petrov 
naslednik še naprej gledal na Je
zusovo družbo kot na svojo po
sebno 1n najzvesteJSo stražo?«

In tudi v nadaljevanju svojega 
govora je papež govoril o podob
nih posrednih očitkih, kot da bi 
se v družbi dogajalo nekaj veli
kega, nekaj, kar naj bi imelo me
njati ves njen pomen, vlogo in 
odnos do papeža, morda v obli
ki kake revizije ali celo upora.
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Ob razstavi 
v palači Costanzi
Na razstavi v palači Costan

zi se prikazuje uspeh nagradne
ga zborovanja o umetniški vzgo
ji šolske mladine, ki se je vrši
lo nedavno v Miljah ob obilni 
udeležbi učiteljev in profesorjev 
nižjih šol. Izmed 53 poročil so 
prisodili prvo nagrado poročilu 
Pavlu Petričiča iz šole v Ippis- 
Premariaccu, ostala pa onim A- 
dalberta Corsinija, Claudia De- 
vetacha in poročilom učiteljic Pa- 
gliaro, Parovel, Petracco ter pro
fesoric risanja Reina in Rizzardi. 
Njih poročila lahko sedaj čitamo 
na razstavi poleg slik njih učen
cem So nadvse poučna za vse 
tiste, ki se zanimajo za umetni
ško vzgojo otrok.

Vzgojni uspehi Petričiča pa ni
so slučajnostni, ker je ta učitelj 
dovršil tudi umetniško šolo v Mi
lanu. Napredek njegovih malčkov 
od prvega razreda naprej je zla
sti viden pri Ivani Bukovec, ki 
se kaže izredno nadarjena.

Se preprečljivejši so uspehi ra
zumsko zaostalih učencev iz šo
le slikarja Claudia Devetacha, 
ki so podali glasbene občutke v 
abstraktnih slikah. Skupini del 
učencev omenjenih vzgojiteljev 
sta na razstavi najzanimivejši. 
Saj Petričič vzgaja razvoj otroške 
dojemljivosti za to, kar naj bi 
bila umetnost, že s prvim dnem 
vstopa v šolo, dočim Devetachu 
uspeva razgibati domišljijo deč
kov, ki so že prestopili svoje de
seto leto. Oba pa skušata izkori
stiti nagonsko pred-racionalnim 
in pred-logičnim bistvo ustvarja
nja, ki tvori vsak postopek pra
vega umetniškega udejstvovanja.

Na tej razstavi dobro opazimo, 
kako se danes pri pouku risa
nja ne upošteva več stari način, 
ki je bil v opazovanju. To je le 
znanstvena in torej ne čisto umel 
niška sposobnost, kateri je osnov
ni razvojni pogoj vizualizacija, 
kar pa ni isto kot gledanje v do
besednem smislu besede. Zato 
mora vsaka metoda umetniške 
vzgoje mladine krepiti otrokovo 
sposobnost vizualizacije, ki se od 
običajnega gledanja tako razli
kuje, da na primer otroku ab 
stralctna oblika drevesa, ki jo 
nariše, služi za simbol stvarnosti 
predmeta. Z doraščanjem otroka 
pa menimo bi bilo treba premi-

Papež je tako spregovoril ob kon
cu del tako imenovane kongre
gacije Jezusove družbe, ki se je 
vršila v P-imu.

Na svetu je okrog 36.000 jezui
tov, organiziranih po provincah. 
V nekaterih deželah je tudi več 
provinc. Načeluje jim general, ki 
je zdaj pater Pedro Arrupe. Druž
bo je ustanovil znani Ignacio 
Loyola, ki je v njej uvedel iz
redno, dobesedno vojaško disci
plino. Ta cerkveni red je nekaj 
izjemnega in ni nič čudnega, če 
njegovega generala imenujejo 
«čmi papež« (ker nosi črn plašč, 
pravi papež pa belega). Jezuiti 
so najmočnejši intelektualci ka
toliške cerkve, v njihovih vrstah 
se nahajajo najbolj učeni teolo
gi, praVriiki, filozofi, sociologi Ih 
temeljito se ukvarjajo tudi z vse
mi „ ostalimi znanostmi. Z njimi 
se Tafeko merijo samo še donu- ’ 
nikanci.

Jezuiti so, torej, v Rimu Ime
li svojo kongregacijo, enaintri
deseto od svoje ustanovitve. Te 
se ne vršijo redno, temveč po po
trebi, kot koncili, pa jih zaradi 
tega tudi imenujejo «male konci
le«. Na zadnjem, pravijo, so pre
tresli na tone materiala in ogrom
no množico vprašanj, malo manj 
kot vatikanski koncil, čeprav bolj 
v tišini. Na njej je bilo zbranih 
225 delegatov z vsega sveta.

Čeprav se smatra, da so jezui
ti najbolj fanatični in konserva
tivni predstavniki Cerkve, pa se 
je pokazalo, da to ni popolnoma 
točno. Turinska aStampa« je o 
njih izrekla naslednje mnenje: 
«Jezuiti so na koncilu dali od
ločilen prispevek za obnovo kato
liške cerkve, s čimer so si na
kopali ogromno sovraštvo kon
servativne manjšine«. Razumljivo 
je, da se nahajajo tudi v Jezu
sovi družbi konservativci. Z nji
mi se je na zadnji njihovi kon
gregaciji spoprijel tudi general 
Arrupe, ki ga smatrajo za na
prednega. Na kongregaciji je bilo 
prebranih tudi več ((eksplozivnih« 
referatov. Nekateri radikalni na
predni pripadniki Družbe so v 
njih posegali na področja najbolj 
delikatnih vprašanj, postavljajoč 
zahtevo po temeljitih reformah. 
Tako je na primer bilo rečeno, 
da je študij jezuitov že popolno
ma zastarel in nesodoben. V da
našnjem modernem času, ko je 
razumsko delo najbolj kvalitetno 
med 25. in 30. letom, se jezuiti še 
vedno morajto pokoravati disci
plinskim pravilom, po katerih 
morajo celih enajst let ostati lo
čeni od ostalega sveta.

Svet se je menjal, zgodovina 
je pospešila svoj korak, kar ni
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šiiti, do katerega razreda naj se 
pospešuje vizualizacija. V risbah 
iz višjih razredov namreč že pro
nica upoštevanje predsodkov sta
rejših članov družine, ki so za 
stvamejše podajanje sveta.

Tak bolj izstopajoč primer so 
slike Ernestina Ciana. Zaradi ne
točnosti opazovanja Cian priče
nja sestavljati iz drobcev spomi
na samolastne prikaze posamez
nosti konjskih dirk. Toda pri 
vsej svoji nadarjenosti bo verjet
no kot dorastel mož težko pra
vilno narisal kak predmet ali si
tuacijo. Zato dozoreva vprašanje, 
ali ne bi bilo potrebno uvesti 
v višje razrede šol še dodatni 
pouk točnega risanja po naravi. 
To, kar podaja razstava, so res 
laskavi dosežki življenjsko vese
lega umetniškega udejstvovanja 
mladine. Zamisliti pa se moramo 
v primer sedemletnega Johna 
Hillerja, čigar šolske slike bi 
lahko podpisali najvidnejši eks
presionisti pred tridesetimi leti, 
a ni nikdar postal slikar.

MILKO BAMBIČ

HOROSKOP
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ponov

no se boste temeljito poprijeli dela. 
Skušajte prenesti svojo življenjsko 
radost tudi na druge.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Danes ni 
primerno, da bi se lotili kakih no
vih problemov. Nobenih sprememb 
v zakonskem življenju.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Po
svetili boste ves dan ustvarjalnim 
dejavnostim. Preveč zanemarjate 
družinske obveznosti.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Skušajte 
obrzdati nekatere svoje ambicije. 
Ne povečujte še bolj spora med 
vami in drago osebo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Že v teku 
jutra boste deležni velikega prese
nečenja. Mir v družini je odvisen 
samo od vaše dobre volje.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ra
zum vas bo obvaroval, da se ne 
boste lotili neke izredno nevarne 
naloge. Svoj prosti čas posvetite 
glasbi in športu.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Čas je, da si na poklicnem pod

ročju poiščete koristne zveze. Do
bre perspektive v ljubezni.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Nujno je, da vsa odvečna dela od
stopite svojim sodelavcem. Vaša se
danja družba ni za vas najbolj 
primerna.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Dan je zelo ugoden za reorganiza
cijo celotnega vašega poslovanja. 
Dosegli boste izreden uspeh na ču
stvenem področju, zahvaljujoč se 
svojemu pustolovskemu duhu.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Spodbuden uspeh na finančnem pod
ročju. Potrudite se, da bi bili bolj 
odkritosrčni do vseh.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Z 
navdušenjem bo sprejeta neka vaša 
praktična zamisel. V čustvenem po
gledu ne bo prišlo do tega, kar ste 
pričakovali.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Zberite 
vse svoje moči za dosego smotra, 
ki je temelj bodočega razvoja. Pa
zite, da bi ne užalili neke zelo sa
moljubne osebe.

fraza, pa bi spričo tega ne bilo 
pametneje, da tudi jezuiti u- 
strezr.eje pojmujejo tempo evolu
cije? Hitrejši tempo ne označu
je samo eksaktne znanosti, tem
več tudi sociologijo, etnologijo, 
biologijo, filozofijo itd.

Burne diskusije so bile nadalje 
okrog discipline nasploh, kar že 
samo po sebi dokazuje, da disci
plina ni več tista stara. Saj sicer 
izredno stroga hierarhija zares 
ni vedno zasnovana na njenih 
najbolj kvalitetnih predstavnikih. 
Razpravljalo se je zatem tudi o 
vprašanjih, ki niso izključno je
zuitska, ampak nasploh cerkvena. 
Jezuiti žele, da bi lahko do vseh 
teh vprašanj zavzemali svoja 
stališča. Predstavniki napredne 
struje so se zavzemali za odpra
vo nekaterih oblik asketične teh
nike, tako na prinjer, za prepo
gosta ((izpraševalca vesti« itd. 
Mnogo podobnega je bilo, vpraša
nje je samo, koliko tega je pre
vladalo. Mnenja o tem so raz
lična. Nekateri zatrjujejo, da so 
pripadniki napredne struje bili 
močnejši, drugi govore o velikih 
kompromisih. Zaradi tega tudi 
ni docela jasno, v kakšnem smi
slu je interveniral papež Pa
vel VI.

Javnost Je radovedno pričako
vala, kako bo na to reagiral je
zuitski general, pater Arrupe. Ta 
se je iz zagate izvlekel na diplo
matski način. Dejal je, da Druž
ba ne more ostati nekakšna izo
lirana trdnjava, da sodi v zgo
dovinski, kulturni in cerkveni 
kontekst, spričo česar je zajeta 
v proces preosnove, ki označuje 
stremljenja celotne cerkve, po
sebno v zvezi z zaključki konci
la. Dosežem so bili sijajni uspehi, 
a tudi neuspehi. V Jezusovi druž
bi se vse razvija temeljiteje, glob

lje in širše, vendar pa poneki- 
krat na neprimeren način. Pater 
Arrupe je dodal: «Ne namerava
mo braniti svojih napak, ne že
limo pa napraviti napako, ki bi 
bila večja od vseh, da bi nam
reč iz strahu prekrižali roke v 
praznem pričakovanju.«

Na določen način je pater Ar
rupe vendarle polemiziral s pape
žem, čeprav je obenem izgovoril 
tudi naslednje spravljive besede: 
«Jasna je papeževa želja, da nas 
opozori na nevarnosti ali na in- 
volucijo. To je zaskrbljenost oče
ta in pastirja... Gre za resen o- 
pomin, vendar bi se v tem ne 
smelo videti nekakšne obsodbe 
ali kazni.«

S tem pa še m vse končano 
in diskusija o tem se nadalju
je. Kot se zdi, prevladuje mne
nje, da je pgpežev nastop na- 
vzlic vsemu v tesni zvezi z zlob
nimi jeziki jezuitskih in kurij- 
skih konservativcev. Turinska 
«Stampa» piše: «Papež je v cen
tru vsega, na eni strani so kon
servativci, na drugi napredni e» 
lementi, sam pa skuša pomiriti 
ene in druge, a njegov položaj je 
zelo težak. Težak je tudi zaradi 
tega, ker se v njegovi neposredni 
bližini nahajajo pretežno stari 
predstavniki konservativne kuri
je.« Neki drug italijanski časo
pis pa je zapisal: ((Jezuiti se da
nes nahajajo v bitki za obnovi
tev katolicizma. Oni danes za
res gledajo naprej, potem ko so 
se v teku svoje zgodovine že za
vzemali tudi za izgubljene stva
ri in obsojene ideale.«

Ce je tako in si najpametnejši 
Jezuiti resnično žele nekaj bolj 
novega in naprednega, potem oni 
vsekakor sledijo papežu Janezu 
XXIII. in skušajo razviti to, za 
kar se bori tudi papež Pavel VI.

la. Za vsako hribovsko vas pa 
velja, da skoraj ni mogoče imeti 
aktivne proge in da bo vas še 
bolj propadala, ako ne bo pove
zana s svetom.

O Mažerolah je izdal mlad kme
tijski strokovnjak dr. Barbina iz 
Vidma pred dvema letoma študijo, 
v kateri Je z analizo donosnosti 
kmečkega delovanja v Mažerolah 
dokazal, da so Mažerole obsojene 
na propast. Takšno Je splošno 
mišljenje Italijanske javnosti o 
hribovskih krajih brez podrobnih 
znanstvenih analiz. Po velikih po
vodnjih in po tem, kar se Je do
gajalo v Kamiji, v belunski po
krajini in drugod, je pesimistično 
gledanje na obstoj hribovskega 
kmetijstva še narastlo. Toda ljud
je so stoletja živeli v deficitnih 
razmerah po vseh hribih in zato 
niso hribi propadli. Propadajo le, 
ako dobijo drugod boljši zaslužek 
in to se dogaja z emigriranjem. 
Mažerole hočejo oblasti obdržati 
s kmetijstvom. Nekaj so pod vti
som pesimistične študije, še bolj 
pod vtisom zelo žalostnih razmer 
v vasi. Pokrajinska uprava je po 
intervenciji politikov dala pred
ujem 25 milijonov lir kmetijski 
zadrugi za gradnjo zadružnega hle
va s plemensko živino, kot to de
lajo v raznih krajih Furlanije ln 
do sedaj tudi v treh krajih Be
neške Slovenije. Seveda so se za 
stvar zavzemali z vso silo kmetij
ski tehniki in prepričevali ljudi, 
da se jim splača ustanoviti zadru
go in začeti delo z zadružnim hle
vom, češ da bodo dobili od po
krajine, dežele in države toliko 
finančnih sredstev, da bodo lahko 
naprej vozili vso zadevo z grad
njo hleva in s kupovanjem ple
menske živine. Imeli so prav, ker 
predvideva zakonodaja za kme
tijstvo v hribih in pasivnih kra
jih celo vrsto kreditnih ugodnosti, 
da, celo prevzem večjega bremena 
na račun javnih ustanov. Prepri
čali so tudi neke emigrante, ki so 
se ustavili doma in pomagali pri 
gradnji in še pri tem nekaj za
služili. Zbrali so 21 zadružnih čla
nov, kar Je uspeh, ako pomislimo, 
da je vsa vas v emigraciji in so le 
redki doma.

Dežela je tudi krila v smislu 
novega deželnega zakona o poma
ganju kmetijstva v hribih, 50 odst. 
vseh gradbenih stroškov in 35 
odst. za nakup plemenske živin 
Kakor smo že pisali, je šla pose y- 
na komisija kupovat plemensko 
sivo alpsko pleme v gorske kraje 
Avstrije. Glavna dela so že končali 
in zgradili velik moderen hlev za 
96 glav živine, uredili so travnike 
ln predvsem pašnike na lepih po
ljanah okoli Mažerol in Tamor 
pod zelenim Ivancem. Postavili 
so tudi moderne senike, dalje po
sebne prostore, tamarje za mol
žo živine. Uredili vodovod in na. 
najališča živine in še polno stvari, 
ki spadajo k modernemu hlevu.

Odprli so hlev, potem ko so pri
peljali 36 glav prve plemenske ži
vine. Navzoče so bile oblasti, ki 
so se pri tem trudile, župnik )e 
blagoslovil vse nove hlevske na
prave. Zdaj je odvisno samo še od 
članov zadruge, kako bodo delali 
in pazili na živino. Podpora ob
lasti jim ne bo izostala.

Vsi si želijo, da bi zadružni hlev 
uspeval in donašal vsaj majhen 
del dohodkov in novih virov v 
vas. Hkrati pa se zavedajo, da 
sam hlev še ne more rešiti ob
stoja Mažerol. Za hlevom mora 
priti še zaposlitev v domačih kra
jih vseh emigrantov, ki delajo 
drugod po svetu.

A. R.

Radio Trst A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 — 

Poročila - 7.00 Koledar - 7.30 Ju
tranja glasba - 11.30 Šopek slo
venskih - 11.45 Vokalni ansambli
- 12.10 Tržaške ulice in trgi - 12.25 
Za vsakogar nekaj - 13.30 Semenj 
plošče - 14.45 Youmansovi motivi
- 15.00 Glasbena oddaja za mladi
no - 16.00 Volan - 16.20 Pregled 
ital. dramatike - 17.20 Skala in 
ladja - 17.30 Jutrišnji solisti - 
17.50 Razkuštrane pesmi - 18.50 
Umetnost in prireditve - 18.30 Pa
norama jazza - 19.00 Rita Pavone 
in Arturo Testa - 19.10 Družinski 
obzornik - 19.25 Zabavni ansambli
- 20.00 Športna tribuna - 20.35 
Teden v Italiji - 20.45 Moški vo
kalni kvintet - 21.00 Za smeh in 
dobro voljo - 21.30 Vabilo na ples
- 22.30 Za konec tedna.

Trst
12.05 Plošče 12.25 Tretja stran.

Koper
6.30, 7.30, 12.30, 13.30, 14.30, 

15.30, 19.15 - Poročila - 7.15 Ju
tranja glasba - 10.15 Ritmi - 10.45 
Pesmi - 11.00 Celentanov klan - 
11.30 Današnji pevci - 12.00 in 
13.00 Glasba po željah - 13.40 Za 
prijetno razpoloženje - 14.00 Po
pevke - 15.00 Koncert lahke glas
be - 15.45 Nino Robič in Tereza 
Kesovija - 16.20 Izbrali ste - 17.00 
Operna glasba - 17.40 Jazz - 18.00 
in 19.30 Prenos RL - 19.00 Poje 
Toni del Monaco - 22.15 Plesna 
glasba.

Nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 - 

Poročila - 8.45 Neapeljske pesmi
9.00 Operetni motivi - 9.20 Stra

ni iz albuma - 9.35 Orkester - 
10.05 Operna antologija - 10.30 Šo
la - 11.00 Popevke - 11.30 Jazz -

SOBOTA, 17. DECEMBRA
11.45 Pesmi, ki so v modi - 13.30 
Radijske kronike - 15.10 Nove pes
mi - 15.30 Tribuna mladih - 16.00 
Skladbe ital. skladateljev - 16.30 
Oddaja za bolnike - 17.13 Orke
ster Sforzi - 17.25 Izžrebanje lo
terije - 17.30 Operna glasba - 18.00 
Glasbena prizma - 18.40 Popevke

19.20 Delovna Italija - 20.20 
Daudet: «L’uomo col cervello d’o- 
ro» - 21.15 Nove pesmi - 22.00 
Plesna glasba.

II. program
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 - 

Poročila - 8.45 Pojeta sestri Kess- 
ler - 9.10 Harfist Maxwell - 9.20 
Dva glasova, dva stila - 9.40 No
ve pesmi - 9.55 Vesela glasba - 
10.20 Ansambel Ferial - 10.35 Re
vija «Lauretta e il lupo* - 11.40 
Skladbe za orkester - 12.20 Oper
na glasba - 12.45 Turistična od
daja - 14.05 Pevci - 14.45 Glasbe
ni kotiček - 15.00 Nove pesmi - 
15.15 Najnovejše plošče - 15.35 
Ital. folklorna glasba - 16.00 Ra
psodija - 17.05 Orkestri lahke glas
be - 17.40 Plošče za najmlajše 
18.38 Orkester De Martino - 18.50 
vaši izbranci - 20.00 Jazz - 21.00 
Pisan spored - 21.40 Znanstvena 
oddaja - 22.00 Belgijska lahka 
glasba.

III. program
18.30 Cambije, kvartet štev. 3 -

18.45 Francoska kultura - 19.00 
Na sporedu Janaček - 19.15 Vsa- 
kovecerni koncert - 20.30 Revija 
revij - 20.40 Malipiero in Reger - 
21.25 Simf. koncert.

Slovenija
6.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 

19.30 — Poročila ■ 8.05 Glasbena 
matineja - 8.55 Radijska šola: Poj
te z nami otroci - 9.25 Abseo igra 
na harmoniko - 9.40 J. Magdič:

Sprehod skozi Ljubljano - 10.15 
L. Zajc: Nikola Šubič Zrinjski - 
10.40 Novost na knjižni polici - 
11.00 Turistični napotki - 11.15 
Lahka glasba - 12.00 Na današnji 
dan - 12.10 Pravkar prispelo! -
12.30 Kmetijski nasveti - 12.40 
Boris Čampa in Pavle Škabar -
13.30 Priporočajo vam... - 14.05 
Koncert po željah - 15.30 Komorni 
zbor - 16.00 Vsak dan za vas - 
17.05 Gremo v kino - 17.35 Iz fil
mov in revij - 18.00 Aktualnosti - 
18.15 Sonata od baroka do danes
- 18.50 S knjižnega trga - 19.00 
Lahko noč, otroci! - 19.15 Glasbe
ne razglednice - 20.00 Operetna 
glasba - 20.30 »Pokaži, kaj znaš* -
21.30 Ob isti uri se dobimo - 22.10 
Oddaja za naše izseljence - 23.05 
Zaplešite z nami!

Ital. televizija
8.30-12.00 Sola - 17.05 Spored 

za najmlajše - 17.30 Dnevnik - 
17.45 Spored za mladino - 18.45 
Nikoli ni prepozno - 19.15 Teden

li v parlamentu - 19.55 Športne 
vesti in ital. kronike - 20.30 Dnev
nik - 21.00 Scala reale - 22.15 
Kronike 20. stoletja - 23.00 Dnev
nik.

II. kanal
21.00 Dnevnik - 21.15 Baleti Su- 

sanne Egri - 22.00 Victor Hugo: 
»Bedniki*.

Jug. televizija
9.45 in 14.50 TV v šoli - 17.10 

Poročila - 17.15 Drejček in ttije 
Marsovčki - 17.35 Kje je, kaj je - 
17.50 Studio Titograd - 18.10 Vsa
ko soboto - 18.25 Obzornik 18.45 
S kamero po svetu 19.10 Operna 
scena - 19.40 Cikcak 20.00 Dnev
nik - 20.30 Skrivnost puščave — 
Neznani kraji 21.00 Humoristič
na oddaja - 22.00 Bonanza — film
- 22.50 Poročila.



PRIMORSKI DNEVNIK 4 17. decembra 1966

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 8.1, najnižja 2.9, ob 19. uri 6.1; 
vlaga 58 odst., zračni tlak 1026.6 
raste, brez vetra, nebo jasno, mor
je mirno, temperatura morja 12 1 
stopinje. Tržaški dnevnik

Danes, SOBOTA, 17. decembra
Lazar

Sonce vzide ob 7.40 in zatone ob 
16.22. Dolžina dneva 8.42. Luna 
vzide ob 11.44 in zatone ob 21.45

Jutri, NEDELJA, 18. decembra
Radko

SEJA DEŽELNEGA SVETA

V razpravo o proračunu je poseglo 
pet svetovalcev večine in manjšine

Kritična ocena gospodarskega položaja v Trstu in deže- 
li - Ponovna odobritev zakona o staležu osebja ESA

Včeraj se je v deželnem svetu | podpisom računskega sodišča vrnili dežele na podlagi zadevnega dežel-
ipvalfl raTnrOlfO A nrnro/nri ll nrorioorinilril rioinlnnno A/tKAtio f nn.lmnn t „ i: i_i _ . inadaljevala razprava o proračunu 

za leto 1967. Spregovorilo je pet 
svetovalcev: socialist De Sandre, li
beralec Trauner, psiupovec Bettoli, 
komunist Calabria in demokristjan 
Virgolini. V drugem delu seje pa 
je deželni svet ponovno soglasno 
odobril zakonski osnutek o staležu, 
pravnem položaju in plačah osebja 
deželne ustanove za razvoj obrti 
(ESA). Prvič je deželni svet odobril 
osnutek že v oktobru, a vlada ga je 
zavrnila, češ da nd v skladu s pred
pisi, ki veljajo za državno osebje. 
Deželni svet je zavrnil veljavnost 
vladnih ugovorov In odobril zakon
ski osnutek z istim besedilom. Zanj 
so glasovali tudi komunisti iz na
čelnih razlogov obrambe deželne 
avtonomije nasproti vladi. Niso pa 
glasovali za posamezne člene zako
na. če bo vlada ponovno ugovarjala 
osnutku, se bo moralo o njem iz
reči ustanovno sodišče.

V razpravi o proračunu je prvi 
spregovoril socialist De Sandre, ki 
je zavrnil očitke mlsovcev glede 
funkcije socialistov v deželnem od
boru. Rekel je, da so socialisti na
vzoči v odboru na podlagi vrste za
dolžitev in obveznosti programske
ga značaja, katerih namen je po
speševati gospodarski In socialni 
razvoj naše dežele. Pri tem ne gre 
za nikakršne osebne ali skupinske 
interese stranke. Pohvalil je prora
čun in izrekel željo, da bl~člmprej 
izvedli ukrepe v korist prebivalstva, 
ki je utrpelo škodo zaradi povodnji.

liberalec Trauner je rekel, d* je 
njegova stranka v nekakšni kon
struktivni opoziciji proti levi sre
dini. Proračun za 1967. leto je se
stavljen po starem kopitu In se 
navdihuje bolj ob volilnih zahtevah 
večine. Edina novost, ki pa je ne
gativna, je večja togost v dohod
kih in Izdatkih proračuna. Nadalje 
je dejal, da je proračunska poli
tika odbora preveč pod vplivom ča
kanja na načrt deželnega razvoja.
V resnici pa so vsi nameni z na
črtovanjem dejansko že propadli.

Na koncu je svetovalec dejal, da 
so sestavili proračun brez poveza
ve s stvarnim programom in brez 
jasnega pogleda na resnične potre
be. Zato so posegi na razne sektorje 
zelo razdrobljeni.

Bettoli (PSIUP) je obtožil dežel
ni odbor, da se odreka vsem last
nim izvirnim pobudam ter jih pre
pušča državi. Podrobno je obravna
val vprašanja kmetijstva ln kritič
no ocenil načrte v zvezi z ustano
vitvijo ustanove za njegov razvoj. 
Rekel Je, da so ukrepi v korist kme
tijstvu nezadostni ter da deželni 
načrtovalci ne upoštevajo dovolj in
teresov kmetijstva. Glede industrije 
Je ugotovil, da zapostavljajo vedno 
bolj javna podjetja z državno ude
ležbo, ki se v deželi krčijo v korist 
zasebnim monopolom. Tudi glede 
zasebne Industrije je treba vpliva
ti tako, da pride do pravih gospo
darskih izbir. V zaključku svojega 
govora je grajal večinske svetoval
ce. ki so predložili kakšnih 30 reso
lucij, s katerimi dejansko zahteva
jo spremembo deželnih zakonov, ki 
so jih komaj odobrili.

Komunist Calabria je predvsem 
obravnaval gospodarski položaj v 
Trstu in zlasti v ladjedelstvu. V za
četku je dejal, da so vsi proračuni 
sestavljeni po Istem kopitu. Odloč
no je kritiziral načrt CIPE za pre- 
osnovo ladjedelstva v naši deželi. 
Se bolj ostro je obsodil razne ukre
pe, s katerimi ta načrt že uresniču
jejo, čeprav so še pred kratkim naj
višje oblasti zagotovile, da se ne 
bo do leta 1970 dejansko nič spre
menilo. Tako pripravljajo v tretjem 
nadstropju Tovarne strojev začasne 
prostore za urade nove družbe 
Grandi Motorl, pri čemer so od
nesli iz tega nadstropja vse stroje.
V zvezi s tržaškim gospodarskim 
položajem je Calabria zlasti pole- 
mlziral s socialisti In zahteval spre
membo dosedanje politike, tako da 
bi se omogočil gospodarski ln so
cialni razvoj, ki bi slonel na načr
tovanju v vsej deželi.

Demokristjan Virgolini je izrekel 
hvaležnost združenja neposrednih 
obdelovalcev zemlje deželnemu od
boru, saj daje proračun za prihod
nje leto dejansko prednost vpraša
njem kmetijstva. Četrtina sredstev 
iz proračuna je namenjenih namreč 
prav za kmetijstvo. To pomeni, da 
je deželni odbor ubral pravilno pot, 
ki bo morala privesti do izenačenja 
dohodkov v kmetijstvu z dohodki 
drugih gospodarskih panog. Virgo- 
hni je govoril tudi o ukrepih, ki bo
do potrebni, da se bo lahko ita
lijansko kmetijstvo kosalo s kme
tijstvom drugih držav Evropske go
spodarske skupnosti. Pri tem Je 
važno strokovno usposabljanje kme
tovalcev, zlasti pa bo treba še bolj 
poskrbeti za tehniško pomoč in za 
razne poskuse v poljedelstvu.

Razprava o proračunu se bo na
daljevala tudi danes. Spregovorili 
bodo socialist Moro, komunist Pel- 
legrini in demokristjan Del Gobbo.

Nova številka 
Uradnega vestnika

13. decembra je izšla 35. številka 
deželnega vestnika, ki objavlja med 
drugim deželni zakon štev. 31 od 
12. decembra 1966, ki se tiče zvi
šanja deželnih prispevkov bolnišni- 
škim ustanovam, ki najamejo po
sojila za zgraditev novih bolnišnic 
ali obnovitev starih. Vestnik objav
lja tudi razne odloke predsednika 
deželnega odbora.

Parifikacija deželnih 
obračunov 
za 1964 in 1965

Na javni seji so združene sekcije 
računskega sodišča v Rimu parifi- 
cirale obračuna dežele Furlanije- 
Julijske krajine za finančni leti 1964 
in 1965. Deželni odbor je zastopal 
odbornik za finance Tripani.

V poročilu o proračunih so na 
računskem sodišču poudarili, da je 
dežela pravočasno predložila ustrez. 
ne dokumente. Obračuna bodo s

predsedniku deželnega odbora s 
prepisi sklepov, medtem ko bodo 
izvirnike poslali predsedniku dežel
nega sveta skupno s poročilom. Ta
ko bo deželni svet lahko takoj v 
začetku prihodnjega leta začel raz
pravljati o zakonskem osnutku o 
odobritvi obeh proračunov.

V veliki dvorani Kulturnega doma

Danes zasedanje 
glavnega sveta 

SKGZ
Zasedanje se prične ob 
20. uri, nadaljevalo pa 
se bo jutri ob 9. uri

Danes se prične ob 20. uri v ve
liki dvorani Kulturnega doma zase
danje Glavnega sveta Slovenske 
kulturno gospodarske zveze, ko bo 
na dnevnem redu poročilo Borisa 
Raceta o «Poteh do vsestranske 
enakopravnosti slovenske manj ine 
v Italiji«, poročilo tajnika ter po
ročila vseh načelnikov komisij.

Na zasedanju bodo prisotni šte
vilni gostje iz Koroške, Slovenije, 
Hrvaške in še zlasti iz vseh pod
ročij, kjer živimo Slovenci v Ita
liji. Zasedanje se bo nadaljevalo v 
nedeljo dopoldne, ko bo razprava 
o poročilih, vprašanjih članic in o 
organizacijskih vprašanjih zveze.

Obvestilo bivšim borcem
V četrtek, 15. t. m. ob 20. uri se 

je na Opčinah, sestal pripravljalni 
odbor, ki je bil ustanovljen za re
šitev vprašanja statusa borcev, ita
lijanskih državljanov, predvsem 
Slovencev a tudi italijanske narod
nosti, bivših pripadnikov NOV in 
POJ, ki jim to vprašanje doslej še 
ni bilo rešeno.

Na sestanku je bilo govora o ak
ciji, ki se je s tem v zvezi začela, 
kakor tudi o pripravah za veliki 
partizanski shod, ki bo proti koncu 
pomladi prihodnjega leta v Bazo
vici. Sestanka se je udeležilo lepo 
število bivših partizanskih borcev 
in aktivistov.

Ob tej priložnosti se tudi poziva
jo vsi predstavniki vasi, od koder 
še niso poslali izpolnjenih vprašal- 
nil pol prizadetih, da to store čim 
prej. Vprašalne pole naj izroče na 
sedežu ANPI, Ul. della Zonta 4, 
ali pa tov. Andreju Renerju (mi
zarska delavnica — Proseška uli
ca 6 na Opčinah).

S seje obč. sveta v Dolini

150.000 lir za poplavljence
Na sinočnji seji dolinskega občin

skega sveta je po kratkem poročilu 
župana občinski svet med drugim 
odobril sklep glede popravila ob
činskega poslopja, v katerem je 
poštni urad v Borštu, in sklep, da se 
šolska telovadnica dodeli v uporabo 
športnemu društvu Breg. Prav tako 
je občinski svet odobril sklep o po
moči poplavljencem v znesku 150 
tisoč lir. Na zadevno vprašanje je 
župan odgovoril, da bo občinska 
uprava predložila prošnjo za izgrad
njo sodobne telovadnice s podporo

nega zakona. Nato je občinski svet 
odobril sklep glede Izplačila v zne
sku 650.000 lir za delno kritje stro
škov za pregled katastrskega sta
nja jusarskih zemljišč. Ob koncu 
seje je župan v imenu občinskega 
sveta čestital prevajalcu Sergiju 
Sancinu, ki je predvčerajšnjim di
plomiral na tržaški univerzi.

SINOČI V MALI DVORANI KULTURNEGA DOMA

Prvovrstno muziciranje gojencev 
srednje glasbene šole iz Dubrovnika

Presenetljiva glasbena zrelost godalnega ansambla in mladih 
solistov šole, ki jo vodi naš rojak dirigent Anton Nanut

JUTRI NA OPČINAH

Komemoracija 
Pinka Tomažiča 
in tovarišev

Ob 25-letnici ustrelitve Pinka To
mažiča in njegovih tovarišev bo 
jutri ob 15. uri komemoracija na 
strelišču na Opčinah. Govorili bodo 
Eugenio Laurenti, Jelka Grbec in 
dr. Bruno Pincherle. Komemoracijo 
priredi združenje ANPIA s sodelo
vanjem združenj ANPI, FIAP in 
Združenja bivših političnih depor 
tirancev.
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DANES V DVORANI TRGOVINSKE ZBORNICE

Deželno zasedanje o mestnih 
in medmestnih javnih prevozih
Danes bodo podana številna poročila, jutri pa bo razprava

Zelo težko je neposredno po kon
certu v naglici napisati kar koli, 
kar bi moglo biti vsaj približno pri
merno za takšno muziciranje, ka
kršno so nam sinoči v mali dvorani 
Kulturnega doma pripravili mladi 
gojenci srednje glasbene šole iz Du
brovnika pod vodstvom ravnatelja 
in dirigenta Antona Nanuta. Poslu
šalcev res ni bilo veliko (a tudi ne 
malo), toda če je še med temi bil 
kdo, ki je prišel na koncert s kakš
nimi pomisleki glede na dejstvo, da 
bo pač moral poslušati godalni or
kester in soliste glasbene šole, je 
moral že po prvih zvokih Haendlo- 
vega koncerta vsakršne pomisleke 
zavreči in trdno sem prepričan (v 
ostalem je to potrdil tudi aplavz), 
da je to prav rad in celo od srca 
rad storil.

Naravnost neverjetno se namreč 
zdi, da zmore šola mesta s sicer 
visoko glasbeno kulturo, toda ven
darle samo z 22.000 prebivalci, iz 
srede svojih 300 gojencev (tudi to 
je za naše pojme skoraj neverjet
na številka) sestaviti tako kvalite

ten godalni orkester in se postaviti polnozvočno v vseh stavkih, najbolj
s tolikšnim številom res talentiranih 
in muzikalno polnokrvnih solistov. 
Nobenega dvoma ne more zato bi
ti, da je dubrovniška glasbena šo
la, ki črpa svoj sok iz stoletne tra
dicije, v rokah odličnih glasbenih

V dvorani trgovinske zbornice v 
Ul. S. Nicolb se začne danes do
poldne drugi del deželnega zaseda
nja o javnih mestnih in medmest-

patronatom deželnega odborništva 
za promet, so dala mestna prevoz
na podjetja v deželi, in prizadete 
krajevne ustanove. Pobudo podpi-

liiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuniiii  n 11111111(111111111111111 im nun mimiiiiiiiii

V MIRAMARSKEM DREVOREDU CA JE POVOZIL AVTO

Mladi mehanik umrl 
za posledicami ran

V bolnišnico so ga sprejeli v nedeljo s pridržano prognozo
Nedeljska večerna prometna ne

sreča pred barom «Alla Rineta« v 
Miramarskem drevoredu je žal ime
la smrtne posledice za 25-letnega 
mehanika Bruna Metlico iz Ul. Pa- 
trlzlo 19, sina predsednika športne
ga krožka «Campaneile Fides«. Kot 
smo poročali v naši torkovi številki, 
je Metlica prejšnjo nedeljo zvečer 
v družbi 27-letnega peka Albina Du- 
dineja iz Ul. Castaldi 5 in 26-letne 
Terese Bucic iz Ul. Boccaccio 12, 
nasproti bara «Alla Pineta« Izsto
pil iz avtomobila in se napotil čez 
cesto namenjen v bar. Ko se je tro
jica znašla sredi cestišča, je v sme
ri proti središču z avtom «opel ka- 
dett« TS 87204 privozil 20-letni 
Paolo Agostlnis iz Ul. Cologna 47-1. 
šofer ni pravočasno opazil moška 
in ženske sredi ceste in je šele v 
zadnjem trenutku zavrl avtomobil. 
Toda bilo je prepozno in trčenje 
neizbežno. Sunek je bil tako mo
čan, da Je Metlico in Dudineja 
vrglo najprej na prednji del avta, 
nakar sta hudo ranjena padla na 
asfalt, Bucicevo pa je samo dreg
nilo.

Z rešilnim avtom so vse tri ra
njene odpeljali v bolnišnico, kjer 
so Metlico zaradi hudih udarcev 
po glavi, zatilju, zloma leve noge 
in predsmrtne nezavesti nemudo
ma sprejeli na nevrokirurški odde
lek s pridržano prognozo. Tistega 
večera so tudi Dudineja in Bucice
vo sprejeli na nevrokirurški odde
lek, prvega s prognozo okrevanja 
v dveh mesecih, drugo pa v dvaj
setih dneh.

žal so vse zdravniške nege za ne
srečnega Metlico Bile zaman in vče
raj zjutraj ob 5.30 je mladenič pod
legel zadobljenim poškodbam. Nje
govo truplo so prenesli v mrtvašni
co, kjer je na razpolago sodnim ob
lastem. —

Delo kemičnega 
oddelka v novembru

Kemični oddelek pokrajinskega 
laboratorija za higieno in profilakso 
je v novembru opravil 265 analiz, 
od katerih 23 mikroskopskih. Kot 
vse mesece je tudi v novembru red 
no nadzoroval vodo v nabrežinskem 
in štivanskem vodovodu ter na raz
nih krajih mestnega vodovodnega 
omrežja, zlasti v novih napeljavah.

Dnevna poraba vode je znašala 117 
tisoč 406 kub. m.

Nadzorstvo nad mlekom in mleč
nimi proizvodi, predvsem nad siri, 
je dalo pozitivne rezultate, pri nad
zorstvu nad kruhom pa so v dveh 
primerkih ugotovili, da je bil kruh 
premalo pečen in da je vseboval 
več vlage, kot je dovoljeno, pri dru
gih dveh pa so ugotovili, da sta 
vsebovala maščobe, ki niso bile na
značene. Vse te primere so prija
vili pokrajinskim zdravstvenim ob
lastem. Tudi pri pregledovanju sla
ščic so ugotovili v dveh primerih 
prisotnost nedovoljenih maščob, v 
dveh primerih pa, da nista odgo
varjala predpisom. Pri pregledova
nju olja, masla, masti in margarine 
ni bilo ugotovljenih nerednosti gle
de njih pristnosti, pač pa so ugoto
vili en primer goljufije pri konfek- 
c'Ji semenskega olja, ki je bilo za 
2.5 odst. lažje od navedene teže. 
Pri nadzorstvu nad vinom so pri 
dveh vzorcih ugotovili prenizko stop
njo alkohola in prodajanje brez po
trebnih označb.

Pred dnevi je laboratorij poskrbel 
tudi za odstranitev vzroka za oku- 
ževanje ozračja zaradi uhajanja 
strupenih plinov iz nekega mestne
ga industrijskega obrata.

Na zahtevo carinskih oblasti je 
laboratorij izrekel svoje mnenje 
glede pristnosti nekaterih uvoženih 
živil, namenjenih za prehrano pre
bivalstva.

Zdravniško-mikrografski oddelek 
je izvršil 3178 analiz za ugotovitev 
nalezljivih bolezni in raznih okužb. 
Pri ambulatoriju inštituta proti pas
ji steklini so pregledali 17 oseb in 
jih cepili s serumom proti pasji 
steklini, ker so jih ogrizli potepu
ški psi, 967 oseb pa se je zglasilo 
v ambulatoriju za razne druge pre
glede. —

Nova javna dela
Na vladnem komisariatu so v od

delku za javna dela izvedli dražbo 
Ea zgraditev novega poslopja za pro
metno policijo, ki bo na zemljišču 
vojašnice zbora javne varnosti v 
Rojanu. Dela so prisodili podjetju 
Zollia v Trstu za skupno 71.199.359 
Ur.

želnega odbora dr. Berzanti, vladni 
komisar dr. Cappellini, senator Spa 
gnolli, minister za pošto in teleko
munikacije ter druge osebnosti

Obvestilo INAM

nih prevozih. Po formalni otvoritvi i rajo med drugimi predsednik de-
bosta v dopoldanskih urah podani ----- " ~ - - -
glavni poročili. Govorila hosta do
cent za upravno pravo na univer
zi v Pavii prof. Umberto Potot- 
schnig in prof. Giuseppe Fontanel- 
la, docent za prevozniško gospodar
stvo na tržaški univerzi in general
ni nadzornik za civilno motorizacijo 
pri ministrstvu za promet.

V popoldanskih urah bo predlo
ženih 17 poročil, med katerimi bo
do sporočila, univerzitetnega prof. 
inž. Amodea Caracoglie, člana vod
stva Javnih skladišč inž. Colauttija, 
člana «Centro Studi Vanoni« dr.
Dassovicha, ki bo obravnaval vpra
šanje javpih .prevozov v deželi Fur- 
laniji-Julijski krajini, podpredsed
nika vsedržavne federacije občin
skih prevoznih podjetij dr. Marzot- 
ta, ki bo gbv.oril o vprašanjih u- 
skladitve kopenskih prevozov, rav
natelja goriškega občinskega pre
voznega podjetja inž. Rigonata, 
podpredsednika deželnega sveta odv.
Devetaga, ravnatelja openskega 
tramvaja inž. Molinarlja, docenta 
tržaške univerze odv. VolUja, vodi
telja podjetja Acegat inž. Mortea- 
nija, funkcionarja podjetja Acegat 
dr. Serija. Vprašanje množičnih 
prevozov med središčem mesta in 
bližnjimi predmestnimi središči ho 
obravnaval docent tržaške univerze 
prof. Pio Montesi. V nedeljo do
poldne se bo nadaljevala razprava 
o predloženih poročilih.

Pobudo za zasedanje, ki je pod

Pokrajinski sedež INAM sporo
ča, da zapade 31. t. m. rok za iz
biro posredne zdravstvene oskrbe 
za leto 1967. Zato naj vsi delavci 
in uradniki, ki bi hoteli uživati to 
obliko zdravstvene pomoči, vložijo 
prošnjo s priloženim dokumentom 
o vpisu, in sicer področni sekciji, 
kateri pripadajo. Ce izberejo to 
obliko, se obvežejo zanjo za vse 
leto In se tudi avtomatično po
daljša, če je prizadeti ne odpovedo 
do 31. decembra zadevnega leta! Za 
podrobnejše informacije naj se za
varovanci obrnejo neposredno na 
svojo sekcijo.

Občni zbor
Združenja stanovanjskih 
upravičencev

Združenje stanovanjskih upravi
čencev je sklicalo za jutri ob 9. 
uri v prvem sklicanju in ob 9.30 
v drugem sklicanju občni zbor čla
nov v dvorani «Di Vittorio« v Ul. 
Pondares št. 8, z naslednjim dnev
nim redom: otvoritev in izvolitev 
komisij, glavno poročilo in razpra
va, finančno poročilo in razprava, 
predlogi za spremembo pravilnika, 
izvolitev novega odbora in sklepi. 
Člani so vabljeni, da se udeležijo 
občnega zbora in da prinesejo s se
boj članske izkaznice.

Odobritev prispevka 
Javnim skladiščem

Komisija za javna dela senata je 
odobrila besedilo zakonskega osnut
ka, odobrenega že v drugi veji par
lamenta ,o podelitvi izrednega pri
spevka države Javnim skladiščem 
v Trstu.

Prepovedano 
metanje petard!

Ob priložnosti božičnih in novoletnih 
praznikov tržaška kvestura sporo
ča, da je po zakonu strogo prepo
vedano v obljudenih krajih, na mest
nih ulicah in trgih, zažigati umetne 
ognje, metati petarde, streljati z 
možnarji in podobno. Kršilci bodo 
kaznovani po zakonu.

Sprejemi
pri vladnem komisarju

Vladni komisar prefekt dr. Cap
pellini je včeraj sprejel ob 11. uri 
ravnatelja ENEL za našo deželo 
inž. Olperja. Ob 11.30 je sprejel dr. 
Scaparra, ravnatelja oddelka za zu
nanjo trgovino pri komisariatu. Ob 
17. uri je sprejqj prof. Tagliaferra, 
predsednika tržaškega zdravniškega 
združenja. Ob 18.30 se je udeležil 
na univerzi predavanja prof. Bruna 
Maierja o Italu Svevu.

Poskus zastrupitve 
s plinom

Včeraj zjutraj so na prvi medicin
ski oddelek nujno sprejeli 68-letno 
gospodinjo Pierino Ferranda por. 
Olimpo iz Ul. F. Severo 147, za ka
tero so si zdravniki pridržali pro
gnozo zaradi zastrupitve s plinom. 
Žensko, ki je bila v predsmrtni 
nezavesti, je v rešilnem avtu sprem, 
ljal v bolnišnico 68-letni mož Be- 
nedetto. Ta je povedal, da je malo 
prej našel ženo v kuhinji, kjer je 
ležala na tleh, medtem ko je iz 
odprtih pipic na vso moč uhajal 
plin. Olimpo je še dodal, da se 
je žena verjetno hotela zastrupiti, 
ker že dolgo časa boleha za živčni
mi motnjami in nespečnostjo.

pripada prav našemu rojaku Anto
nu Nanutu prvenstvena zasluga za 
njeno sedanjo kvalitetno raven, ki 
po vsem tem, kar smo sinoči sliša
li, znatno presega raven srednje 
glasbene stopnje. Iz muziciranja or
kestra in solistov je namreč zgo
vorno odsevala študijska temeljitost, 
ki je prihajala do izraza ne samo 
v tehnično zavidljivem obvladanju 
glasbil, zlasti prvih violinistov v 
orkestru ter skoraj vseh solistov, 
temveč tudi v interpretaciji, ki je 
na nekaterih mestih prehajala že 
v okvir polnokrvnega doživljanja iz
vajane motivike in spontanega spro
ščanja muzikaličnosti. Prav tako je 
močno impresionirala izjemna mu
zikalna disciplina orkestra, ki sub
tilno reagira na vsak, tudi najmanj
ši dirigentov namig, in ki mu omo
goča presenetljivo točnost pri vsto
pih in zaključkih posameznih stav
kov in fraz. Če je tu in tam bila 
dinamika manj dognana (pri Haen- 
dlu in Larssonu), potem tega goto
vo ne gre pripisovati pomanjkljivi 
pripravi, temveč izključno utrujeno
sti izvajalcev, ki so že nekaj dni 
na poti v okviru svoje turneje, ki 
jih bo iz Dubrovnika pripeljala pre
ko Splita, Trsta, Kopra, Pulja, Za- 
d: . do Šibenika in nazaj v Dubrov
nik.

V prvem delu je orkester izvajal 
Haendlov Koncert za oboo in godal
ni orkester v štirih stavkih. Kot so
list se je predstavil gojenec 2. razr. 
Mladen Glavinovič. Očitno gre za 
zelo talentiranega gojenca, ki z lah
koto obvladuje tehnične zahteve in
štrumenta in izvablja iz njega lepo 
barvan ton. Orkester ga je sprem
ljal na nekaterih mestih malce pre
močno, vendar je bila celotna iz
vedba koncerta skrbna in čista.

V skladbi dubrovniškega avtorja 
Jarnoviča (1740-1804) «Koncertantni 
kvartet v F-duru* je orkester še bolj 
zablestel zlasti v interpretacijskem 
pogledu. Violinski solistični vložek 
je izvajal Aleksandar Cobenzl.

V Larssonovem iConcertinu za 
klarinet in godalni orkester, op. 45, 
št. 2», skladbi modernejšega sloga 
še živečega švedskega avtorja, ki 
postavlja izvajalcem določene rit
mične zahteve, ki pa prijetno učin
kuje zaradi svoje nordijske sočno
sti, se je kot solist predstavil klari
netist Jakša Jurjevič. Glasbilo ob
vlada z več kot šolsko dovršenost
jo in zlasti v tehničnem pogledu z 
lahkoto obvladuje zahteve partiture. 
Zvok mu je čist in lepo negovan. 
Orkester je muziciral podjetno in 
ritmično zanesljivo.

V drugem delu je orkester s soli
sti izvajal znane Vivaldijeve «štiri 
letne čase» za solo violino, godalni 
orkester in cembah v stavkih pom
lad, poletje, jesen in zima. S sočno 
liriko prepojeno delo je v izvedbi 
godalnega orkestra in solistov iz
zvenelo muzikalično plemenito in

dognano pa sta bila interpretirana 
stavka jesen in zima, v katerih so 
bili doseženi res dočiveti razpolo
ženjski učinki. Vsi štirje solisti-vio- 
linisti (Aleksandar Cobenzl, Marija 
Cobenzl, Antun Vuličevič in Djordje

strokovnjakov in pedagogov in da Trkulja) — vsak je nastopil v e-
nem stavku — so izpričali visoko 
študijsko raven in perspektiven ta
lent, ki je še bolj očiten pri Trku- 
Iji, katerega muziciranje se že za
vestno sprošča v lastno iskanje mu
zikaličnega jezika in v težnjo k vir- 
tuozizmom. Za svojo študijsko stop
njo so vsi štirje brez dvoma nad
povprečni violinisti, kar samo še 
potrjuje ugotovitev, da je zlasti vio
linska pedagogika na tej šoli zelo 
dognana. Kot čembalist (igral je 
na klavir) je Nikolaj Žličar v stav
ku jesen muziciral oočuteno in do
živeto.

Celoten koncert je vodil ravnatelj 
šole Anton Nanut s suvereno mir
nostjo dirigenta, ki ve, da ima pred 
seboj ansambel, poslušen in pozo
ren na vsako njegovo gesto in na 
vsako njegovo komaj nakazano že
ljo.

Izvajanje mladih in simpatičnih 
muzikantov iz Dubrovnika je vse 
prisotne globoko prevzelo, osvojilo 
in navdušilo, saj je naravno, da je 
vsem prijetno, če nas iz matične 
domovine obiščejo ansambli in soli
sti, s kakršnimi bi se upravičeno 
ponašal vsakdo. Želimo jim, da bi 
s sinočnjega nastopa v Kulturnem 
domu skupaj z našim priznanjem 
ponesli s seboj na svoje domove in 
v svojo šolo novih spodbud za na
daljnji študij.

j. k.

Ali so ga res napadli?
Predsinočnjim so na ortopedski 

oddelek bolnišnice sprejeli 37-let- 
nega pomorščaka Giovannija Giano- 
nija iz Ul. F. Severo 147, ki se bo 
moral zdraviti 20 dni zaradi rane 
na desni roki, na prstih in dlani. 
Gianoni, ki je bil pijan, je pove
dal, da se je okrog 23. ure po Ul. 
F. Severo vračal proti domu. Nena
doma je za njim prišlo več neznan
cev, ki so ga brez vsakega razloga 
napadli in ga vrgli na tla ter se 
nato urno oddaljili, še predno jih 
je utegnil spoznati. Ranjenega Gia- 
nonija je v bolnišnico prepeljal za
sebnik, ki ga je zagledal sredi ploč
nika.

O zadevi so bili obveščeni agenti 
komisariata Kolonje, ki so uvedli 
preiskavo, da bi izsledili «dozdevne» 
neznane napadalce.

Slovensko gledališče v Trstu
KULTURNI DOM 
Grimm - Martinuzzi

«OBUTI MAČEK*
otroška igra v dveh delih

v nedeljo, 18. dec. ob 16. uri
Uprava Slovenskega gledališča 
sporoča cenj. občinstvu, da je 
otroška predstava izven abon
maja. —
Prodaja vstopnic v Kulturnem 
domu vsak dan od 12. do 14, 
ure ter eno uro pred priček- 
tom predstav. Rezervacije na 
telefonu 734265.

Gledališča
VERDI
Pri blagajni gledališča se začenja 

danes prodaja vstopnic za drugo pred
stavo VVagnerjeve opere «Tanhauser», 
ki bo jutri ob 16. uri za dnevni red 
v vseh prostorih z istimi nastopajo
čimi kot pri prvi predstavi,

TEATHO STABILE
Danes zvečer ob 20.30 v Avditori

ju «Macbeth» s Tinom Buazzellijem 
v glavni vlogi ter Paolo Mannont, 
Nanijem Bertorellijem, Guidom Laz. 
zarinijem, Egistom Marcuccijem ln 
Robertom Paolettijem v ostalih vlo
gah. Režija Tino Buazzelli. Jutri. 18. 
decembra dve predstavi — ob 16.30 
in ob 20.30 Rezervacija in prodaja 
vstopnic v galeriji Prottl.

SAK JADRAN
V sredo, 21. dec. bo v baru 

Kulturnega doma govoril dr. 
Karel Ferluga o »zgodovini 
predvojnih akademskih dru
štev in o tedanjih akademskih 
navadah.«

Začetek ob 20.30. Vljudno 
vabljeni akademiki in drugo 
občinstvo.

Odbor

PEVCEM V NABREŽINI
V torek, 20. t. m. ob 20.30 

bo vaja pevskega zbora «Igo 
Gruden« v šolskih prostorih 
podružnice Glasbene matice v 
Nabrežini. Pevovodja Ambrozet 
prosi za točnost in polnošte
vilno udeležbo!

Z avtom treščil v drevo
Na nevrokirurški oddelek bolniš

nice so sinoči ob 22.50 sprejeli 17- 
letno uradnico Fulvio Bedrelli iz 
Ul. del Prato 8, ki se bo morala 
zdraviti 8 dni zaradi več udarcev 
po čelu in obrazu. Ponesrečenka je 
povedala, da se je malo prej pe
ljala Iz Kopra proti bloku na Ško
fijah v avtu TS 78875, ki ga je pro
ti Trstu vozil njen 23-letni zaroče
nec Dario Suppancich z Ul. Cata- 
lani 10. Ko je Suppancich privozil 
približno en kilometer pred blo
kom, je izgubil oblast nad avtom, 
zavozil na desno in treščil v drevo.

........................... .....................................................................................................................................................................mini..........

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Streljal je proti dekletu 
toda le, da bi jo ustrahoval

Prav zaradi tega mu je prizivno sodišče zniža
lo kazen od dobrih treh let na 9 mesecev

Pred tržaškim prizivnim porotnim 
sodiščem se je moral zagovarjati 
včeraj 45-letnl Vittorio Coceanl iz 
vasi Gagllano pri Čedadu, ki je bil 
obtožen, da je skušal ubiti neko 
žensko ter da je nezakonito pose
doval strelno orožje, ki ga je tudi 
nosil izven domačega stanovanja. 
Videmsko porotno sodišče je 16. 
junija letos obsodilo Coceanija na 
3 leta, 1 mesec ln 10 dni zapora. 
Poleg tega mu je prisodilo še 1 
mesec pripora in 40.000 lir denarne 
kazni zaradi nedovoljene nošnje 
strelnega orožja.

Dogodek, ki je pripeljal že razme
roma starejšega Coceanija pred po
rotne sodnike, se je odigral 8. fe
bruarja zvečer letos v vasi Gaglia- 
no. Coceanl se je postavil v zase
do pred vhodom v vaško župnišče 
ter čakal, da pride na prag 25-letna 
Gina Verutti, hči župnikove služ
kinje. Moški je držal v rokah ita
lijansko vojaško puško Upa «91», 
ki pa je bila brez kopita. Ko se je 
dekle pojavilo v okviru razsvetlje
nih vrat, je Coceanl ustrelil. Kro
gla je malone zadela dekle, saj je 
švignila mimo nje v oddaljenosti 
komaj 20 cm. Veruttijeva je takoj 
nato obvesUla o napadu svojo ma
ter in župnika ter jima povedala, 
da je nanjo streljal prav Coceanl. 
župnik je obvestil karabinjerje, ki 
so kmalu nato aretirali napadalca,

Coceanl je izpovedal, da je stre
ljal na dekle, ker se je hotel ma- 
ščevaU. TlsU dan je namreč srečal 
Veruttijevo trikrat, toda nikoli ni 
dekle odgovorila na njegov pozdrav. 
Med drugim jo je tudi povabil na 
sprehod z avtom, kar pa je mla
denka odbila. Moški je še pristavil, 
da se je bil zaljubil v Veruttijevo, 
ker pa ga ženska ni marala, se je 
hotel maščevati. Preden pa se je 
odločil za maščevalno dejanje, je 
popil nekaj kozarcev vina, da bi bil 
bolj pogumen.

Videmsko porotno sodišče Je me
nilo, da je šlo v tem primeru za 
pravcat poskus umora ter je priso
dilo obtožencu ustrezno kazen. Tr
žaški prizivni sodniki pa so Mii 
drugačnega mnenja. Sprejeli so v 
bistvu zahtevo obrambe, ki je me
nila, da je šlo le za ustrahovanje. 
Spričo tega so obsodili Coceanija 
le na 9 mesecev zapora zaradi u- 
strahovanja, a v ostalem so potrdili

prvotno razsodbo. Ukazali so še, 
naj obtoženca takoj izpustijo na 
svobodo.

Gosta je mahnil 
s steklenico po glavi

Agenti letečega oddelka so pred
včerajšnjim aretirali in prijavili so
dišču 59-letnega tesarja Giovannija 
Mačka iz Ul. del Veltro 20, samo 
prijavili in pustili na začasni svo
bodi pa so 36-letnega Emilia Gher- 
sinija iz Ul. I. della Croce 5. Prvi 
se bo moral zagovarjati pred sod
niki zaradi povzročitve telesnih po
škodb z obteževalnimi okoliščinami, 
drugi pa, ker ni nudil pomoči ra
njeni osebi.

Zgodilo se je v torek ponoči o- 
krog ene ure v gostilni «Dina» v 
Ul. Settefontane 25. Upraviteljica 
gostilne se je za nekaj časa odda
ljila in medtem je v gostilno pri
šel 32-Ietni Sergio Acquarini iz Ul. 
Ghirlandaio 14. Ker je bila upravi
teljica odsotna, je sam Ghersini, ki 
je njen prijatelj, dal Acquariniju 
pijače in se z njim zapletel v pogo
vor. Toda kaj kmalu sta se moška 
ogrela in začela diskutirati. Ko sta 
se skoraj prerekala, je v gostilno 
stopil Maček in se še sam vpletel 
v spor. Beseda je dala besedo in 
trojica se je tako razgrela, da je 
nenadoma Maček prijel za vrat 
prazne steklenice in z njo treščil j 
Acquarinija po glavi. Prestrašen in 
ranjen, je Acquarini zapustil gostil
no, ostala dva pa sta se oddaljila, 
ne da bi mu pomagala.

Upraviteljica, ki se je medtem 
vrnila v gostilno je hitro poklicala 
agente letečega oddelka in jim raz
ložila dogodek. Ti so že hoteli iti, 
ko sta v gostilno prišla Ghersini in 
Maček. Policisti torej niso imeli te
žav in so ju prijeli. Potem so po
iskali še Acquarinija ter ga odpelja
li v bolnišnico, kjer so ga sprejeli 
na nevrokirurški oddelek s progno
zo okrevanja v 8 dneh zaradi ran 
na glavi.

Maček in Ghersini sta morala na 
kvesturo. Tam so ju zaslišali in na
to prijavili sodišču.

Čestitke
Sergij Sancin je z odličnim uspe

hom diplomiral na tržaški univerzi 
za doktorja elektronske inženjerije.

* * *

Matija Hmeljak je tudi diplomi
ral na tržaški univerzi z odličnim 
uspehom za doktorja elektronske 
inženjerije.

čestitkam svojcev in prijateljev 
se pridružujeta tudi uprava in u- 
redništvo Primorskega dnevnika.

Pohitite
s pošiljanjem voščil!

Poštno ravnateljstvo obvešča ob
činstvo, da je v njegovem lastnem 
interesu, da ne čaka na zadnje dni 
za pošiljanje božičnih in novolet
nih voščil, če bodo poslali voščila 
čimprej, jih bodo naslovljenci tudi 
hitro prejeli, kajti kasneje bo na
stala zagata in bodo pošto dostav
ljali z zamudo.

O S M I C A
Anton Gombač (Tone Trčev) v 
Lonjerju št. 291 bo jutri odprl 
osmico in vabi vse na pristno 

domačo kapljico.

smučarski odsek SPDT priredi smu
čarski izlet 26. t.m. v Kranjsko goro 
skupaj z udeleženci zimovanja. Vpi
sovanje v Tržaški knjigarni do 21. 
t.m. 
cev.

Razna obvestila \
Tržaški filatelistični klub «L. Ko

šir« bo imel v sredo, 21. t.m. od 19. 
do 20. ure redni sestanek v klubskih 
prostorih, Ul. del Montecchl 6. Vab
ljeni člani, ki še niso prevzeli zad
njih novosti.

Včeraj-danes
ROJSTVA. SMRTI IN POROKE

Dne 16. decembra 1966 so se v Tr
stu rodili 4 otroci, umrlo pa je 13 
oseb.

UMRLI SO: 74-letna Carla Volpin 
vd. Tulilo, 16-letna Antonia Fortuna- 
ti, 674etni Francesco Tersich, 51-let- 
ni Amedeo Miozzo, 63-letni Rodolto 
Pischianz, 77.1etna Luigia Cossutta vd. 
Bardella, 57-letni Matteo Belli, 52-let- 
ni Pietro Signorini, 85-letna Maria 
Nabergoi vd. Pregelc, 46-letnl Mario 
Riustia, 74-letni Francesco Landeker, 
25-letni Bruno Metlika, 78-letna Anna 
Raipotez vd. Bordon.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Glustl, Ul. Bonomea 93 (Greta); 
dr. Rossetti, Ul. Combl 19; dr. Si- 
gnori, Trg Ospedale 8: Tamaro In 
Neri, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Godina, Čampo S. Glacomo 1; Al
ta Minerva, Trg S. Francesco 1; Ai 
Due Mori, Trg UnitA 4; Nicoli, Ul 
di Servola 80 (Skedenj).

SLU2BA OBČINSKEGA ZDRAV
NIKA. Za poklic v prazničnih 
dneh v primeru, če ni mogoče najti 
drugega zdravnika, je treba telefo
nirati na št. 90-235.

NALEZLJIVE BOLEZNI
V razdobju od 5. do 11. t. m. so 

v tržaški občini zabeležili naslednje 
število primerov nalezljivih obo
lenj: škrlatinka 6, ošpice 1 (izven 
občine), norice 5, vnetje priušesne 
slinavke 19, rdečke 2, nalezljivo 
vnetje Jeter 9 (1 izven občine). 
Smrtnih primerov zaradi teh pri
merov ni bilo.

SOŽALJE
Člani

nelle Fides 
sožalje predsedniku ob izgubi nje
govega dragega sina Bruna.

športnega krožka Campa- 
izrekajo svoje globoko

Nazlonale 14.30 21.45 «11 dottor Živa- 
go« Metrocolor iz romana Borisa 
Pasternaka. Geraldine Chaplin, A- 
lec Guinness, Omar Sharif.

Excelsior 16.00 «Ghe notte ragazzi« 
Techmcolor. Philippe Leroy, Marisa 
Mell, Alberto Lio-neUo.

Fenice 16.00 «Un mil ion e di anni 15» 
Technicolor. Raquel Welch.

Eden 15.00 «Chi ha paura di Virginia 
VVoolf« Elizabeth Taylor, Richard 
Burton. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Grattacielo 16.00 «La truffa che pia- 
ceva a Scotland Yard» Technicolor. 
Warren Beaty, Susannah York.

Ritz (Ulica San Francesco 10) 16.00 
«Un uomo a meti« Jacques Perrin, 
Lea Padovani, Gianni Garko. Pre
povedano mladini pod 18. letom.

Alabarda 16.00 «Operazione tre gattl 
gialli« Colorscope. Tony Kendall. 
Bred Harris.

Filodrammatico 16.30 «1 7 monaci
d’oro» Technicolor. Magda Konop- 
ka, Mark Lavvrence, Raimondo Via- 
nello.

Cristallo 16.30 «SSS Sicario Servizio 
Speclale« Technicolor

Aurora 16.30 «Beau Geste«,
Garibaldi 16.30 «Le sette vipere« — 

Franco Franchi, Ciccio Ingrassia. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Capital 16.00 »Tutti insieme appassio- 
natamente« Todd A-O Technicolor. 
Julie Andrevvs.

Impero 16.30 «Paradiso Hawaiiano».
Moderno 16.30 «Per il gusto di ucci- 

dere« Technicolor. Craig Hill, Da
na Martin, Fernando Sancho,

Vittorio Veneto 16.00 «Caccia alla vol. 
pe» Technicolor. Peter Sellers.

Ideale 16.00 «L’amante infedele« Tech
nicolor. Michele Mercier.

Astoria (Ul. žorutti, tllobus št. 1) 
16.00 «11 circo e la sua grande av- 
ventura« Technicolor. John Wayne, 
Claudia Cardinale.

Astra 16.30 «Lord Jim«.
Abbazia 16,00 «Fumo di Londra« — 

Technicolor. Alberto Sordi.

Darovi in prispevki
Ob obletnici smrti nepozabnega Ja

drana Dolenca darujeta Danica in Ra
di Dolenc 2000 Ur za Dijaško matico.

Ob 9. obletnici smrti nepozabnega 
moža Bruna Ivančiča daruje žena 
2000 lir za Dijaško matico.

Ob 15-le-tnici smrti Romana Pahorja 
daruje Vojko Ferluga 5000 lir za Di
jaško matico.

V počastitev spomina Pinka Toma
žiča darujeta družini Karlo in Mario 
Čok 3000 lir za Dijaško matico.

Namesto cvetja na grob pok. Lud
vika Trampuža darujeta Marjuča in 
Neva Colja 2000 lir za Dijaško mati
co.

V počastitev spomina pok. Rudolfa 
Piščanca daruje Žarko Simonič 2000 
lir za Dijaško matico.

Mali oglasi
URARNA ln zlatarna Plson, Via Ta- 
rabocchla 1 — prodaja zlato 18 kara- 
tov-čistlna (titolo) 750.
iiiiiiiiiiiliiiiiiiilliiiiiliiiiiiiiiiiiiiiiiiiimin, n, niiiiil

Kje bomo
silvestrovali ?

PARK HOTEL GORICA - NoVa
Gorica, tel. 21442—21462, prireja 
v vseh prostorih veliko silvestro
vanje. — Restavracija silvestrovski 
menu Din. 8.000 — Bar s progra
mom Din. 20.000 — Sprejemamo 
rezervacije.

HOTEL CENTRAL RIVIERA -
Portorož - vas vatji na prijetno 
silvestrovanje, ki bo tudi v GRIL 
BARU — Rezervacije sprejema re
cepcija.

SLON " Ljubljana prireja 
dne 31. decembra 1966 VELIKO 
SILVESTROVANJE v vseh prosto
rih restavracije, kavarne, v klub
skih prostorih in v baru. Za raz
položenje ob koncu leta 1966 bodo 
skrbeli štirje plesni ansambli, v 
baru pa še posebej mednarodni 
artistični program. Informacije po 
telefonu 20641 do 20645. Priporoča
mo se za obisk!

HOTEL «MANT0VA» - Vrhnika
prireja silvestrovanje. Informacije 
tel 70120.

HOTEL SIDRO - RESTAVRACIJA 
PUNTA - in n0(;ni bar (<TRI pa.
PIGE« prirejajo silvestrovanje s 
programom — Bogat silvestrovski 
menu. Rezervacije sprejema recep
cija hotela SIDRO PIRAN.

H01 cL «LEV» - Ljubljana prireja 
veliko silvestrovanje — Informacije 
tel. 310555.

PRIJETNE BOŽIČNE IN NOVO
LETNE POČITNICE NA SNEGU 
IN SONCU BOSTE PREŽIVELI 
OB VZNOŽJU SLOVENSKIH 

KAMNIŠKIH PLANIN

NA JEZERSKEM
— (906 m) —

Edinstvena gorska klima, 
idealni tereni za smučanje 
ter sankanje. Smučarska 

vlečnica
Ob sobotah, nedeljah in prazni
kih zabava in ples v hotelu 
«D O M NA JEZERSKE M«. 
Odlična kuhinja z domačimi spe
cialitetami. Vsi hotelski prostori 
so centralno ogrevani. Kurjene 
privatne turistične sobe. Udobne 
avtobusne zveze z Ljubljano.
Informacije vam nudita TURI
STIČNO DRUŠTVO JEZERSKO 
in hotel «DOM NA JEZERSKEM« 

Jezersko.

IZREDNA PRODAJA ZA BOŽIČ
pri

ALTAMODA
Viale XX Settembre, 16. Trst
Zimski plašči, kostimi, dnevne 
in večerne obleke, foulards, 
vse zelo lepo in po močno 
znižanih cenah !
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VESTI IZ BENEŠKE SLOVENIJE

Skrbi in težave špetrske občine
Nova Gorredigova žaga - Zavetišče za stare in kronično bolne ljudi - Sindikalna gibanja

Goriško-bencški dnevnik
špeter je padel od svojih 3.500 

prebivalcev na 2.800, kot to kažejo 
popisi prebivalstva v zadnjih 50 le
tih. 500 ljudi je izgubila špetrska 
občina pod fašizmom, a nekaj nad 
200 po zadnji vojni. Sam glavni kraj 
špeter pa ni izgubil samo prebival
stva, ampak je odletelo nekaj pod
jetij, ki so bila manj kot industrij
ska, a kar dobra, če jih primerja
mo z obrtniškimi merili. Po zad
njem popisu prebivalstva v 1. 1961 
se seveda ljudje še naprej izselju
jejo. Odhajajo delavci in kmetje.

špeter je nekaj pridobil po vojni 
z raznimi šolami. Dobil je nekaj s 
srednjo obvezno šolo in pa z držav
nim inštitutom. Učiteljišče pa je 
precej slabše po pomenu za Nadi
ške doline in po številu dijakov, 
kakor je pa bilo pred vojno. Vse 
te šole skupaj z osnovno šolo in 
azilom koristijo celotnim Nadiškim 
dolinam, ker se vozijo v Špeter z 
avtobusi dijaki iz vseh občin Nadi- 
ških dolin. Nekateri teh dijakov ko. 
sijo tudi v špetru. Narastlo je se
veda tudi število učnih moči, ki 
učijo v špetrskih šolah, toda špetr- 
ci, posebno restavraterji in gostilni
čarji nimajo kaj dobička od njih, 
ker se večina teh učnih moči vozi 
ali z lastnimi avtomobili ali pa z 
avtobusi v špeter in se po končanih 
šolskih lekcijah vračajo v Čedad 
in druga mesta, kjer stalno bivajo.

Odprtje nove žage Gina Corrediga 
je bil po dolgem času edini veseli 
dogodek po tolikoletnem gospodar
skem mrtvilu. Zbrali so se zastop
niki občin in drugih oblasti, a na
mestnik župnika Lucijan Slobbe Je 
blagoslovil novo moderno, precej 
avtomatizirano žago, ki obdeluje les 
za vse te kraje. Pri tem je bilo sli
šati iz pogovorov navzočih, kaj bi 
šele pomenilo ne le za špeter, am
pak za vse Nadiške doline, če bi se 
odprla v špetru ne samo žaga, am
pak kak moderen industrijski obrat 
za izdelavo pohištva, kot jih ob
staja že tolikcp v okolici Manzana in

kamor se vozijo že nekateri na delo 
prav iz Nadiških dolin. Verjetno se 
motajo takšni načrti tudi v glavi 
podjetnega domačina Corrediga, ki 
pa seveda tega ne more ostvarlti, 
ker mu primanjkuje potrebni kapi
tal za zgraditev takega podjetja. 
Brez velikih visoko letečih načrtov 
in drugih raznih tez o infrastruk
turah za industrijo, turizem ali pa 
za moderniziranje kmečke struktu
re, bi tak začeten obrat za največ 
dvesto delovnih mest ogromno po
menil v akciji za zmanjšanje eml- 
griranja iz špetrske občine in sosed
nih občin in dolin. Zdaj so se po
javile prve manzanske tovarne po
hištva že v bližnjem Premarlaccu. 
Ali ne bi mogli zvabiti kakšno pod
jetje še v špeter in nuditi tu po- 
oeni delovno silo in če treba še 
razne olajšave in kreditne ugodno
sti od občine, pokrajine in dežele. 
Samo na tako čisto konkreten na
čin bi v bližnji prihodnosti rešili 
vsaj delno emigrantsko odhajanje. 
Domačini v špetru sodijo, da bi bi
lo bolje koncentrirati nekaj milijo
nov za tako tovarnico v špertu kot 
pa trošiti razne milijončke iz re
prezentativnih fondov raznih dr
žavnih podtajnikov po ministrstvih, 
ko konec koncev nič ne zaležejo, 
ampak so le obliž na deficitne luk
nje občinskih blagajn.

Pomembno vlogo za Nadiške do
line ima tudi zavetišče za stare in 
kronično bolne ljudi. Ob zadnjem 
velikem sestanku županov čedad- 
skega okraja je špetrski župan med 
konkretnimi problemi omenil tudi 
pomen takega zavetišča za te hri
bovske doline, v katerih raste šte
vilo starih ljudi, ki so se nalezli 
kroničnih bolezni na delu v emigra
ciji. špetrski dom bi moral razširiti 
svoje delovanje in seveda dobiti za 
to potrebna sredstva od vseh usta
nov, ki zbirajo in nato razdeljujejo 
sredstva za socialno prizadete bol
nike in stare ljudi.

V špetru je le nekoliko ljudi, ki

UFI FIRME Ln^LHTPRNE
SEOMPm

fDCT Viale XX Settenibre Ib 
° tel 9601«

NABREŽINA (center) 

SESUAN (center)
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BOŽIČNO DARILO najlažje nabavite v
v v

TRŽAŠKI KNJIGARNI
UL. SV. FRANČIŠKA 20

kjer imate na 
izbiro lepe 
slovenske knjige 
in izdelke
jugoslovanske folklore w
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Ali jo hočete osrečiti?
Darujte ji uro VENUS: je najbolj natančna, 
elegantna in najbolj dragocena stvar, kar 
jih ima Švica.
Če hočete biti moderni in elegantni, nosite 
tudi vi URO

NA PRODAJ PRI NAJBO IH (JRARNAH
Na debelo: BRAGANZA — Verona, via Rosa, 6

so zainteresirani v sindikalni akci
ji, kajti sicer ni med kmeti ln emi
granti in obrtniki, ki tvorijo veli
kansko večino prebivalstva, nobenih 
drugih delovnih sil, ki bi se zani
male za sindikalno gibanje. Na sred
nji šoli Je zaposlenih nekaj admi
nistrativnih in pomožnih oseb, ki 
nimajo urejenega svojega pravne
ga staleža. Ti se zbirajo v sekciji za 
srednje šole v Čedadu, da bi skupaj 
dosegli izboljšanje vsega neučečega 
se osebja na srednjih šolah. Seveda 
se v podobnem položaju vrtijo ob
činski uslužbenci v špetru in dru
gih občinah, ki imajo že bolj vpelja
no svoje sindikalno delovanje in so 
že marsikaj dosegli. Na slabšem pa 
je {»možno osebje v osnovnih šolan. 
Ti so vsi domačini, ubogi beneški 
Slovenci, ki si ne znajo pomagati 
in jim je sindikalna organizacija 
tuja.

Ob koncu novembra so se po
javile med šolskimi otroci ln pa 
tudi med čisto majhnimi otroci, 
ošpice ln so imele matere dosti 
dela in skrbi. Ponekod je trpel pouk 
v osnovnih šolah. Vsi so pa bili ve
seli, da ni bilo po hudih pov eljih 
v Furlaniji kakšne hujše bolezni, 
ko je toliko crknjene živine pla
valo po vodah.

Seja zgoniškega 
občinskega sveta

V četrtek Je bila v Zgoniku seja 
občinskega sveta, ki je soglasno 
odobril predlog, da se iz letošnje
ga občinskega proračuna dodeli pri. 
spevek v znesku 2 milijona lir za 
postavitev spomenika padlim pred 
županstvom v Zgoniku. Občani so 
za spomenik prispevali skupno 390 
tisoč lir. Verjetno bo spomenik po
stavljen do prihodnjega maja. Ker 
je treba izdelati nov občinski regu
lacijski načrt, je občinski svet ime
noval posebno komisijo za sestavo 
načrta. V komisiji bodo arh. Ming, 
arh. Jagodic, ing. Vuxa, župan m 
dva člana občinskega sveta.

Glede turističnih cest na podlagi 
deželnega zakona štev. 32 je župan 
sporočil, da je občinska uprava 
predlagala ureditev ceste Samator- 
ca — Sv. Lenart (15 mil. lir) in 
parkirni prostor ob vhodu v Bri
ško jamo. Občina bi morala prispe, 
vati 6 mil. lir, toda občinska upra
va je deželi sporočila, da nima na 
razpolago omenjene vsote. Zaradi 
tega si je to breme prevzela po
krajina. Tako bodo omenjeno cesto 
in parkirni prostor zgradili s pri
spevki dežele in pokrajine.

Ob zaključku seje je občinski 
svet, na podlagi izida natečaja, 
sprejel v službo otroški vrtnarici 
Ano Cej in Darinko Terčič.

GORIŠKA INDUSTRIJA V OKTOBRU

Za normalno zaposlitev v ladjedelnici 
je potrebna gradnja potniških ladij

Napredek so zabeležili v izdelovanju statev, v livarni jekla in v 
tekstilni industriji - Postopno izboljšanje v gradbeni industriji

PO DOLGIH LETIH ZAVLAČEVANJA

Podržavili bodo cesti 
pri Jamljah in Devetakih
Po izdanem odloku v tem smislu ho morala ANAS po- 
skrbeti za asfaltiranje obeh cestnih odcepkov do meje

Sestanek odbora 
za pomoč razlaščencem

Odbor za pomoč razlaščencem 
priredi danes, 17. decembra, ob 
20.30 v srenjski dvorani v Dolini, 
posvetovalni sestanek, na katerem 
bo govora o napovedovanem načrtu 
za razširitev Industrijske cone.

Ker Je vprašanje izredno aktual
no in pereče, so na sestanek vljud
no vabljeni vsi lastniki zemljišč iz 
Doline in zlasti še iz Boljunca.
lUllllfirflltlllllllimilllllMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIItliMtiHN,

«Gorizia 1916»
Danes ob 21. uri bo deželno gle

dališče nastopilo v mali dvorani 
UGG z dokumentarnim delom Vit- 
toria Franceschinija «Gorizia 1916», 
ki spada v okvir proslav 50-letnice 
prihoda italijanske vojske v naše 
mesto. Delo bodo tokrat prvič pri
kazali ter ni zamišljeno kot odrsko 
delo v klasičnem smislu, ampak 
gre za recitacije protagonistov, pes
nikov, pisateljev, umetnikov, zgodo
vinarjev, ki so bili v prvi vojni 
v Gorici.

Položaj goriške industrije se je 
v preteklem oktobru obdržal v 
glavnem na pozicijah, ki jih je do
segel prejšnji mesec; obenem pa 
je pokazal na vseh sektorjih tudi 
težnjo po nadaljnjem izboljšanju. 
V tem smislu navaja podatke zad
nja številka vestnika trgovinske 
zbornice.

Pri nabavi surovin in preskrbi 
z električnim tokom ni bilo poseb
nih težav. V teku oktobra je prišlo 
v nekaterih podjetjih do prekinitve 
dela vendar le za krajšo dobo in 
brez večje škode za potek proiz
vodnje.

V ladjedelnici je delo potekalo 
normalno kar se tiče gradnje pe
trolejskih ladij, vendar pa se obču
ti pomanjkanje naročil za potni
ške ladje, zaradi česar se je neko
liko skrčila zaposlitev delovne sile. 
Nedavna vest o novi okrepitvi lad
jedelnice s pomočjo deželne upra
ve daje upanje za nadaljni razvoj 
in okrepitev te industrije.

Počasen a stalen napredek so za
beležili v izdelovanju tekstilnih sta
tev, v pridruženi livarni za jeklo, 
kakor tudi v tovarni hladilnikov in 
kovinske opreme .katero blago pre
cej prodajajo tudi v inozemstvo, 
še vedno je v razvojnem obdobju 
nova tovarna vijakov, ki Je tudi ta 
mesec sprejela kakih deset novih 
delavcev. Elektromehanika je osta
la na položaju od prejšnjega mese
ca in v njeni proizvode1 a ni pri
šla do izraza upravna reorganizaci
ja podjetja.

Nadaljnji razvoj so zabeležili v 
tekstilni industriji, tako bombažni 
kot pri umetnih vlaknih, kjer so 
prevzeli nadaljnjo moško delovno 
silo na delo. V tovarni svile in či
stilnici za volno pa imajo še vedno 
skrčeno aktivnost prejšnjih mese-

(V.
Precej dober ritem dela imajo v 

lesni in kartonažni industriji in na
predek so zabeležili tudi v kemični 
industriji, kjer so prejeli večjo ko
ličino naročil. Sezonsko povečanje 
proizvodnje je opaziti tudi v sla
ščičarski industriji in po žganjar- 
nah, razen v nekaterih redkih pri
merih kjer primanjkuje naročil. Ko 
so premostili težave v preskrbi s 
surovinami, poteka normalno delo 
tudi v ribji predelovalni Industriji.

Slabo vreme je sicer oviralo grad
beno industrijo, vendar je opaziti 
znake nadaljnjega napredka.

Avtoprevozništvo, ki Je še vedno 
v hudi konkurenci s prevozništvom 
z druge strani meje, ni zabeležilo 
bistvenih sprememb. Promet v pri
stanišču je ostal na višini prejšnje
ga meseca in pravtako je normalen 
promet na ronškem letališču, kjer 
bodo kmalu začeli z deli za izbolj
šanje in povečanje obstoječih na
prav.

prireditev s plesom. Igral bo Cos- 
marov zabavni orkester. Za to pri
liko bodo na voljo, vabila, ki bodo 
služila kot vstopnica. Obveščamo 
slovensko javnost, naj si jih čim- 
prej preskrbi.

Vzroki počasnosti 
v carinjenju blaga 
v Gorici

Na interpelacijo deželnih odborni
kov Bergomasa in Jarca o počas
nosti delovanja goriške carine je 
pristojni deželni odbornik dejal, da 
je predsednik odbora o zadevi sez
nanil ministra za finance. Prista
vil je, da vprašanje ne spada v de
želno pristojnost, vendar pa je izra
zil željo, da bi čimprej izpopolnili 
organik, da bi premagali težave.

V ilustraciji interpelacije je Jarc 
dejal, da deluje v Gorici kakšnih 
20 špediterskih podjetij, v katerih 
je zaposlenih več stotin uslužben
cev, tako da so med najpomemb

nejšimi proizvajalnimi sektorji. Pri 
Rdeči hiši in v Ul. Alviano na de
setine in desetine tovornih vlakov, 
ki čakajo na carinske formalnosti, 
ovira promet. Zastoj povzroča pre
več natančen pregled tovora, ki je 
bil še do pred nekaj meseci zelo 
hiter. Od povprečnega carinjenja 50- 
60 tovornjakov na dan je število 
zdrsnilo na 15-16. Ustavljen tovor
njak stane na dan okoli 20.000 lir, 
če pa je naložen z mesom ali go
vedom, je izguba še večja. Zavo
ljo počasnosti carinjenja v Gorici 
so se operaterji usmerili na druge 
prehode.

Za primer je svetovalec dejal, da 
v Trstu ocarinijo dnevno od 30 do 40 
hladilnikov z mesom medtem ko v 
Gorici pa samo nekatere.

«Ravno v velikih koristih nekate
rih špediterjev iz Trsta, ki imajo 
monopol nad trgovino z mesom in 
govedom in ki se čutijo ogroženi, 
je iskati prve vzroke omenjenih 
pomanjkljivosti; gre za poskus pre
prečitve tranzitnega blaga skozi na
še mesto,» je svoj govor zaključil 
svetovalec Jarc.

Seji doberdobskega občinskega 
odbora, ki je bila pred dnevi v ob
činskem domu, je prisostvoval tudi 
pokrajinski odbornik Marko Wal- 
trltsch, ki Je prisotnemu županu 
Andreju Jarcu, odbornikom in ob
činskemu tajniku, prikazal načrte 
pokrajinske uprave v zvezi z vpra
šanjem cestnega omrežja na dober- 
dobskem področju. Odbornik Wal- 
tritsch je tu ponovno poudaril, kar 
je pokrajinski odbor že sklenil, da 
bodo pričeli z asfaltiranjem ceste 
Doberdob-Poljane-Dol že prihodnjo 
pomlad in da bo to delo dokon
čano do pomladi 1968. leta. Mor
da, če bodo za to sredstva na raz
polago, bo ta cesta asfaltirana že 
prej. Prav tako je važna cesta ob 
jezeru med Doberdobom in Jam- 
ljami, ki jo je pokrajinski odbor 
uvrstil na deseto mesto v petletnem 
načrtu turističnih cest, kar pome
ni da bo za njo denar na razpo
lago konec leta 1968.

Odbornik Waltritsch je nato pri
kazal doberdobskim upraviteljem 
položaj, v katerem se nahajata ce
sti pri Jamljah in pri Devetakih, 
ki peljeta do državne meje z Jugo
slavijo. Leta 1959 je bilo v Urad
nem listu objavljeno, da bosta ti

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Možnosti in obojestranske koristi 
za poslovno sodelovanje ob meji

V Novi Gorici so sc pogovarjali člani deželnega komiteja zadružne, 
ga gibanja iz Italije s predstavniki tamkajšnje občinske uprave

Silvestrovanje SPZ 
v Gorici

Slovenska prosvetna zveza priredi 
na Silvetrovo v prosvetni dvora
ni v Gorici tradicionalno novoletno

H1 MO «11113» PK03EK
predvaja danes, 17. t. m. ob 19.30 uri Cinemascope barvni film;

UPPERSEVEN
L’ UOMO DA UCCIDERE

(Upperseven, človek, ki ga je treba ubiti)

Igrajo: PAUL HUBSEHNID, KARIN DOR in VIVI BACH

hiim trn UtTTJilJilfo—
predvaja danes, 17. t. m. ob 18. uri Technicolor Panavision film:

3 10?

(POSTAJA 3 — TOP SECRET)
Igrajo: GEORGE MAHARIAS, RICHARD BASEHART, ANNE 

FRANCIS in DANA ANDREVVS

V Novi Gorici se je mudila okoli 
25-članska delegacija deželnega ko
miteja zadružnega gibanja, ki jo je 
vodil sekretar komiteja Silvino Po- 
letto. Med drugimi so bili v dele
gaciji še predsednik zadružnih zvez 
v deželi libero Giacometti, predsed
nik goriške kooperative Bruno Man- 
fredini, predsednik kooperative iz 
Pordenona Sellan Nello ter predsed
nik videmske kooperative Giuseppe 
Chiappino. Iz Nove Gorice pa so 
sodelovali v pogovoru politični se
kretar občinskega komiteja Zveze 
komunistov Stefan Cigoj ter pred
stavnika občinske uprave Tone 'Sla
pernik in Rudi šimac. Po razgo
vorih so si člani delegacije ogledali 
nekatere trgovske objekte v mestu.

Na pogovoru v Novi Gorici so 
poudarili, da obstajajo že nekaj 
let intenzivna prizadevanja za po
večanje gospodarskega in poslovne
ga sodelovanja med organizacijami 
na obeh straneh meje, ki Ji pod
pira tudi izredno ugodno politično 
vzdušje. Kljub temu pa niso še 
bili doseženi tolikšni rezultati, kot 
bi bili lahko. Iniciative, ki so pri
hajale z obeh strani, niso našle 
konkretne realizacije pri zainteresi
ranih gospodarskih organizacijah. 
Zato so v razgovoru poudarili, da 
je treba iskati neposredne poveza
ve med zainteresiranimi podjetji.

Ko so analizirali sedanje stanje 
ob meji, so ugotovili, da obstaja 
na italijanskem obmejnem področ
ju veliko zanimanje za nakup drob. 
nega potrošnjega blaga v Jugosla
viji, kjer se pa zanimajo ljudje za 
nakup trajnih industrijskih izdel
kov. Udeleženci sestanka so omeni
li konkreten pojav ob Jugoslovan
skih državnih praznikih konec no
vembra, ko je več kakor 220.000 Ju
goslovanov obiskalo obmejna mesta 
v Italiji ter si nabavilo za več ka
kor 5 milijard dinarjev blaga. Po
dobni pojavi bodo tudi v prihod
nje. Zato bi bilo mogoče bolj orga
nizirano posredovati prek zadružnih 
organizacij izmenjavo artiklov, za 
kar nudijo precejšnje možnosti že 
sedanji predpisi o trgovanju ob me
ji. Prav tako so govorili tudi o 
možnostih za razvijanje kooperaci
je med podjetji na obeh straneh 
meje.

Ob obisku v Novi Gorici je bila 
vseskozi prisotna misel, da je treba 
ob tej izredno odprti meji uresni
čiti pobude tudi na gospodarskem 
področju, upoštevajoč regionalne 
proizvodne in druge načrte, ki jih 
imata sosednji državi. Pričakujejo, 
da bo srečanje rodilo v kratkem 
nove pogovore med zainteresirani
mi partnerji na obeh straneh meje.

v Lutmanov! gostilni na trgu v 
Standrežu, da bodo poravnali svoje 
račune in obveznosti do društva. 
Ob tej priliki jim bodo odborniki 
lahko posredovali tudi pojasnila o 
društvenih in o splošnih kmečkih 
zadevah.

Obvestilo standreškim 
neposrednim obdelovalcem

Društvo neposrednih obdelovalcev 
zemlje v Standrežu sporoča vsem 
svojim članom, naj se zglasijo v 
nedeljo 18. t .m. od 10. ure dalje

Uradni pogovori v Gorici 
med SKGZ in KP1

Na sedežu Slovenske kulturno 
gospodarr’— zveze v Gorici so se 
sestali predstavniki Zveze in člani 
tajništva goriške federacije KPI. 
Predstavniki SKGZ so prikazali 
smotre zveze in njenih organizacij, 
predstavniki KPI pa svoje stališče 
do vprašanj slovenske narodne 
skupnosti na Goriškem. Člani dele
gacij so se dogovorili, da se bodo 
po potrebi še srečali ln si izme
njali mnenja o specifičnih vpraša
njih.

Tekmovanj« v 
na Štefanovo 
v Števcrjanu

briškoli

tradicionalno tekmovanje v briško- 
ti. Prireditev, ki bo 26. decembra 
s pričetkom ob 15.30, bo v gostilni 
Dvor v Steverjanu. Tekmovanje, ki 
je tretje zaporedoma, bo prav go
tovo pritegnilo pozornost ljubite
ljev briškole, zlasti še zavoljo te
ga, ker bodo tudi letos na voljo 
bogate nagrade. Prva nagrada je 100 
kg težak prašič, druga 50 1 briške
ga tokaja, tretja ln četrta salame. 
Vsakikrat doslej se je tekmovanja 
udeležilo po 64 parov. Prireditelji 
se nadejajo, da bodo zavoljo tako 
velike vabe tudi letos imeli tolikšno 
udeležbo.

Snežne razmere
Sneg je samo še v Črnem vrhu 

(15 cm, temperatura minus 7) in 
na Lokvah (10 cm, temperatura 
minus 7). V obeh krajih vlečnici 
delujeta.

Prosvetno društvo ((Briški griču iz 
Steverjana priredi na Stefanovo

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna CRISTOFO- 
LETTI na Travniku, tel. 29-72.

DEŽURNA CVETLIČARNA 
Jutri, 18. novembra bo v Gorici 

odprta cvetličarna FERDINANDO 
MICHELI, Ul. 24 maja 22, tel. 23-39.

dve cesti postali državni, ker po 
zakonu štev. 126 iz leta 1958, vo
dita od državne ceste proti držav
ni meji in prideta zaradi tega pod 
upravo ANAS. Tej objavi v Urad
nem listu republike bi bil moral 
slediti ministrski dekret o podržav- 
Ijenju a do danes ga niso razni 
ministri podpisali, kljub temu da 
je doberdobska občinska uprava 
napravila več korakov v tej smeri.

Letos Junija je doberdobski žu
pan Jarc zaprosil odbornika Wal- 
tritscha za posredovanje pri mi
nistru za javna dela Manciniju. Že 
na zasedanju o prometnih zvezah 
naše dežele, ki je bil junija v Vid
mu in v Trbižu, je bila ministru 
Manciniju izročena dokumentacija 
o teh dveh cestah. Dejansko je tudi 
minister posredoval in v Rimu se 
6edaj pripravlja ministrski odlok, 
na podlagi katerega bosta ti dve 
cesti postali državni: ona pri Jam
ljah se bo uradno imenovala »Stra
da statale n. 519 di Jamiano», dru
ga pa »Strada statale n. 518 di De
vetaki« (v uradnem pismu je slo
venski izraz «Devetaki»).

ANAS — Državna ustanova za ce
ste, mora sedaj pripraviti ustrez
no dokumentacijo in nato bo mi
nister podpisal odlok o podržavlje- 
nju, na podlagi katerega bo ANAS 
prevzela to cesto in Jo bo morala 
ne samo vzdrževati ampak tudi 
asfaltirati. To postaja zelo nujno 
spričo velikega prometa, ki se odvi. 
ja čez oba bloka, zlasti čez jamelj- 
skega.

Gorica
VERDI. 16.30: «La cassa sbagllata«, 

J. Mills m P. Sellers; barvni film.
CORSO. 17.00: «Per pocchi dollarl 

ancora«, G. Gemmo in S. I. Dau- 
mier. Kinemaskopski film v bar
vah

MODERNISSIMO. 17—22.30: «Un
milione di anni fa», Raquel Welch 
in John Riccardo, ameriški barv
ni film.

VITTORIA. 17.15—21.30: «Una spia 
di troppo«, Robert Vanghu in Da
vid Mc Callum, ameriški barvni 
film.

CENTRALE. 17.15: «Quel nostro
grande amore«, Sara Montiel in 
Giancarlo Del Duca; ltal.-španski 
film v barvah.

Tržič
AZZURRO. 17—22: «Tecnica di un 

omicidio«, F. Nero in J. Valerie, 
klnemaskop v barvah.

EXCELSIOR. 16—22: «Uccidi o
muori«.

PRINCIPE. 17.30—22: «Una truffa 
che piaceva a Scotland Yard», W. 
Deatti in S. Jork, klnemaskop v 
barvah.

S. MICHELE. 19—22: «Alla conqui- 
sta del Arcansas«, Horst Frank, 
v barvah.

It trn kr
RIO. 19—21.30: «Gli eroi del Tele

mark«, K. Douglas in R. Harris, 
v kinemaskopu in barvah.

TEMPERATURA VCK**** 
Najvišja 7,4 stopinje ob 14.20, 

najnižja minus 5,8 stopinje ob 5.; 
povprečne vlage 65 od sto.
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IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA V GORICI

Prepozno je zagledal kolesarja 
in mu povzročil smrtne poškodbe
Leto dni zapora za krajo vetrobrana s skuterja • Zaradi kraje 40 zidakov pred sodiščem

Pred gorlšklm okrožnim sodiščem 
Je sedel včeraj dopoldne na zatož
ni klopi 30-letnl trgovski potnik Edi 
Giovanni Lusin, doma iz Flumlcella 
v Videmski pokrajini. V obtožnici 
Je navedeno, da je dne 6. oktobra 
1965 okrog 20.30 ure podrl na cesti 
Villa Vicentina kolesarja Maria 
Pozzaija iz Flumlcella, ki si Je pri 
padcu prebil lobanjo in čez dobre 
pol ure umrl v tržiški bolnišnici.

Ob tisti url se Je Lusin peljal 
z avtom fiat 500 N z dela proti svo
jemu domu. Po njegovih Izjavah Je 
najprej srečal neki avto, ki mu Je 
s svojimi lučmi zastri pregled; na
to pa je nenadoma zagledal pred 
seboj kolesarja, ko je bilo že pre
pozno, da bi se mu ognil in je od 
strani zadel ob kolo. V policijskem 
poročilu je rečeno, da Je Lusin vo
zil z protislepilniml lučmi ln z več
jo hitrostjo, kot Je v takih prime
rih predpisana. Dalje navaja, da 
Je zavozil po trčenju še nekaj na
prej. se potem peš vrnil do pone^ 
srečenca ln ko Je videl, da Je ta še

živ, se Je zopet oddaljil. Lusin Je 
na to odgovoril, da Je hotel iti po 
pomoč.

Pri včerajšnji razpravi je obto
ženec ponovil svoje prejšnje izjave 
in zaslišali so tudi nekatere priče; 
ena od teh Je izjavila, da je neki 
neznan vespist, ki Je šel takoj po 
nesreči tam :imo, zadel s .ojtm 
vozilom v ramo ponesrečenca. Dr
žavni tožilec Je pre za ob
toženca dve leti zapora ker da gre 
za trčenje od zadaj in bi avtomo
bilist moral videti kolesarja pred 
seboj; predlagal je tudi odvzem 
voznega dovoljenja za 18 mesecev.

Sodišče je po daljšem posvetu 
obsodilo Luslna na 18 mesecev za
pora ln na plačilo sodnih stroškov 
kazen pa mu Je odpuščena zaradi 
amnestije; odvzeli so mu tudi vozno 
dovoljenje za 18 mesecev. Branil 
ga je odv. Campels.

Pri drugi razpravi se Je moral 
zagovarjati 26-letni Italo Blanda iz 
Škocjana ob Soči Ul. Aqulleia 33,

pod obtožbo, da Je dne 17. septem
bra lani med 20. in 20 30 odnesel 
z lambrete Licia Giulina v Pleri- 
su vetrobran. Državni tožilec je 
predlagal za obtoženca, ki je bil že 
prej kaznovan, 3 leta in 3 mesece 
zapora, 45 tisoč lir globe ln plačilo 
sodnih stroškov; Kazen pa mu je 
odpuščena zaradi amnestije. Obto
ženca je branil odv. Munafo.

Zaradi kraje 40 kosov zidne ope
ke Je prišel na zatožno klop 54-letnl 
Cosimo Galeone iz Fogliana Ul. III. 
Armata 94 Dne 11. februarja letos 
okrog 22 30 Je Alessandro Bello, ki 
mu zidajo novo hišo v Ul Cimarosa 
v Ronkah, opazil tri neznance, ki so 
kradli opeko na gradbišču. Takoj 
je o tem obvestil karabinjerje, ki 
so prišli na mesto, med tem pa so 
tatovi že izginili. Pozneje so prišli 
na sled Galeonu in ga zaprli. Med 
tem časom so Izvedeli tudi za ime
ni obeh drugih sokrivcev in ker 
ju morajo postaviti na zatožno 
klop so razpravo proti Galeonu od
ložili.

V

DANES, 17. DECEMBRA so v Gorici odprli novo poslovalnico

ittadello
LaMnik G. CONT1N « C0RIC« - CORSO ITAUA 82-------------------------------------------------------------------------TRGOVINA, KJER GOTOVO PRIHRANITE

NA TISOČI KOSOV BO NA PRODAJ OB DANAŠNJI OTVORITVI PO TOVARNIŠKI CENI • H NAŠIH 7 TOVARN DO KUPCA

OBLAČILA ZA MOŠKE, ŽENSKE IN OTROKE

ZATO BLAGO VlttdldBllO STANE MANJ
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DVA SLOVENSKA DERBIJA

Vesna-Primorje
Breg-Primorje

(lil. KAT.)

III. KATEGORIJA
Jutri, v nedeljo 18. t.m.
V Nabrežini ob 10.30 
VESNA — PRIMORJE

Verjetna postava Vesne — Cah, D. 
Sulčič, Finotto, Osvaldo, Canazza, 
Rener, Z. Košuta, Michelini, R. Ko
šuta, De Michele, S. Sulčič. 
Verjetna postava Primorja — Sche- 
riani, Babudri, Delise, Sardoč (Stin- 
ko), Bartole, Fragiacomo, Depase, 
Bukavec (Milič), Zužič, Verginella, 
Živec.

* * #

V Nabrežini ob 14.30
AURISINA — PRIMOREC • » »
V Miljah ob 10.30
MUGGESANA — BREG

Verjetna postava Brega — Baloš, 
Kozina, Petaros, Maver, Zocchi, 
Bertesina, Valentič K., Švara, Gra-
honja, Bubnich, Žerjal.

* * »

V Ul. Flavia ob 10.30
S. ANNA . UNION 

Verjetna postava Uniona — Furlan, 
Nacinovič, Camassa F., Negrisin,

Gombač, Bisulli, Martoni, Ožbolt, 
Crevatin, Camassa A., Morabito.

* * *

V Boljuncu ob 14.30 
ROSANDRA Z. — S. SERGIO

JUNI0RJI
V Boljuncu ob 10. uri 
BREG — PRIMORJE

Verjetna postava Brega — Ota, 
Maar, Hrvatič, Komar, Metlika, O- 
para, Samec, Mikuš, Rodella, Pe
taros, Bandi.

* * *

V Drevoredu R. Sanzio ob 12.30 
ARSENALE — UNION

Verjetna postava Uniona — Balde, 
Bacci, Jakomin, Pangerc, čok, Su- 
san, Dazzara, La Fata, Nadlišek, 
Chieppa, Guštin.

NARAŠČAJNIKI
V Miljah ob 9. uri 
MUGGESANA — BREG

Verjetna postava Brega — Žerjal, 
Kuret, Slavec, Berdon, Bandi, Koc
jančič, Veljak, Lovriha, Čuk, Zahar, 
Grgič.

VIV. kolu promocijskega prvenstva

Borova peterka jutri
proti Ederi (Pordenone)

Na igrišču brez Kokosarja in Gergoleta
Po nedeljskem porazu čaka jutri Borovo košarkarsko peterko tež

ka naloga. Savo in drugi bodo morali namreč igrati proti solidni eki
pi Edere iz Pordenona, ki je v nedeljo premagala moštvo Gradeža. 
Borovci res niso pričakovali ne
deljskega poraza, kajti nasprotniki
Servolane niso bili izredna sila. 
Bolj kot zaradi poraza pa je Bo
rova peterka povsem zatajila zara
di prikazane igre. Povsem v dru
gem polčasu so prišle na dan vse 
pomanjkljivosti posameznikov (in
dividualna tehnika) in poleg tega 
nismo videli niti skupne igre.

Najbolj zainteresiran za to je se
veda trener Bora Savo Spacal, ka
terega je poraz očitno zelo prizadel.

«Zares nisem pričakoval take
ga popolnega zastoja. Odpovedalo 
je prav vse. Edina pozitivna nota 
srečanja je bila obramba, toda sa
mo v prvem polčasu. Cona 2-3 se 
je še kar dostojno gibala, ko smo 
pa prešli na obrambo na moža, je 
nastala prava katastrofa. Glavni 
vzrok nedeljskega poraza pa je bi
la težnja vseh igralcev po indivi
dualnih posegih. To je nedvomno 
zelo škodilo skupni igri. Tudi na 
odbitih žogah nisma bili preveč so-
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PRVENSTVO III. AMATERSKE KATEGORIJE

Jutri Vesna-Primorje 
za točke in prestiž

V skupini M prvenstva III. amaterske kategorije bo Breg jutri go
stoval v Miljah. Po nedeljskem neodločenem izidu z Virtusom se bo
do morali Brežani potruditi, če se bodo hoteli dokopati do obeh točk, 
ki sta jim nedvomno potrebni. Se bo posrečilo Bubnichu in tovari
šem vrniti se domov s celotnim Izkupičkom?

Enajsterica Uniona bo v gosteh
Sv. Ane. Podlonjerci potrebujejo 
točke, tako kot jih potrebuje Sv. 
Ana zaradi česar ni izključeno, da 
bo prišlo do delitve nagrade.

V skupini L bo moral Primorec 
v Nabrežino. Domačini so precej 
močni, zaradi česar bodo morali 
Trebenci ojačiti obrambo in skuša
ti s protinapadi raniti Aurisino, ki 
ima, tudi zaradi domačega okolja, 
večjo možnost za zmage.

F«**« ODBOJKA
Zaradi stavke 
železničarjev 
odpadeta tekmi 
Borovih šesterk

Borovi odbojkarski šesterki bi 
morali danes in jutri odigrati pr
venstveni tekmi na tujih tleh: de
kleta za žensko A ligo z Berga
mom, fantje za B ligo pa z Bovo- 
lijem. Borovke in borovci pa ne 
bodo odšli na pot, ker bosta tekmi 
odpadli, po nalogu rimskih zveznih 
organov, v primeru stavke železni
čarskega osebja. Ker so stavko si
noči potrdili, bodo odbojkarice in 
odbojkarji v plavih dresih imeli 
dan počitka.

Iz Rima so obvestili, da bo mo
ral Bor ponoviti tekmo z Gram- 
sciem. Kot je znano, so se gostje 
predstavili prejšnjo soboto še pra
vočasno na igrišču. Manjkal pa je 
sodnik, ki je prišel kasneje in je 
dokazal, da bi se morala tekma 
začeti ob 21.15 in ne ob 20., kot 
sta bili obveščeni ekipi. Ker igral
ci UISP Gramsci niso hoteli na 
igrišče, je sodnik prisodil zmago 
Boru p. f. Zvezni organi pa so raz
veljavili rezultat in odredili pono
vitev tekme, ki bo 7. januarja pri
hodnjega leta.

IVO JUVANČIČ

Najzanimivejša tekma nedeljske
ga kola pa bo brez dvoma derby 
med Vesno in Primorjem. V vrstah 
Križanov je morala na višku, med
tem ko vlada pri Prosečanih pre
cejšnja potrtost. Nedeljski poraz jim 
je namreč Izpodkopal moralo in 
spravil Primorje na drugo mesto 
lestvice. Sicer gre za razliko le dveh 
točk in prav zaradi tega so na 
Proseku prepričani, da bo hotela 
domača enajsterica že Jutri nadok
naditi to razliko. Do tega pa bi pri
šla le z zmago, ki. spričo trenutne 
forme Vesne, ne more biti gotova.

Za derby vlada tako v Križu kot 
na Proseku precejšnje zanimanje. 
Na vprašanje kakšen rezultat pred
videva, je odbornik Primorja Ma
rino Sardoč brez oklevanja odgovo
ril: «Zmago Primorja.))

Zakaj pa?
«Ker Je Primorje v Nabrežini 

vedno dobro zaigralo)).
Kaj pa Vesna?
«Zdi se mi nekoliko počasna v 

obrambi, vendar je treba priznati, 
da ima svojo moč na sredini igri
šča«.

«Kako si razlagate nedeljski po
raz Primorja?«

((Enajsterica je bila preveč goto
va zmage. Po prvem golu Tecnofer- 
ramente so vsi izgubili živce, pogna
li so se v napad, kar so plačali s 
porazom.«

Odbornik Vesne Silvio Bezin pa 
ne bi bil zadovoljen z neodločenim 
izidom in sploh predvideva zmago 
Vesne.

Zakaj ste tako gotovi?
«Ce bo Vesna zaigrala kot prejš

njo nedeljo, ji zmaga ne more uiti.«
Igralec Vesne Zmago Košuta pa 

bi bil z neodločenim izidom zelo 
zadovoljen. Istega mnenja je tudi 
igralec Primorja Dino Segina, le 
da si vseeno želi zmago domačih 
barv.

Kot vidimo se predvidevanja ne 
ujemajo. Popolnoma jasno, saj si 
vsak želi zmago domačih barv in 
tudi pravilno, ker smo mnenja, da

naj zmaga pripada boljši enajste
rici, pa čeprav ne moramo izklju
čiti možnosti delitev točk. ki bi 
prav gotovo zadovoljila oba klu
ba. Važno je le, da bosta enajste
rici Vesne in Primorja korektno 
nastopili in se ne bosta posluževali 
grobe igre. Jasno je, da bi se mo
ralo tudi občinstvo športno obna
šati in korektno navijati za svo
je predstavnike.

B. R.

lidni. Skratka, ponovilo se je to, 
kar sem že predvideval: igrali bo
mo nekatera dobra srečanja, ob
enem pa bomo zašli tudi v strašno 
črne dneve. Ekipa namreč še nima 
svoje fiziognomije in zato ne more 
vsiliti nasprotnikom svojega ritma 
ter se mora celo prilagoditi ritmu 
in igri nasprotnega moštva.«

Predvidevanje za jutrišnjo tekmo.
»Ekipe na poznamo in zato je 

vsako predvidevanje tvegano.«
Trener Bora ima na razpolago 

Boruta Spacala, Prinčiča, Zavadla- 
la, Rudeža, Kafola, Crmelja, Am
brožiča, Fabjana in Lakoviča.

Kakšne možnosti ima Bor v tem 
četrtem kolu? Predvsem bo ekipa 
izredno kadicapirana, ker bo mo
rala igrati na tujem igrišču, in si
cer v Pardenonu. Spacal bo moral 
po skromnem nedeljskem nastopu 
precej spremeniti taktiko in paziti 
predvsem na skupno igro. Kaže, 
da niso plavi še rešili problema, ka
ko bi najhitreje krožili žogo okoli 
nasprotne obrambe in bi tako do
bili primerne vrzeli ali položaje 
za prodore in mete na koš. Za 
jutrišnjo tekmo je trener plavih 
pripravil nekaj bistvenih sprememb 
v igri sami in tudi postava igral
cev bo nekoliko drugačna. Po vsej 
verjetnosti bo prevzel mesto zuna
njega igralca prav Savo Spacal, ki 
bi tako bolje izkoristil svoj izreden 
met s skoka. Poleg tega bi tudi laž
je ujel kako odbito žogo, kajti tako 
bi pritekel v nasprotni kazenski 
prostor z večjim zaletom. Seveda 
bo ta sprememba le preizkušnja. 
Ce bi taktični poseg dal slabe re
zultate, bi Borovci prevzeli zo
pet mesta, na katerih so do sedaj 
igrali.

Odsotnost dveh standardnih igral
cev bo tudi igrala svojo odločilno 
vlogo. Jutri namreč ne bosta na
stopila Kokošar in Gergolet. Koko- 
šar je trenutno zaradi bolezni opu
stil športno aktivnost. Nedvomno 
se bo njegova odsotnost poznala, 
ker so plavi že tako najbolj pogre
šali zunanje igralce in Kokošar je 
bil odlična menjava, ki je že so
lidno asimiliral igro soigralcev.

GORIŠKI NOGOMET

Jutri v Standrežu 
Ju ventina ■ Risane se

V nedeljo bo igrala Juventina proti Risanese iz Furlanije na do
mačem igrišču, štandrežci upajo, da bodo tokrat prisostvovali dobri 
igri, ali pa vsaj malo boljši od one, ki jo je domača ekipa pokazala 
preteklo nedeljo v Pradamanu proti Serenissimi, zadnji v lestvici, s
katero je bil izid 1:1. Mogoče je -------------------
bila neredni igri delno kriva tudi

Gergolet pa je tudi moral dati for- 
fait zaradi drugih obveznosti. Ne
potrebno je, da potrdimo izredno 
važno vlogo, ki jo odigrava Gergo
let v moštvu. Celotni obrambi daje 
večjo agresivnost in je na odbitih 
žogah skoro nepremagljiv.

Kot vidimo je naloga Borovcev 
vse prej kot Ia,hka in bi bil pozi
tiven rezultat zares lep uspeh pla
vih, ki prvič nastopajo na tako za
htevnem prvenstvu.

—edson—
Obveščamo Borove košarkarje, 

da se zberejo jutri ob 6.45 na trgu 
Oberdan, od koder bodo odpotova
li v Pordenon.

SZ BOR
namerava ustanoviti nov odsek 
za motociklizem. Odbor vabi 
ljubitelje tega športa, da se 
javijo za vpis in pojasnila na 
sedežu, Vrdelska cesta 7, pone
deljek, torek in sredo od 21. 
do 22. ure.
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LAZIO
Cel; Zanetti, Adornl; Carosi, 
Pagni, Dotti; Bagatti, Mari 
(Burlando), D’Amato, Bartil, 
Mor rane.
INTER
Sarti; Landini, Facchetti, Be- 
din, Guarneri, Picchi; Jair, 
Mazzola, Domenghini, Suarez, 
Corso.
LR VICENZA
Luison; Volpato, Rossetti; Cam- 
pana, Carantini, Poli; Mentl, 
Ciccolo, Da Silva, De Marco, 
Maraschi.
MANTOVA
Zoff; Pavinato, Ceccardi (Sce- 
sa); Volpi, Spanio, De Paoli 
(Corelll); Spelta, Catalano, Dl 
Giacomo, Ronson, Tomeazzi.
FOGGIA
Moschioni; Valadč, Corradl; 
Tagliavlni, Rinaldi, Faleo; Ol- 
tramari, Micheli, Traspedini, 
Lazzotti, Maioli.
ROMA
Pizzaballa; Sirena, Sensibile; 
Carpenetti, Losi, Scala; Cola- 
usig, Peirč, Pelllzzaro, Tambo- 
rini, Barison.
BOLOGNA
Vavassori; Turra, Furlanis (Ar- 
dizzon); Muccini, Janich, Fo- 
gli; Perani, Bulgarelli, Nielsen, 
Haller, Pascutti.
BRESCIA
Brotto; Mangili, Fumagalli, 
Rizzdllni, Vasini, Casati; Salvi, 
D’Alessi, Troja, Mazzia, Cor- 
dova.
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SHUt KRITERIUM
PRVEGA SNEGA V VAL D’ISERE

Slalom za 
Šveda Grahna

Francoz Killy prvi v kombinaciji

odsotnost trenerja Marsona, ki mu 
bolezen ni dopustila, da bi vodil 
svoje igralce. V nedeljo bo pa men
da trener že na mestu in upajmo, 
da mu bo moštvo poslušno, kajti 
izkazalo se je, da je njegov način 
pojmovanja igre štandreške enaj
sterice pravilen. Juventina je bila 
v Pradamanu nekako pripuščena 
sama sebi in je «poskušala» igro 
znane milanske ekipe Inter: moštvo 
zbrano v obrambi, tu pa tam ne
nadne, hitre akcije posameznikov, 
ki naj presenetijo nasprotnika. Za 
Juventino je tak način igre varljiv, 
kajti ekipa nima v napadu tako hi
trih igralcev, da bi jim take akcije 
uspele. Zato je po našem mnenju 
Marsonovo pojmovanje skupne igre, 
kjer je vse moštvo združeno v 
obrambi in skupno tvega tudi na
pade, bolj uspešno. To se je sicer 
že pokazalo v zmagoviti tekmi pro
ti Fiumicellu, ko je Juventina za
bila tri gole in dobila le enega.

Ce bi Marsonova ekipa jutri ta na
čin igre ponovila, ima več upanja 
v zmago proti Risanese, ki je pri
bližno na isti višini. Ker se začne tek
ma ob 14.30, naj se ob 14. uri zbe
rejo na igrišču igralci Tomasin, 
Paškulin, Costelli, Žezlin, Ferfolja, 
Ghiotto, Montico, Tabaj, Petejan, 
Collini, Klavčič, Batistič, Oblak, 
Pavlin.

D. R.

Za Sovodnje 
dan odmora

Sovodenjska nogometna ekipa ju
tri ne igra, ker ima v prvem za- 
vrtljaju jesenskega prvenstva dan 
odmora. Navzlic temu pa ekipa ne 
bo počivala: jutri ob 10. uri se bo
do igralci zbrali na domačem igri
šču ter se vadili pod vodstvom La
da Cijaka.

VAL DTSERE, 16. — Šved Bengt Erik Grahn je danes zmagal 
slalomu Kriteriuma prvega snega pred Jeanom Claudom Killyjem 
Louisom Jauffretom (oba Francija). Norvežan Hakon Mjioen. ki 
bil s 87”04 drugi, je bil diskvalifi
ciran, ker je na nepravilen način 
zavozil skozi nekatera vrata. Killy, 
ki je v sredo zmagal v veleslalomu, 
je na lestvici kombinacije zasedel 
prvo mesto pred Grahom, rojako
ma Lacroixem in Perillatom ter 
Švicarjem Bruggmannom.

Grahn je bil najhitrejši v prvem 
spustu, medtem ko je v drugem 
zabeležil najboljši čas njegov rojak 
Lars Olsson, ki je za las pustil za 
seboj univerzitetnega prvaka Polja
ka Andrzeja Bachledo. Danes je bi
lo precej diskavllifikacij in padcev.
Med drugimi so diskvalificirali spe
cialista za slalom Francoza Mel- 
quionda, padli pa so Perillat, Ols
son, Bachleda in drugi.

Vrstni red na cilju današnjega 
slaloma je naslednji:

1. Bengt Erik Grahn (Šved.) 87”04 
(41”03, 46”01)

2. Jean Claude Killy (Fr.) 88”16 
(41”80, 46”36)

3. Louis Jauffret 88”97 (42”70,
46”27)

4. Rune Lindstroem (Šved.) 89”44
5. Leo Lacroix 89”59
6. Schnider 90”17
7. Rohlen 90”48
8. Kaelin 90”52
9. Perillat 90”68 

10. Lesch itd.

V
in
je

KOlimSTVU
BEOGRAD, 16. — Zvezni kapetan 

kolesarske reprezentance Veselin 
Petrovič je na podlagi rezultatov 
doseženih na dirkah v 1966. letu 
sestavil lestvico najboljših jugoslo
vanskih kolesarjev, ki je naslednja: 
Radoš Cubrič, Cvetko Bilič, Rudi 
Valenčič, Franc Škerlj, Andrej Bol- 
težar itd. Tone Ukmar je na sed
mem mestu.

LECCO
Meraviglia; Tettamenti, Bravi; 
Schiavo, Pasinato, Malatrasi; 
Canella, Ferrari, Clerici, Ange- 
lillo, Bonfantl.
SPAL
Cantagallo; Tomasin, Pasetti; 
Bagnoli, Bertuccioll, Parola; 
DelTOmodarme, Massei, Muz- 
zio, Capello, Bosdaves.
TORINO
Vieri; Cereser, Fossati; Puia, 
Maldini, Bolchi; Meroni, Ferri- 
ni, Combin, Moschino, Facchin.
FIORENTINA
Albertosl; Vitali, Pirovano; Ber- 
tini, Ferrante, Brizi; Hamrln, 
Merlo, Brugnera, De Sisti, Chia- 
rugi.
MILAN
Barluzzi; Anquilletti, Schnellin- 
ger; Rosato, Santin, Trapatto- 
nl; Innocenti, Lodetti (Maddč), 
Amarildo, Rlvera, Fortunato.

ATALANTA
Cometti; Pesenti, Nodari (Pop- 
pi); Pelagalli, Gardoni (Cella), 
Signorelli; Danova, Salvori 
(Cella), Savoldi, Dell’Angelo, 
Hitchens.
NAPOLI
Bandoni; Nardin, Irardo; Ron- 
zon, Panzanato, Bianchi; Or
lando, Juliano, Altafini, Sivori, 
Bean.
CAGLIARI
Reginato; Martiradonna, Lon- 
goni; Cera, Vescovi, Longo; Ne- 
nč, Rizzo, Boninsegna, Reattl, 
Riva.
VENEZIA
Vincenzi (Bubacco); Tarantino, 
Mancln; Grossi, Cappelll, Spa- 
gni; Bertogna, Beretta, Benitez, 
Mazzola II., Dori.
JUVENTUS
Anzolin; Gori, Leoncini; Sarti, 
Castano, Salvadore; Žigoni, 
Sacco, De Paoli, Cinesinho, Me- 
nlchelli.
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INFORMACIJE TURISTIČNE 
ZVEZE SLOVENIJE

tUMi
Bologna — Brescia I
Foggia — Roma 2 X
Vicenza — Mantova 1
Lazio — Inter 2 X

Lecco — Spal 1
Milan — Atalanta
Napoli — Cagllarl 1 X 2
Torino — Fiorentina 1 X 2
Venezia — Juventus 2 X
Catanzaro — Reggina ;
Palermo — Sampdoria 1 X
Udinese — Como 1
Spezia — Maceratese 1

k | j| | = E 1
IE--- fc=

1. — prvi i
drugi S X

2. — prvi 1
drugi 2

3. — prvi 1
drugi *

4. — prvi L
drugi i

5. — prvi 112
drugi Ji 2 1

6. — prvi i 1
drugi 1 X

PRIMORSKA IN GORIŠKA
V Portorožu in Piranu je dovolj 

prostora v vseh hotelih. Za novolet
ne praznike priporočajo rezervacije. 
V Kopru, žusterni ln Ankaranu Je 
dovolj prostora v vseh hotelih. Pro
stor je v Novi Gorici, na Lokvah, 
v Ajdovščini, Bovcu in na Mostu na 
Soči. Dovolj prostora je v Idriji, 
Cerknem In na Vojskem.

Prireditve: V restavraciji Jadran 
v Portorožu je vsak dan plesna glas
ba. Odprta sta nočna bara v Pi
ranu in Portorožu. V koprskem 
gledališču bodo 17. decembra imeli 
zabavni program «Veseli planšarji«.

Silvestrovanja: Silvestrovanje pri
pravljajo v Novi Gorici in okolici, 
Park hotel, gostišče šterk, Kekec in 
Oddih. Na Lokvah pa hotel Polda- 
novec in v Bovcu Alp hotel. V ho
telu Nanos v Idriji je še nekaj pro
stora za silvestrovanje, prav tako 
pa tudi v planinskem domu na Voj
skem.

GORENJSKA
V Bohinju imajo prostor v hote

lu Zlatorog do 22. decembra, v ho
telu Jezero do 25. decembra in v 
restavraciji Triglav do 20. decem
bra. Dom Staneta žagarja bodo od
prli 20. decembra. Hotela Pod Vo
glom in Bellevue sta zasedena. V 
zasebnih sobah je 100 prostih po
stelj. Dovolj prostora je v Domu 
na Komni, vendar pa bo za Silve
strovo zaseden. Tovorna žičnica na 
Komno obratuje. Na Bledu so za
prti Park hotel, hotel Triglav, go
stišče Rlbno in gostišče v Zaki. Ho
tel Toplice ln gostišče Milno bodo 
odprti od 20. decembra dalje. V dru
gih hotelih in pri zasebnikih je še 
dovolj prostora. V Radovljici je 
prostor v hotelu Grajski dvor v go
stišču ln pri zasebnikih. V Kranjski 
gori je zaprt hotel Erika, v drugih 
hotelih in pri zasebnikih pa je še 
prostora. Prostor je tudi v Podkore
nu, Gozdu Martuljku in planinskih 
kočah na Vršiču. V Kranjski gori 
je 35 cm snega, ob srednji postaji 
sedežnice 60 cm, na vrhu Vitranca 
pa 100 cm. Ceste so plužene; pre
vozna sta tudi mejna prehoda v Av
strijo in Italijo. Cesta čez Vršič Je 
prevozna samo do hotela Erika. V 
Ratečah je dovolj prostora pri za
sebnikih, v počitniškem domu Go
renjka in v gostiščih Mojmir in Pri 
žerjavu. Prostor je na Planini pod 
Golico nad Jesenicami, smučarskem 
domu na Cmem vrhu in pri zaseb
nikih v okolici Jesenic. V Tržiču 
in Podljubelju je prostor v vseh go
stiščih, prav tako pa Je prostor tu
di v planinskih domovih na Kof- 
cah. Pod Storžičem in na Zelenici. 
Planinska postojanka Gozd je stal
no odprta, planinska koča na Kri
ški gori pa je odprta samo ob so
botah in nedeljah. V Kranju je 
prostor v obeh hotelih in pri zaseb
nikih. Prostor je pri zasebnikih v 
Naklem, v hotelu na šmarjetni gori, 
hotelu na Brniku, v Preddvoru, na 
Krvavcu, na Jezerskem. Dovolj pro
stora je še v Škofji Loki, planin
skem domu na Lubniku, v smučar
skem domu na Starem vrhu - Ja
vorja, pri zasebnikih v Poljanski in 
Selški dolini, v Sorici in v Lito- 
s troj skl koči na Soriški planini.

Prireditve: V Bohinju bo 25. de

cembra tekmovanje v smučarskih 
tekih za Godčev memorial. Na Ble
du bo v Festivalski dvorani 17. de
cembra zvečer slovesna akademija 
v počastitev dneva JLA. V šlandro- 
vem domu v Radovljici bo 17. de
cembra zvečer plesna zabava.

Silvestrovanja: Za silvestrovanje 
je še prostor v Domu Stane žagar 
in pri zasebnikih v Bohinju, v hote
lih Toplice in Krim, v restavraciji 
Park hotela in pri zasebnikih na 
Bledu, v Rozmanovem domu v Gozd 
Martuljku in Koči v Krnici, v hote
lih Evropa in Jelen v Kranju in 
v restavraciji hotela na šmarjetni 
gori, gostišču Krona v Škofji Loki 
in pri zasebnikih v Trebiji. Za sil
vestrovanje pa imajo zasedeno:1 
Dom na Komni, hotela Zlatorog in 
Jezero in restavracija Triglav v Bo
hinju, hotelske sobe v Jelovici na 
Bledu, vsi hoteli in ogrevane zaseb
ne sobe v Kranjski gori, hotel Vi- 
tranc v Podkorenu, vsi planinski do
movi na Vršiču, zasebniki v Gozd 
Martuljku in Podkorenu, hotel na 
Brniku, Grad Hrib v Preddvoru, 
Dom na Krvavcu, Dom na Jezer
skem, planinski dom na Lubniku in 
Dom pod Planino v Trebiji.

LJUBLJANA Z OKOLICO
V vseh hotelih v Ljubljani je še 

dovolj prostora. Zaseden je le Zvez
ni center za gradbene inštruktorje. 
Prostor je v Kamniku, hotelu Šim
novec na Veliki planini in v Dom
žalah. Hotel Medno je zaprt. V vseh 
planinskih domovih v Zasavju je še 
prostor. Smučarski vlečnici na Vr- 
heh nad Trbovljami in Lontožu pod 
Kumom obratujeta ob sobotah in 
nedeljah. Prostor je na Vrhniki, v 
Logatcu, v zasebnih gostiščih v Rov
tah in v žireh. V Rakovem Škocja
nu, Cerknici ln na Slivnici je do
volj prostora. Prostor je v turistič
nih domovih na Kureščku, Polže
vem in Travni gori. V Kočevju je 
prostor v hotelu Pugled in pri za
sebnikih.

Silvestrovanje: Za novoletne praz
nike so prenočišča v Domu na Sliv
nici in v Rakovem Škocjanu že zase
dena. Nekaj prostora je samo še v 
restavraciji. Turistični transportni 
biro Jž v Ljubljani prireja tradicio
nalno silvestrovanje v Gozdu Mar
tuljku. v Rozmanovem domu.

DOLENJSKA
Prostor je v obeh hotelih v No

vem mestu, v šmarjeških Toplicah, 
Dolenjskih in čateških Toplicah. 
Dovolj prostora je v hotelu Sremič 
v Krškem, hotelu Lahinja v Črnom
lju in hotelu Bela krajina v Metli
ki. Dovolj prostora je v koči Go
spodična na Gorjancih, na Mirni 
gori in planinskih postojankah na 
Lisci in Pohorju.

Silvestrovanja: Silvestrovanja pri
pravljajo zdravilišče čateške Topli
ce, gostišče Grad Mokrice, hotel 
Bela krajina in gostišče Vinomer.

ŠTAJERSKA
V vseh turističnih krajih na šta

jerskem je še dovolj prostora, re
zervacije priporočajo samo za hotel 
Celeia v Celju in Paka v Velenju. 
Prostor je v vseh hotelih v Maribo
ru in na Mariborskem Pohorju, sa
mo Poštarski dom na Pohorju bo 
zaprt do 20. decembra.

:::::::: 3.

PRED ŠTIRIDESETIMI LETI...
(Izredni fašistični zakoni, diktatura, obkroževanje Jugoslavije...)

S.. • • • • •« «■* ••••••• ••• Ha

Tretje, kar je treba močno, močno podčrtati je to, da prav 
v vprašanju narodnostnih pravic sloni Rapallo na temelju 
neenakopravnosti. Medtem ko pravice italijanskih državljanov, 
optantov v Dalmaciji utemelji (7. člen), ni v njej besede o 
slovenski in o hrvaški narodnostni manjšini. Pravijo, da Ita- 
lija kot velesila ni bila dolžna sprejeti obveznosti glede manj
šin pred tedanjim Društvom narodov. Naj bo, toda s tem, 
s to krivično pravno premiso, dobi garancijo manjšina moč
nejše države, je pa ne dobi manjšina, katere materinski narod 
živi v šibkejši državi, in še to, da tudi tu nima odločilne be
sede. Tedanji Beograd je podpisal Rapallo in šel mimo pravic 
Slovencev pod Italijo, prav tako se ni zmenil za Istrane.

Bili so hrvaški legitimistični krogi v Avstriji, ki so že 
takrat, sicer ne iz ljubezni do Jugoslavije, opozorili na izdaj
stvo hrvaških in slovenskih interesov (o tem glej Pleterski l.c. 
ki citira dunajsko «Reichspost 24.11.1920.) Prvačil je bivši gu
verner Bosne in Hercegovine general Sarkotič, ki je svoje član
ke pisal v dunajske tednike («Das Neue Reich« in «Sch8nere 
Zukunft«), in se ob koncu povezal z Paveličem, ustaškim orga
nizatorjem in po 1941 poglavnikom kvizlinške NDH.

Kljub vsem tem pomislekom lahko le priznamo, da Rapallo 
v liniji Giolittijeve-Sforzove politike le ni imel vsaj odkritih 
imperialističnih ciljev. Hotel je mednarodne urejene odnose 
med Italijo in Jugoslavijo, upal na gospodarsko sodelovanje z 
jugoslovansko državo. Ideatorji te politike so hoteli nekje še 
liberalno nastopati tudi glede narodnih manjšin. Vsaj v zu
nanji politiki obdrži ta linija svojo veljavo tudi še pod fašiz

mom vse tja do aprila 1925, ko dela v zunanjem ministrstvu 
in vodi glavno delo tajnik Contarini, ki hoče slediti Sforzu 
(O tem pišeta zlasti: Ennio Di Nolfo, Mussolini e la politica 
estera italiana in pa R. Guariglia, zunanji minister po padcu 
fašizma v svojih «Ricordi»). Zadnja leta publicirani ital. diplo
matski dokumenti nam to še bolje pojasne, razkrijejo marsi
kaj in celo ovržejo tu in tam neke trditve dosedanjih piscev.

V tej liniji je sklenjen jadranski pakt (27. 1. 1924) o ((prija
teljstvu in sodelovanju med Italijo in SHS« — Jugoslavijo že 
pod Mussolinijevo vlado. Ta pogodba je zagotovila konkretno 
Italiji nove koncesije: člen 4 rapalske pogodbe je bil razve
ljavljen, Reka do tedaj samostojno mesto, je prišla pod itali
jansko suverenost. Samo hrvaški manjšini na Reki so priznali 
iste koncesije kot italijanski v Dalmaciji. Samo drobtinice z 
mize bogatina moramo imenovati, če italijanska vlada zamenja 
avstrijske krone zadrug iz Julijske krajine, ki so obležale v 
Jugoslaviji izza vojne, ko so te morale prenesti svoje sedeže 
/ vojnega področja v notranjost. Drugače pa je vladal molk 
o manjšinah pod Italijo.

Mussolini je ob ratifikaciji tega pakta (21.2.1924.) povedal 
svojo sodbo: Reka je bila zanj «ovira». Politična smer pa je 
zanj «mirna ekspanzija Italije, ki gre na Orient«. Natančneje 
Pa je ni nakazal, niti ne vemo, kaj si je predstavljal pod 
Orientom.

V gospodarskem smislu pomenijo netunske konvencije 
(20.7.1.925.), ko je v Beogradu vladala Pašič-Radičeva koalicija 
za Italijo novo zmago. Da je hrvaški vodja kmečkih množic 
Radič pristal na to, je še nepojasnjena uganka, saj so te kon
vencije priznale Italiji vrsto gospodarskih ugodnosti, omenim 
le tiste glede ribolova v dalmatinskih vodah. ((Jugoslovanska 
javnost«, bolje rečeno zlasti hrvaška, je v teh konvencijah 
našla novo oporo za ((izraze odpora proti politiki beograjskega 
režima« in to bolj, kakor da bi kritizirala konkretne rešitve«, 
ki so šle v dobro Italiji (glej J. Pleterski 1. c. str. 58 tipkan iz
vod). Italijanski dokumenti (Documenti 1. c. serie 7 zv. 4 n. p. 
dok št. 59 stran 46 z dne 7.7.1925.) začno v tem času govoriti 
o simpatijah Srbov db Italije, medtem ko prikazujejo Hrvate,

manj Slovence kot bivše avstrijakante in Italiji nenaklonjene, 
če že ne sovražne. To postane kar teza poročil italijanskega 
poslanika v Beogradu. Zelo redke so pa aluzije na slovensko 
in hrvaško manjšino pod Italijo. Poročila govore o Hrvatih, 
redko omenjajo Slovence, kot o ljudeh avstrijske mentalitete, 
ki negujejo aspiracije po italijanski zemlji (beri; Istra, Reka, 
Dalmacija). Po napadu na tržaško ((Edinost« novembra 1925, 
ki so ga fašisti izvršili kot represalijo za atentat Zanibonija na 
Mussolinija, je prišlo do protidemonstracij v Zagrebu. Ninčič, 
zunanji minister je že nekaj dni nato uslužno zavzel filofaši- 
stično stališče (Documenti l.c. str. 168, str. 123): Jugoslavija, da 
nima pravice ce vmešavati v italijanske zadeve, italijanska po
litika do Jugoslavije, da je lojalna; v tej smeri, da bo vplival 
na tisk, ki pretirava. Za dogodke v Zagrebu, kjer so demon
stranti zažgali italijansko zastavo, je jugoslovanska vlada dala 
zadoščenje, odstavila je policijskega načelnika, dasi je bil 
Radič proti (Documenti l.c. št. 171 str. 126). Prav v tem času 
nekake se je pa kancler avstrijske republike Seipel glede juž- 
notirolske manjšine skliceval vsaj na humana moralna načela, 
ki jih priznava svetovni forum, v obrambo narodnostnih manj
šin: Ninčič pa: To je zadeva, notranja zadeva Italije. Prepustil 
je manjšine fašistični usodi.

Fašistična vlada je take Ninčičeve izjave sprejela z zado
voljstvom, toda prav v tem času se začne preokret fašistične 
zunanje politike, ki že lomi Contarinijevo linijo. Tri važna dej
stva nam razkrivajo italijanski uradni dokumenti. Po podpisu 
pakta v Locarnu pride na češko pobudo, najbrž pod vplivom 
Francije, toda za njo stoji tudi Anglija, do predloga, da bi pod
pisali tudi nekak balkanski Locarno. Zunanji minister Jugosla
vije Ninčič se za to ogreva, ali hoče ta balkanski Locarno le 
«sporazumno z Italijo« (Documenti 1. c. dok. 223 str. 160). Mus
solini pa se postavi proti, njemu zadostuje jadranski pakt. To
da glavni njegov razlog je, in to dokumenti razkrijejo (Docu
menti 1. c. do 230 in 237 str. 164 in 168): Francija ne sme na 
noben način biti udeležena pri balkanskem Locarnu; skuša pa 
v tem času Mussolini razširiti jadranski pakt. Kako, ne vemo. 
Ne vemo, kaj sta se Mussolini in Ninčič menila na sestanku

februarja 1926. Se marca je italijanski zastopnik pri Društvu 
narodov Scialoja, ki je zagovarjal locarnske ideje, bil je še mož 
stare šole, ko se je že fašistično časopisje norčevalo iz njih, 
imel razgovore o balkanskem Locarnu z Ninčičem. Mussolini ie 
zaukazal «odložitev» (Documenti 1. c. dok. 270, 271 str. 194-196), 
dasi mu je celo londonska vlada dokazovala, da je Locarno v 
dobro Italije.

Drugo dejstvo je v tem, da v letih 1925/26 italijanskega 
diplomacija po nalogu Mussolinija dela na tem, da priveže 
nase Romunijo, Bolgarijo, da v Grčiji podpira vsako akcijo, 
ki otežkočuje sporazum z Jugoslavijo — šlo je tu zlasti za 
prosto cono Jugoslavije v solunskem pristanišču. Na Jugo
slavijo samo pa pritiska, da bi ratificirala netunske koncen- 
cije, kar je za Mussolinija pogoj za integracijo jadranskega, 
pakta, kot poroča Mussolini osebno poslaniku v Beogradu 
(Documenti l.c. dok. 325 str. 236 1. 6. 1926.)

Vsa italijanska politika v tem času 1926—26 gre za tem, 
da izrine, ali vsaj zmanjša francoski vpliv na Balkanu. Da, 
vsaj Mussolinijeve besede so take, da na tem teritoriju ima 
pravico odločati samo Italija. Vsak sporazum med balkan
skimi narodi naj bi se izvršil le s pristankom Italije (glej 
Documenti l.c. dok. 468 str. 361—362). V oceni tega zadr
žanja se strinja tudi Guariglia (Ricordi l.c. str. 66).

Pri svoji politiki do Francije je Mussolini ves ta čas 
iskal pristanek Velike Britanije. Dvakrat v tej dobi, v pre
lomni dobi fašizma, je zunanji minister Chamberlain — gre 
za Sira Austena Chamberlaina, ki je nato v tridesetih letih 
vodil kapitulantsko angleško politiko nasproti Hitlerju — 
prišel na obisk v Italijo (dec. 1925 v Rapallo, sept. 1926 v 
Livorno). Angleški konservativci so v Mussoliniju gledali 
velikega antikomunista, moža reda, discipline. V balkanskem 
vprašanju se zdi, da je Chamberlain dal Mussoliniju kar pro
sto roko; vsaj na podlagi italijanskih diplomatskih doku
mentov pridemo do tega zaključka. Nekatere korake britanske 
diplomacije bomo še omenili.

(Nadaljevanje sledi)

UREDNIŠTVO: TRST — UL. MONTECCHI 6, II., TELEFON 93-808 ln 94-638 - Poštni predal 559 - PODRUŽNICA: GORICA: Ulica Silvio Pellico 1, II., Telefon 33-82 — UPRAVA: TRST - UL. SV. FRANČIŠKA št. 20 — Telefon 37-338, 95-823 — NAROČNINA: mesečna 800 lir - vnaprej, 
četrtletna 2.250 lir, polletna 4.400 Ur. celoletna 7.700 lir — SFRJ posamezna številka v tednu in nedeljo 50 para (50 starih dinarjev), mesečno 10 din (1.000 starih dinarjev), letno 100 din (10.000 starih dinarjev) — Poštni tekoči račun: Založništvo tržaškega tiska Trst 11-5374 - Za 
SFRJ: ADIT, D2S, Ljubljana, Stari trg 3/1., telefon 22-207, tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani — 503-3-85 — OGLASI: Cena oglasov: Za vsak mm v širini enega stolpca: trgovski 150, finančno-upravni 250, osmrtnice 150 lir. — Mali oglasi 40 Ur beseda — Oglasi tržaške in

goriške pokrajne se naročajo pri upravi. — Iz vseh drugih pokrajin Italije pri «Societk Pubblicitk Italiana* — Odgovorni urednikž STANISLAV RENKO — Izdaja in tiska Založništvo tržaškega tiska, Trst


